
  این گلایه ها و توقعاتی که مطرح شد، همه اش درست است؛ برای حل آن کارگروه با مباشرت 
خود این افراد تشکیل دهید

  رفع فقر، مشکل معیشتی و رفاه خانوار بدون رشد اقتصادی علاج پذیر نیست
  امروز: یک دهه عقب ماندگی داریم

  حل مشکلات اقتصادی نیازمند رشد بالا و مستمر است
  کشور بدون فعالیت بنگاه های خصوصی اداره نخواهد شد

  از خطای بزرگ اوایل انقلاب در این قضیه عبرت گرفته شود
  ما از لحاظ بهره وری خیلی وضعمان بد است

  سیاست های اصل ۴۴ با دقت و فکر انتخاب شد و باید به آن عمل بشود/ دولت ها به این 
سیاست ها درست عمل نکردند 

  اجرای اصل ۴۴ باید با رعایت نظم و انضباط کاری مدیریت شود

 روايت خبرنگار »تعادل« از مطالبات كارگراني 
 كه با حداقل دريافتي چرخ هاي توليد را 

به گردش در مي آورند

 معمـا ي 
 افزايش  دستمزد

و تورم
رهبر انقلاب در ديدار توليدكنندگان، كارآفرينان و فعالان عرصه هاي دانش بنيان مطرح كردند 

با رشد اقتصادی بايد جايگاه ايران را در منطقه و جهان حفظ کنيم 
ضعيف شدن پول ملی، اعتبار کشور را کاهش می دهد

صفحه 6    

الزامات رشد اقتصادي

يادداشت-2

يادداشت-1

ريسك در بازار سرمايه

رنج كارگران و معادله دستمزدها

در ح��وزه س��رمايه گذاري 
سه سطح ريس��ك داريم كه 
شامل ريسك هاي اقتصادي، 
سياسي و كشوري مي شود. 
هر كدام از اين ريس��ك ها بر 
روي اقتصاد و س��پس روي 
بازار سرمايه اثرگذار است. در 
حال حاضر رتبه اقتصادي ما 
۷ از ۷ )بدترين حالت( است. با اين تفاوت كه اين رتبه 
هم درجاتي دارد. به اين معنا كه مثلا كش��وري مانند 
ونزوئلا و زيمبابوه با همين رتبه وضعيت بدتر از ايران 
دارند. در اين وضعيت هرگونه تنش بيش��تر و بس��ته 
ش��دن تمام اميدهاي برجام )درها هنوز به طور كامل 
بسته نشده است( مي تواند ريسك سياسي و كشوري 
را بالا ببرد. همچنين مباحثي كه در خصوص موضوع 
سفارتخانه ها وجود دارد باز هم در افزايش ميزان اين 
ريسك موثر است. برخي مواقع دو عامل برخلاف هم 
حركت مي كنند. در اين وضعي��ت بالا گرفتن تنش 
مي تواند سهامدار حقوقي و حقيقي را تشويق به فروش 
و خارج شدن از بازار سرمايه كند و به سمت بازارهاي 
كم ريسك تر س��وق دهد. تجربه نشان داده اين اتفاق 
پيش از اين هم رخ داده اس��ت. اما از س��وي ديگر اين 
ريسك ها موجب بالا رفتن تورم در كشور مي شود. بر 
همين اساس بازار سرمايه قاعدتا با رشد تورم بر اساس 

افزايش قيمت دارايي شركت ها رشد خواهد كرد.

در خصوص ونزوئلا اين اتفاق رخ داد و بالاترين رش��د 
بازار سهام كاراكاس براي زماني بود كه تورم هاي خيلي 
ب��الا را تجربه كردند. همچنين در تركيه بازار س��هام 
هفته گذش��ته رش��د قابل توجهي را تجربه كرد. بايد 
توجه داشت كه اگر تحريم هاي جديدتري به اقتصاد 
ايران تحميل شود، به نظر مي رسد سرمايه گذاران به 
دنبال بازارهايي باش��ند كه نقدشوندگي و دسترسي 
سريع تري داشته باش��د. بازارهايي شبيه دلار، طلا و 
حتي خروج پول از كش��ور.اين موضوع مي تواند روند 
بازار را كند كند. اما بايد توجه داشت تحريم ها همواره 
در اقتصاد ايران بوده و همواره س��رريز تورم به سمت 
بازار س��رمايه آمده است اما ممكن اس��ت اين بار وارد 
سطح ريسك بالاتري شويم كه حتي فعالان حقوقي 
را وادار به خروج از بازار سرمايه كند. بنابراين از يك سو 
ريسك هاي سياسي بازار را به سمت پايين مي كشد و از 
سوي ديگر فشار تورم آن را بالا مي برد اما بايد دقت كرد 
كه تحريم هاي احتمالي بيشتر در صنايع پتروشيمي و 
فلزاتي مي تواند اثر بدي در بازار داشته باشد كه در اين 
حالت تورم توانايي پوشش دادن اين ريسك را ندارد. 
در وضعيتي كه تورم نقطه به نقطه ۵۱ درصد اس��ت 
بسياري از سرمايه گذاران دس��ت نگه داشته و كاري 
را شروع نمي كنند و با وجود ترس از آينده پول را نگه 
مي دارند. اين پول تبديل به سهام نمي شود، بلكه تبديل 
به كالاهايي مي شود كه نقدشوندگي بالاتري از بورس 

دارند كه شامل طلا، دلار و... است.

۱( برداش��ت م��ن اي��ن 
اس��ت كه امس��ال يكي از 
دش��وارترين س��ال ها در 
خصوص تعيين دستمزد 
را در پيش خواهيم داشت، 
چرا كه دولت گارد عجيبي 
را در اي��ن زمين��ه گرفته 
اس��ت. واقع آن اس��ت كه 
در روند تعيين دس��تمزدها بايد مس��ائلي مدنظر 
قرار بگيرند ك��ه هم قانوني ب��وده و هم مبتني بر 
ش��اخص هاي واقع��ي اقتصاد باش��ند. از نظر من 
خط فقر و نرخ تورم مهم ترين عوامل براي تعيين 
دستمزدها هس��تند. هر گزاره ديگري غير از اين 
دوگانه، فرعي و حاشيه اي هستند. اين دو شاخص 
هم به ش��كلي در م��اده 4۱ تصريح ش��ده اند و به 
لحاظ اقتصادي دو ش��اخص اصلي هستند. براي 
ايران كه يك اقتصاد دولتي دارد و شرايط متفاوتي 
با كش��ورهاي توس��عه يافته از منظر سنديكاها و 
نهادهاي مدني دارد، بايد دستمزد ملي تعيين شود. 
يعني با توجه به شرايط اقتصادي و اجتماعي، راهي 

جز تعيين دستمزد ملي وجود ندارد.
2( دولت امس��ال پيش��نهاد افزايش 20درصدي 
بودجه را داده اس��ت. البته در س��ال گذش��ته هم 
بي تجربه ب��ودن مديران دولتي باعث ش��د تا نرخ 
دس��تمزدها در ميانه سال تغيير كند. در شرايطي 
كه تصور مي شد دولت از اشتباهات سال قبل درس 

بگيرد، باز ه��م در خصوص افزايش دس��تمزدها 
شتابزدگي در تصميمات دولت مشاهده مي شود. 
من شنيدم كه كميسيون اجتماعي مجلس هم در 
نخستين گام اين رقم را از 20 به 30 درصد افزايش 
داده است. هرچند نرخ دس��تمزد بايد در شوراي 
عالي كار تنظيم شود اما همين تصميم مجلس هم 
نش��ان مي دهد كه نمايندگان هم متوجه شده اند 
افزايش 20 درصدي مورد نظر دولت با هيچ منطقي 
سازگاري ندارد. اما فراتر از اين موضوع بايد بدانيم 
در حوزه كارگري مناسبات تعيين مزد با كارمندان 
دولتي متفاوت است. در قانون اين فرصت و ظرفيت 
در اختيار كارگران قرار داده شده كه براي تعيين 
نرخ مورد نظر خود مذاكره و دخالت داشته باشند. 
ام��ا دولت به دنبال اعمال نف��وذ در فرآيند تعيين 

دستمزدها است.
3( برداشتم اين است كه افزايش دستمزدها بايد به 
مراتب از سال گذشته بيشتر باشد. چرا كه روند تورم 
در حال افزايش مس��تمر اس��ت. ضمن اينكه منابع 
درآم��دي و مصارف بودجه هم ناهماهنگ اس��ت و 
كسري بودجه بالا محتمل است. ضمن اينكه شدت 
تحريم ها هم افزايش يافته اس��ت. سال قبل در روند 
تعيين دستمزدها، اروپاييان خصومت فعلي را با ايران 
نداشتند، امسال اين تنازعات بيشتر شده، بنابراين 
مي توان پيش بيني كرد كه نوس��انات بيش��تري در 
بازارها شكل بگيرد. نرخ ارز طي دو ماه حدود ۱0 هزار 
ادامه در صفحه 8 تومان افزايش پيدا كرده است.  

پیمان مولوي

حمید حاج اسماعیلي

رهبر معظم انقلاب اسلامي صبح ديروز در ديدار صدها 
تن از توليدكنندگان، كارآفرينان و فعالان عرصه هاي 
دانش بنيان، آينده روشن كشور را نيازمند رشد سريع و 
مستمر اقتصادي خواندند و با اشاره به اولويت پيشرفت 
اقتصادي ت��وام با عدالت در برنامه هفتم توس��عه، به 
تبيين دلايل و الزامات رش��د اقتص��ادي پرداختند و 
تاكيد كردند: حل مش��كلات محس��وس معيشتي و 
دشواري هاي زندگي خانوارها، رشد اقتصادي را كاملا 
ضروري كرده است. حضرت آيت الله خامنه اي با ابراز 
خرس��ندي از روحيه، ن��گاه اميدوارانه و فعاليت هاي 
ملموس فع��الان عرصه تولي��د و كارآفريني گفتند: 
همان گونه كه بارها گفته شده، استعداد و ظرفيت رشد 
كشور با توجه به منابع خدادادي، موقعيت جغرافيايي و 
بين المللي و سياسي و به خصوص نيروي انساني، بسيار 
بالا و در عرصه هايي استثنايي است و به همين علت، 
آينده ملت و دورنماي پيشرفت ايران بسيار روشن تر 
از پيش بيني هاي كنوني است. ايشان، نامگذاري سال 
جاري به نام سال »توليد، دانش بنيان، اشتغال آفرين« 
را تا حدودي ناش��ي از ديدار س��ال گذشته با فعالان 
اقتصادي خواندند و افزودند: نمايش��گاهي كه دو روز 
قبل بازديد شد، نش��ان مي داد كارهاي نسبتا خوبي 
در زمينه شعار سال انجام شده، ضمن اينكه سخنان 
فعالان اقتصادي در اين ديدار درباره پيشرفت اقتصادي 
كشور، اميدها و نويدهاي خوبي مي دهد و شاخص هاي 
رسمي نيمه اول سال ۱40۱ هم عمدتا نشان دهنده 

حركت و رشد است.
رهبر معظم انقلاب به مسوولان دولتي حاضر در ديدار 
به خصوص معاون اول رييس جمه��ور گفتند: براي 
پيگيري مطالب و حل گلايه ها و توقعات بحق فعالان 
اقتصادي در اين ديدار، كارگروه هايي با حضور فعالان 
اقتصادي تشكيل دهيد و با پيگيري مستمر، مشكلات 
را علاج كنيد كه در اين صورت، رشد اقتصادي كشور 
هم محقق خواهد ش��د. حضرت آيت الله خامنه اي با 
اش��اره به برخي توقعات توليدگران از ايشان افزودند: 
البته روش بنده ورود به مسائل اجرايي نيست، اما راه را 
نشان مي دهم و با اصرار و تاكيد، آنها را دنبال مي كنم. 
رهبر معظم انقلاب در ادامه سخنان ش��ان در ديدار با 
توليدگران، كارآفرينان و فعالان عرصه هاي دانش بنيان 
به تبيين حرف اصلي و مهم خود يعني ضرورت رشد 

اقتصادي سريع و مستمر پرداختند.
عقب ماندگي كشور در دهه نود و تعطيلي نسبي مسائل 
اقتصادي در برخي س��ال هاي اين ده��ه و در نتيجه 
ش��اخص هاي منفي در بخش هاي مختلف، واقعيت 
مهمي بود كه ايش��ان در بيان ضرورت رشد سريع و 

مستمر اقتصادي، روي آن انگشت گذاشتند.

حضرت آي��ت الله خامنه اي ضعف ه��اي مديريتي و 
مس��ائلي نظير تحريم ها و تمركز كش��ور بر مس��اله 
هسته اي و در نتيجه شرطي شدن اقتصاد را از جمله 
علل مهم عقب ماندگي اقتصادي در دهه 90 برشمردند.

ايشان جبران اين عقب ماندگي را نيازمند تلاش پيگير 
و رشد مستمر اقتصادي حداقل در ۱0 سال دانستند و 
گفتند: به همين علت در برنامه هفتم توسعه، پيشرفت 
اقتصادي را البته توام با عدالت در اولويت قرار داديم، 
چراكه عدالت مهم است و اگر نباشد، پيشرفت حقيقي 
صورت نگرفته است، ضمن اينكه ميزان رشد متوسط 
هم هش��ت درصد قرار داده شده كه اگر محقق شود، 

پيشرفت خوبي در ۵ سال آينده رخ خواهد داد.
رهبر معظم انقلاب در تبيين چرايي نياز به رشد سريع 
و مستمر اقتصادي، همه مسوولان دولتي و حاكميتي، 

توليدگران و فعالان اقتصادي را به تمركز و دقت در 4 
دليل عمده فراخواندند.

دليل اول، مش��كلات محس��وس معيش��تي مردم و 
دشواري هاي موجود در رفاه خانوارها بود.

ايشان اين مشكلات را دليل بسيار مهمي براي درك 
ضرورت رشد سريع اقتصادي خواندند و گفتند: رفع فقر 
و مشكلات معيشتي مردم و تامين رفاه و آسايش آنان، 
بدون رشد اقتصادي علاج پذير نيست و همه مسوولان 
و افراد داراي توانايي هاي مديريتي، فكري و مالي، در 

اين زمينه مسووليت سنگيني دارند.
ضرورت ارتقاي جايگاه ايران در اقتصاد منطقه و جهان 
و ايجاد اشتغال براي ميليون ها فارغ التحصيل دو دليل 
ديگري بود كه رهبر معظم انقلاب در اين زمينه بيان 

كردند.
ايش��ان گفتند: وجود جوانِ متخصصِ تحصيلكرده 
افتخار اس��ت اما بيكاري او باعث سرافكندگي است، 
جوان كارآمد تحصيلكرده از كش��ور، ش��غل و امكان 
پيشرفت علمي مي خواهد و بدون ايجاد شغل براي آنان 

نبايد بگوييم چرا مهاجرت مي كنند و طبعا ايجاد شغل 
براي اين مجموعه عظيمِ متخصص و توانمندِ جوان، 

رشد سريع و مستمر اقتصادي مي طلبد.
دليل چهارم رهبر معظم انق��لاب در تبيين ضرورت 
رش��د اقتصادي، وضع مبهم جمعيت كشور از لحاظ 
جواني در آينده اي نه چندان دور بود. ايش��ان گفتند: 
جمعيت جوان كشور بحمدالله اكنون خوب است، اما 
با روند فعلي فرزندآوري، آينده جمعيتي از اين لحاظ 
مبهم است. بنابراين بايد با رشد سريع و مستمر، كشور 
را ثروتمند كنيم زيرا در روزي كه جوان به اندازه كافي 

نداشته باشيم، ثروتمند شدن كشور ممكن نيست.
بخش بعدي س��خنان رهبر معظم انق��لاب به بيان 
الزامات و لوازم تحقق رشد اقتصادي اختصاص داشت. 
الزاماتي كه بخشي از آنها به مسوولان، برخي به فعالان 

اقتصادي و بخشي هم به مردم مربوط مي شود.
حضرت آي��ت الله خامنه اي در اي��ن زمينه »افزايش 
س��رمايه گذاري براي توليد« و »ارتقاي بهره وري« را 
دو ركن مهم و الزام اساسي رشد اقتصادي خواندند و 
گفتن��د: در برخي بخش ها از جمله چگونگي مصرف 

منابع طبيعي، بهره وري واقعا پايين است.
»وجود چش��م انداز راهبردي و برنام��ه بلندمدت در 
دس��تگاه هاي اجرايي و حكومتي« الزام ديگري بود 
كه رهبر معظم انقلاب به آن اش��اره كردند و گفتند: 
مس��وولان معمولا مي گويند برنامه ه��اي درازمدت 
دارند، اما اگر داريم نبايد دچار روزمرگي و تغيير چند 
روزه حرف ها باشيم، چراكه اين روزمر گي به همه جا و 

همه  چيز ضربه مي زند.
»حمايت دس��تگاه هاي اجرايي از بخش خصوصي« 
ضرورت ديگري بود كه ايشان به مسوولان حاكميتي 

گوشزد كردند.
حضرت آيت الله خامنه اي در اين زمينه دولتي كردن 
همه كارها در اوايل انقلاب را خطايي مهم خواندند و 

گفتند: كشور بدون فعاليت بنگاه هاي خصوصي اداره 
نخواهد شد و اين بنگاه ها نيز بدون حمايت حاكميت 
وارد ميدان نمي شوند و اگر هم بشوند، موفق نخواهند 
بود. ايشان سياست هاي اصل 44 را، دقيق و مورد تاييد 
عناصر علاقه مند به عدالت اجتماعي خواندند و گفتند: 
برخي برادران خوب و خوش نيت، به اين سياس��ت ها 
اعتراض دارند كه اين اعتراض درست نيست، البته در 
چند دولت، متاسفانه به اين سياست ها به درستي عمل 
نشد كه لازم است با دقت، مراقبت، مديريت و نظم و 
انضباط كاري، سياست هاي كلي اصل 44 اجرايي شود.
»ارتقاي دان��ش و فن��اوري« ديگر الزام مهم رش��د 
اقتصادي بود كه رهبر معظم انقلاب به آن پرداختند 
و توجه دانش��گاه ها و مراكز علمي- پژوهشي را به آن 
جلب كردند. ايشان موفقيت هاي امروز را در بسياري 
از بخش ها، ناشي از آغاز نهضت علمي در حدود پانزده 
سال قبل دانس��تند و افزودند: جوانان دانشمند بايد 
از خطوط مق��دم علم جهاني هم بگذرند و تحقق اين 
آرزو را زمينه سازي كنند كه پنجاه سال بعد اگر كسي 
خواست از تازه هاي علم با خبر شود، مجبور باشد زبان 

فارسي ياد بگيرد.
»افزايش به��ره وري« در همه بخش ه��ا از جمله در 
فعاليت نيروها و كارمندان دس��تگاه هاي دولتي و در 
چگونگي مصرف منابع طبيع��ي از جمله آب نيز در 
بحث الزامات رشد اقتصادي، مورد تبيين رهبر معظم 
انقلاب قرار گرفت. ايشان »رقابت پذير كردن كالاها و 
خدمات« با افزايش كيفيت و كاهش قيمت محصول 
نهايي را از ديگر لوازم رشد اقتصادي كشور برشمردند 
و گفتند: اين مساله در عرصه صادرات اهميت فراواني 

دارد.
»بهبود محيط كسب و كار« ششمين الزام دستيابي به 
رشد اقتصادي بالا و پايدار بود كه رهبر معظم انقلاب 
چندمين بار بر آن تاكي��د كردند و گفتند: بايد كاري 
كنيم كه مردم بتوانند به راحتي، توليد و كسب و كار و 

داد و ستد كنند.
ايشان تصميم هاي متناقض و تغييرات مكررِ قوانين 
و مقررات را از جمله موانع بهبود محيط كس��ب و كار 
برش��مردند و افزودند: تصميم گيري هاي متناقض را 
علاج كنيد. گاهي دو دستگاه كه هر دو نيز در جلسه 
هيات دولت دور يك ميز مي نش��ينند، تصميم هاي 
خ��لاف و متضاد يكديگر اع��لام مي كنند. همچنين 
گاهي مقرراتي در دولت اعلام مي ش��ود اما ناگهان با 
برخاستن صدايي از مجلس، آن كار كه مدتي نيز براي 
آن برنامه ريزي ش��ده، لغو مي شود كه اين اشكال كه 
مخاطب آن هم دولت و هم مجلس هستند، بايد اصلاح 
شود.  ادامه در صفحه 3

 شهرداري تهران 
هم وارد گود ساخت و ساز شد

 وزارت اقتصاد 
از فهرست مظنونان جديد رونمايي كرد

 پيش فروش متري 
آپارتمان هاي تحويلي در 1404
صفحه 5     صفحه 2    

 مبارزه با پولشويي 
بدون اف اي تي اف!

نيـاز اقتـصاد ايـران
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در كنار تحريم هاي امريكا عليه اقتصاد ايران كه از بهار 1397 
كليد خورده، بانك هاي ايراني نيز در سال هاي گذشته با 
مشكلات و محدوديت هاي جداگانه اي در ارتباط با اقتصاد 
جهاني مواجه بوده اند كه مربوط به قرار گرفتن در فهرست 
سياه اف اي تي اف مي ش��ود، فهرستي كه در آن جز ايران، 
كره شمالي و ميانمار نام كشور ديگري به چشم نمي خورد 
و همين موضوع باعث شده كه شرايطي خاص براي اقتصاد 
كشور رقم بخورد. فهرست سياه اف اي تي اف، عنوان مختصر 
رايج براي »كش��ورها يا قلمروه��اي غيرهمكاري كننده 
گروه ويژه اقدام مالي« بود. فهرس��ت سياه اف اي تي اف يا 
فهرست سياه OECD از سال ۲۰۰۰ از سوي گروه ويژه 
اقدام مالي صادر شده و كشورهايي را فهرست مي كند كه 
در نبرد جهاني عليه پول ش��ويي و تأمين مالي تروريسم 
هم��كاري نمي كنند و به آنها »كش��ورها ي��ا قلمروهاي 
غيرهمكاري كننده« مي گويد. اف اي تي اف به طور منظم 
اين فهرست را به روز مي كند و كشورها را از آن حذف و به 
آن اضاف��ه مي كند. اولين بار در بيانيه اكتبر ۲۰19 بود كه 
اف اي تي اف اعلام كرد كه اگر جمهوري اس��لامي ايران تا 
قبل از فوريه ۲۰۲۰ كنوانسيون پالرمو و مبارزه با تروريسم را 
اجرايي نكند، اف اي تي اف از اعضاي خود درخواست خواهد 

كرد كه به مقابله با ايران بپردازند.
در دولت روحاني و در چارچوب تلاش براي اجراي برجام، 
ايران از اين گروه وقت گرفت تا مقدمات عضويت نهايي را 
فراهم كند و به همين دليل كشور از اين فهرست خارج شد 
اما پس از توقف اجراي برجام، ش��رايط براي امضاي سند 
عضويت در اين گروه نيز مهيا نشد و همين موضوع سبب 
شد كه ايران سال هاي اخير را نيز در اين فهرست سر كند. 
هرچند در چند مرحله، بحث از بررس��ي اين موضوع در 
مجمع تشخيص مصلحت نظام شد اما هيچگاه نظر نهايي 
ايران در اين زمينه اعلام نشد تا مشخص نباشد كه آيا اساسا 
رعايت كردن شروط اف اي تي اف براي ايران ممكن خواهد 
بود يا كشور ترجيح مي دهد كه در فهرست سياه باقي بماند 

و هزينه هاي مربوط به آن را نيز بدهد.
در كنار مسائل بين المللي، موافقان پيوستن به اف اي تي 
اف اس��تدلال مي كردند كه با رصد جهاني اقتصاد ايران، 
امكان آنكه مبارزه با پولشويي و تجارت سياه در ايران فراهم 
شود نيز بالاتر خواهد رفت و به اين ترتيب كشور با يك تير 
دو نشان خواهد زد. مخالفان اما مي گويند كه پيوستن به 
اين گروه به معناي در اختيار گذاشتن تمام اطلاعات ايران 
است و همين موضوع مي تواند در آينده به ضرر كشور تمام 
شود و به نظر مي رسد كه لااقل تاكنون زور گروه دوم به گروه 

اول چربيده است.
در كنار اين موضوع اما دولت سيزدهم در ماه هاي گذشته 
بارها اعلام كرده كه بر روي مبارزه با پولشويي تمركز جدي 
كرده است و وزارت اقتصاد در دوره هاي مختلف آمارهايي از 
عملكرد خود در اين حوزه منتشر كرده است. در جديدترين 
خبر نيز معاون وزير اقتصاد گفته كه دولت مبارزه با پولشويي 
را به شكل جدي دنبال مي كند و از شناسايي تعداد قابل 
توجهي مظنون جدي خبر داده است. هادي خاني - رييس 
مركز اطلاعات مالي - اظهار كرد: هرگونه ارتكاب جرم مالي 

و پولي كه از طريق اعمال مجرمانه به وجود مي آيد و تلاش 
براي آوردن آن به جريان سالم اقتصاد پولشويي است و يكي 
از وظايف حاكميت در قانون مبارزه با پولشويي مبارزه با اين 
نوع اقدامات مجرمانه است.وي با اشاره به قانون مبارزه با 
پولشويي مصوب سال 1397 و قانون مبارزه با تامين مالي 
تروريسم گفت: وظايف دستگاه هاي اجرايي مختلف در اين 
قوانين تعريف شده و مشخص است چطور يك تقسيم كار 
ملي و هماهنگي مناسب بين بخش هاي مختلف حاكميتي 
با مشاركت مردم و اش��خاص مختلف حقيقي و حقوقي 
تعريف شود تا بتوان با اين اعمال مجرمانه مبارزه كرد؛ اين 

مبارزه اثر مستقيم بر شفافيت اقتصادي دارد.
خاني همچنين با اشاره به ساختار شوراي عالي مبارزه با 
پولشويي با حضور وزراي دادگستري، امور خارجه و اطلاعات 
و مسوولان نهادهاي دخيل در مبارزه با پولشويي به رياست 
وزير اقتصاد اظهار كرد: اين شورا در حوزه سياست گذاري 
و راهبري هر دو هفته يك بار تش��كيل جلسه مي دهد و 
دس��تورالعمل هاي لازم براي كنت��رل اقدامات مجرمانه 
را به طور مس��تمر در دس��تور كار دارد. معان وزير اقتصاد 
درباره روش هاي شناس��ايي جرايم پولشويي يادآور شد: 
در قالب شركت هاي صوري، كارت هاي بازرگاني اجاره اي، 
حساب هاي اجاره اي و انتقال املاك و اموال اين اقدامات 
مشكوك به پولشويي شناسايي مي شود. وي گفت: تمام 
دستگاه هاي اجرايي، نظام بانكي، بيمه، بورس و… بايد 
بر اساس شاخص هايي كه براي هر كدام در قانون تعريف 
و ابلاغ شده معاملات مشكوك را شناسايي و اعلام كنند. 
خاني يادآور شد: اعلام رفتار مشكوك به پولشويي در وهله 
اول بر عهده دستگاه متولي است و آن را به مراكز اطلاعات 

مالي اعلام مي كنند.
مع��اون وزير اقتصاد گف��ت: مركز اطلاع��ات مالي براي 
گزارش دهي دستگاه هاي اجرايي سامانه اي ايجاد كرده و 
به همه دسترسي داده است تا اطلاعات معاملات مشكوك 
را اعلام كنند؛ دستگاه هايي كه به سامانه متصل نشده اند، 
شناسايي و براي آنها دسترس��ي نرم افزار ايجاد مي شود. 

وي افزود: تعداد قابل توجهي از دس��تگاه ها در گذشته به 
اين سامانه وارد نشده اند، در مجموع 9۰۰ دستگاه مادر و 
زيرمجموعه ها كه به اين سامانه متصل نشده اند را شناسايي 
كردي��م كه تاكنون 3۰ تا ۴۰ درصد آنها به س��امانه اعلام 
معاملات مشكوك ما متصل شده اند. رييس مركز اطلاعات 
مالي همچنين با اشاره به معطلي بخش هاي زيادي از قانون 
تا پيش از دولت س��يزدهم اظهار كرد: در قانون مبارزه با 
پولشويي بسياري از تعهدات قانوني حتي پيش از آمدن 
دولت فعلي گذشته و اجرا نشده و اعلام شاخص ها از سوي 
مركز اطلاعات مالي انجام نشده بود؛ ما با اعلام اين شاخص ها 
و شناسايي و نظارت بر انجام وظايف و تعهدات دستگاه ها در 
اعلام معاملات مشكوك سعي در اجراي قوانين و مقررات 
مغفول مانده كرديم. خاني مبارزه با پولشويي را تركيبي از 
فرهنگ سازي و آموزش هاي اوليه در كنار اجراي قوانين 
و مقررات دانست و افزود: كس��اني كه درگير پولشويي و 
علاقه مند به فساد هستند خود را به روز كرده و مي كنند 
و لذا مبارزه با پولشويي و مبارزه با فساد به طور مستمر و به 
روز انجام مي شود. معاون وزير اقتصاد همچنين به همكاري 
برخي دستگاه ها از جمله سازمان امور مالياتي در زمينه 
اطلاع رس��اني و همچنين مبارزه با پولشويي اشاره كرد و 
گفت: در پورتال مركز، امكان دريافت اطلاعات مردمي هم 
داريم اما تمركز ما در ابتداي اجراي قانون در دستگاه هاي 
مختلف به عنوان زيرس��اخت ها است و بايد كامل شود تا 

بتوانيم خدمات بهتري بدهيم.
خاني گفت: در 7 ماه گذشته رشد فعال سازي ظرفيت هاي 
دستگاه ها را در زمينه مبارزه با پولشويي به ميزان ۴۰ تا ۵۰ 
درصد داشته ايم. وي همچنين افزود: در قانون يك تكليف 
مهم درباره ارزيابي آس��يب  پذيري و هزينه هاي كشور در 
حوزه پولشويي داريم كه در حوزه هاي مختلف بيمه، بازار 
سرمايه، بانكي و چند بخش ديگر با يك تقسيم كار ملي 
بايد انجام پذيرد كه يكي از اقدامات مهم دولت سيزدهم 
تدوين همين سند بود كه بيش از 7۰ درصد آن در كمتر 
از هش��ت ماه گذشته از سوي مركز اطلاعات مالي نوشته 

شده و همچنين در ش��وراي عالي مبارزه با پولشويي كه 
وزير اقتصاد رياست آن را بر عهده دارد در مورد شناسايي 
ظرفيت هاي مبارزه با فس��اد در كشور متمركز هستيم و 
اخيرا نيز تفاهم نامه پنج جانبه اي درباره اين تقس��يم كار 
ملي بين دستگاه هاي دخيل در مبارزه با پولشويي و مفاسد 

به امضا رسيده است. 
خان��ي همچنين اعلام كرد: در همين م��دت ۴۶۰۰ فرد 
حقيقي مشكوك به فعاليت ناسالم اقتصادي را شناسايي 
كرده اي��م؛ افرادي كه هيچگونه پرون��ده مالياتي ندارند و 
فعاليت مالي و تراكنش هاي مالي بالايي داشتند. وي فقدان 
پرونده مالياتي براي كساني كه درآمد بالايي دارند در كنار 
شاخص هاي ديگري همچون شغل، سن و شاخص هاي 
ديگر را مجموعا در تش��خيص و معرفي افراد مظنون به 
پولشويي موثر دانست. وي تاكيد كرد: در بحث پولشويي 
هر دستگاهي معيارها و ش��اخص هاي خاص خود را دارد 
و اشخاص مظنون به پولشويي را بر اساس اين شاخص ها 
و تقاطع گيري اطلاعات شناسايي و معرفي مي كنيم. وي 
در ادامه احراز جرم پولشويي از سوي اين افراد را از وظايف 
مراجع قضايي اعلام كرد و گفت: ما فقط در وزارت اقتصاد 
بر اساس اين شاخص ها مظنونان را معرفي مي كنيم. وي 
همچنين درباره موضوع fatf نيز گفت: تمركز ما در مركز 
اطلاعات مالي فع��ال كردن ظرفيت هاي قانوني مبارزه با 
پولشويي در داخل و جبران عقب ماندگي ها است و در اين 
مورد بر اس��اس تصميم مراجع بالادستي عمل خواهيم 
كرد.وي به ايجاد ساختارهاي موازي در دستگاه ها و تأييد 
صلاحيت 3۰۰ مدير مبارزه با پولشويي در دستگاه هاي 
مختلف در واحدهاي مربوطه به عنوان يكي ديگر از اقدامات 

انجام شده اشاره كرد. 
خاني به ابلاغ مقرره هاي مهم از جمله نحوه ارايه خدمات 
به اتباع خارجي كه ساليان سال بلاتكليف بود، نيز به عنوان 
ديگر اقدامات عملي ديگر در مبارزه با پولشويي و تامين مالي 
تروريسم اشاره كرد. وي همچنين در پاسخ به اينكه آيا خريد 
و فروش ارز ديجيتال هم از مصاديق پولشويي است، افزود: 
ارز ديجيتال هنوز تعريف دقيقي در قانون كشور ندارد و از 
شاخص هايي اس��ت كه در شناسايي اشخاص مظنون به 
پولشويي مورد استفاده قرار مي گيرد البته تنها شاخص 
نيست بلكه در كنار شاخص هاي ديگر سنجيده مي شود. 
رييس مركز اطلاعات مالي همچني��ن افزايش تعامل با 
كشورهاي دوست و همسو در راستاي مبارزه با پولشويي 
و تامين مالي تروريسم را يكي ديگر از رويكردهاي دولت 
سيزدهم برش��مرد و به تفاهم نامه هاي دو و چند جانبه و 
ائتلاف هاي چندجانبه در راستاي رصد جريان هاي مالي 
و مبارزه با تروريسم اشاره كرد. به اين ترتيب وزارت اقتصاد 
مي گويد كه كار خود را مستقل از اف اي تي اف ادامه خواهد 
داد و تصميم گيري درباره اين موضوع را به مراجع بالادستي 
واگذار مي كند، مراجعي كه هرچند موافقتي با پيوستن به 
اين گروه نش��ان نداده اند اما در عين حال خبري قطعي از 
توقف بررسي ها نيز ارايه نمي كنند و به اين ترتيب، مبارزه 
پولشويي نيز مانند بسياري از ديگر بخش ها، در اقتصاد ايران 

مستقل از ساير نقاط دنيا ادامه پيدا مي كند.
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هشدار قاليباف به آذربايجان 
درباره تبعات تصميم احساسي

قاليباف تاكيد كرد: لازم مي دانم ب��ه نكته اي درباره 
حادثه اخيري كه براي سفارت جمهوري آذربايجان در 
تهران پيش آمده نيز اشاره كنم. ما از اين حادثه عميقا 
متاسف بوده و در حال پيگيري دقيق و همه جانبه آن 
هستيم. مسوولان محترم كش��ور آذربايجان كاملا 
در جريان جزييات اين پيگيري ها هس��تند و تعامل 
دوجانب��ه نزديكي در اين زمينه در جريان اس��ت. ما 
هيچ نش��انه اي از تروريس��تي بودن اين موضوع به 
دس��ت نياورده ايم. با اين ح��ال، لازم مي دانم تاكيد 
كنم تصميم هاي احساس��ي درباره روابط دو كشور 
خواسته دشمنان مشترك و بدخواهان جهان اسلام 
خصوصا رژيم صهيونيستي است و بايد درباره هرگونه 
تصميم كه مي تواند تبعات بلندمدت نيز داشته باشد 
هش��يار و دقيق بود. رييس مجلس شوراي اسلامي 
عنوان ك��رد: آقاي رييس، در پايان در راس��تاي ايده 
مطرح شده، پيشنهاد خاص اينجانب، درخواست از 
دبيركل محترم و اعضاي محترم PUIC براي بحث 
و بررس��ي پيرامون ابتكار پيشنهادي »جهان اسلام؛ 
همبستگي براي صلح و توسعه پايدار« است. قاليباف 
بيان كرد: همكاران گرامي، بيش از هفت دهه است كه 
سياست ها و اقدامات پليد رژيم جعلي صهيونيستي 
در نقض حقوق بش��ر و كرامتِ مردم فلسطين ادامه 
دارد. تردي��د نكنيم كه آرمان فلس��طين در قلوب و 
اذهان تمامي مسلمانان همچنان قدرتمندانه زنده و 
پويا است. اين آرمان اكنون به درختي تنومند مبدل 
گردي��ده كه ميوه ش��يرين آن براي امت اس��لامي، 
مقاومت است. صهيونيست ها و دولت افراطي نتانياهو، 
براي فرافكني مشكلات سياس��ي شان، در چند روز 
گذشته حمله به جنين را طراحي كردند اما مقاومت 
فلس��طيني، كه امروز مطلوب هر ج��وان و نوجوان 
فلسطيني است، نشان داد كه گروه هاي مقاومت فراتر 
از امنيت پوشالي صهيونيست ها توانمند شده اند. البته 
اتحادهاي گروه هاي فلسطيني، توان آنها را در مبارزه 
با صهيونيست ها افزايش خواهد داد. جا دارد حمايت 
خود را از تلاش هاي دولت الجزاير براي اتحاد گروه هاي 
فلسطيني اعلام كنيم. وي اظهار داشت: در نشانه اي 
ديگ��ر، حتي جام جهاني اخير فوتبال كه در كش��ور 
قطر برگزار شد نشان داد كه فلسطين و آرمان قدس 
شريف همچنان زنده است و عادي سازي روابط برخي 
كشورها با رژيم كودك كش صهيونيستي بر آن تاثيري 
نداشته است. نبايد پيمان خويش را فراموش كنيم و 
بايد همچنان بر آن باشيم تا فلسطين و قدس شريف 
به عنوان اولويت و موضوع اول جهان اس��لام مطرح 
بماند ما مش��تاق آن روزي هستيم كه گشايش مقر 
اصلي سازمان همكاري اسلامي در خاك فلسطين را 
شاهد باشيم. رييس مجلس شوراي اسلامي گفت: اين 
امر همچنان كه حضرت آيت الله خامنه اي رهبر انقلاب 
اسلامي ايران بارها تاكيد كرده اند تنها زماني محقق 
خواهد شد كه اراده همه مردم فلسطين از مسلمان 
تا مسيحي و يهودي، بر سرنوشت آن سرزمين حاكم 
شود. همچنين شاهد هستيم كه گسترش فرهنگ 
غني اسلام در ملل دنيا چنان استعمارگران ديروز و 
مدعيان امروز آزادي عقيده و انديش��ه را نگران كرده 
است كه با شعار دروغين، آزادي بيان، آزادي عقيده و 
فرهنگ را محدود كرده و با توهين به مقدسات اسلام 
به دنبال اين هستند كه جلوي ترويج فرهنگ اسلامي 

را ميان ملل حق طلب بگيرند.

شورش در كشور را
پيش بيني مي كرديم

سخنگوي دولت سيزدهم در گفت وگو با الميادين لبنان 
گفت: دستگاه هاي اطلاعاتي داخل كشور از ابتداي سال 
گزارش هايي داده بودند كه س��رويس هاي جاسوسي 
و برخي كش��ورهاي معاند و هم سويانشان در منطقه 
براي شورش آفريني و اغتش��اش در نيمه دوم امسال 
برنامه ريزي كرده اند. علي بهادري جهرمي در گفت وگو 
با شبكه خبري »الميادين« لبنان به مسائل مختلفي از 
جمله آشوب چند ماه اخير در ايران، مذاكرات هسته اي و 
حل مشكلات كشور پرداخت.  وي با اشاره به جمع آوري 
و وجود اس��ناد مختلف مرتبط با آشوب و اغتشاشات 
اخير در ايران، از نقش س��رويس هاي جاسوسي چند 
دولت غربي گفت و با اش��اره به روند رو به جلو دولت در 
حل مش��كلات از افزايش تجارت خارجي جمهوري 
اسلامي ايران با كشورهاي همسايه بعضا تا پنج برابر خبر 
داد.جهرمي با اذعان به ضعف هاي رس��انه اي در كشور 
تأكيد ك��رد همانطور كه ايام دف��اع مقدس ثابت كرد 
كه ايران نيازمند تقويت خود در عرصه نظامي اس��ت، 
امروز اين آشوب و جنگ رسانه اي عليه ايران ثابت كرد 
كه كشور نيازمند س��رمايه گذاري در امر رسانه است. 
س��خنگوي دولت يادآور شد: دشمن تمام تلاش خود 
را كرد تا ضمن بهره برداري از موقعيت پيش آمده، »در 
ذهن بخشي از مردم و هم در ذهن بخشي از كساني كه 
اختلاف ديدگاه هايي درون كشور دارند يا ناراحتي هايي 
دارند، خطاي محاس��باتي ايجاد كند... اما نتيجه اين 
طراحي، اين شد كه علي رغم اينكه تمام قوايشان را به 
كار گرفتند، نتوانستند به اهدافي كه طراحي كرده بودند 
برسند«. وي افزود: آنها تمام تلاششان را مي كنند تا مانع 
پيشرفت بشوند، مانع توسعه و حركت كشور شوند... البته 
هدف گذاري آنها طبيعتاً در فضاهاي آرماني خودشان به 
سمت تجزيه طلبي هميشه بوده و هست... براي اينكه هم 
ناآرامي در منطقه ايجاد شود هم قدرت منطقه اي ايران 
كاهش يابد؛ اما خودش��ان هم مي دانند اين يك هدف 

آرماني است كه در خواب هم نمي توانند آن را ببينند.
جهرمي با ابراز تأثر از ماجراي فوت خانم مهسا اميني 
و »دردن��اك« و »تل��خ« توصي��ف ك��ردن آن، به بُعد 
دخالت هاي خارجي اش��اره كرد و گفت: دستگاه هاي 
اطلاعاتي داخل كشور از ابتداي سال متعدد گزارش هايي 
داده بودن��د كه س��رويس هاي جاسوس��ي و برخي از 
كش��ورهاي معاند و برخي كشورهاي هم سويشان در 
منطقه برنامه ريزي هايي دارند براي شورش آفريني و 

اغتشاش در نيمه دوم امسال.

انتقاد از سكوت مجلس
در برابر طرح مولدسازي

يك عضو كميس��يون امنيت ملي و سياست خارجي 
مجلس ش��وراي اس��لامي از س��كوت مجلس در برابر 
طرح مولدس��ازي دارايي هاي دولت انتقاد كرد و گفت: 
مي توانم بگوي��م اين اقدامات پرهزينه چيزي ش��بيه 
فاجعه براي كش��ور اس��ت. محمود احمدي بيغش در 
نطق ميان دستور خود در جلسه علني مجلس شوراي 
اس��لامي ضمن انتقاد از آن چه انفعال مجلس در برابر 
طرح مولدس��ازي خواند، بيان كرد: مطلبي كه بنده را 
متعجب  از اين تصميم مس��اله دار كرده، سكوت شديد 
نمايندگان مجلس است. وي با زير سوال بردن جايگاه 
قانوني شوراي عالي هماهنگي ابراز عقيده كرد: اين شورا 
با ناديده گرفتن اركان رسمي قانونگذاري كشور از جمله 
مجلس به ظاهر قانونگذار وارد چنين تصميم گيري هاي 
بدون پشتوانه قانوني مي شود. اين عضو كميسيون امنيت 
ملي و سياست خارجي مجلس شوراي اسلامي در ادامه 
خطاب به قاليباف رييس مجلس گفت: دقيقا بفرماييد 
كه كجاي اين دايره قدرتمند و مطمئن قرار گرفته ايد 
كه به راحتي به كل مجلس پشت پا مي زنيد و به عنوان 
يك ضلع اين ركن وارد چنين تصميم گيري مي شويد؟ 
رييس مجلس؛ چرا تا به حال از اين قدرت باشكوه پشت 
صحنه استفاده نكرديد؟ وي اين اقدام را »كاپيتولاسيون 
داخلي« و بدعت گذاري غلط توصيف و ابراز عقيده كرد: 
اساسا مگر اين دارايي متعلق به دولت است كه بخواهد در 
يك فرآيند به نهادهاي غير پاسخگو واگذار شود؟ به والله 
اگر ذره اي رفتار انقلابي در اين مجلس بود بايد امروز در 
اعتراض به اين تصميم صحن مجلس را ترك مي كردند 
تا آقاي قاليباف با خيال راحت با ديگر سران قوا خودشان 
تصميم بگيرند.  نماينده مردم شازند در مجلس شوراي 
اسلامي خطاب به محسني اژه اي رييس قوه قضاييه نيز 
عنوان كرد: شما در مقام قاضي القضات كه اميد را بعد از 
مدت ها به دستگاه قضاوت برگردانديد، چرا تن به چنين 
مصوبه اي داديد؟ آيا با وجود اين همه قضات برجسته، 
صاحب نام و حقوقدان حاذق كشوري لازم نبود در مورد 
چنين تصميم خطيري استمزاج و اظهارنظر حقوقي و 
فني بشود، به ويژه در خصوص بلا اثر كردن تمام قوانين 
موصوف��ه و مربوطه آن هم به مدت دو س��ال؟ احمدي 
بيغش گفت: انتظار دارم مجلس قبل از اينكه بيشتر از 
آنكه به كماي تصميمات فراقانوني فرو برود حداقل يك 
بار بعد از سه سال عمر خود در اين دوره ورود مسوولانه و 
شجاعانه به اينگونه موضوعات و محدود كردن اختيارات 
رييس مجلس داشته باشد و مجلس همان گونه كه تاكيد 
امام و رهبري است، مجلسي بر اساس قانون اساسي باشد  
همچنين عضو حقوقدان شوراي نگهبان گفت: مصوبه 
مولدسازي از جهت مبناي قانوني فاقد ايراد اما نظارت بر 
عملكرد مسوولان امري بديهي است. عباسعلي كدخدايي 
در توييتر نوشت:  »مصوبه موصوف به مولدسازي مستند 
به اصول متعدد قانون اساس��ي، از جهت مبناي قانوني 
فاقد ايراد اس��ت كه در صورت اجراي صحيح، مي تواند 
مشكلات و معضلات زيادي را از كشور حل نمايد. لزوم 
نظارت بر عملكرد مسوولان مربوط، امري است بديهي كه 
حسب شنيده ها مورد تأكيد رهبري نيز واقع شده است.«

مخالفت دولت
با افزايش حقوق سربازان

سخنگوي كميسيون اجتماعي مجلس شوراي اسلامي 
از بررس��ي موارد مرب��وط به افزايش حق��وق و مزاياي 
كاركنان دولت در جلسه امروز اين كميسيون خبر داد و 
گفت: همچنين پيشنهادي در خصوص افزايش حقوق 
سربازان مطرح شد كه كميس��يون اجتماعي موافق و 
دولت مخالف با اين پيشنهاد بود. حسن لطفي در تشريح 
جلسه كميس��يون اجتماعي مجلس شوراي اسلامي 
گفت: موضوع اصلي جلس��ه امروز كميسيون بررسي 
تبصره 1۲ لايحه بودجه 1۴۰۲ در رابطه با افزايش حقوق 
و مزاياي كاركنان دولت بود. وي در رابطه با پيشنهادي 
در رابطه با افزايش حقوق سربازان متاهل و مجرد تصريح 
كرد: اين موضوع نيز در جلسه امروز كميسيون اجتماعي 
مطرح شد كه دولت مخالف با اين موضوع بود. نماينده 
مردم رزن در مجلس شوراي اسلامي عنوان كرد: اما نظر 
كميسيون اجتماعي در خصوص افزايش حقوق سربازان 
اين است كه حقوق س��ربازان افزايش يابد. سخنگوي 
كميسيون اجتماعي مجلس در خصوص مهمانان حاضر 
در جلسه امروز اين كميسيون گفت: نمايندگان از سازمان 
برنامه و بودجه، ديوان محاس��بات كشور، سازمان هاي 
بازنشستگي، وزارت كشور و سازمان بهزيستي در جلسه 

امروز كميسيون اجتماعي حضور داشتند.

معافيت مالياتي براي خوش حساب ها
رييس كل سازمان امور مالياتي كشور اعلام كرد: موديان 
خوش حساب از معافيت ها بهره مند مي شوند و افرادي 
كه كتمان درآمد دارند، جريمه شده و مشمول معافيت ها 
نخواهند ش��د كه در اين راستا براي 3۵۰ هزار شخص 
حقوقي و سه ميليون شخص حقيقي كه براي عملكرد 
سال گذش��ته اظهارنامه ارايه نكرده بودند، اظهارنامه 
برآوردي درحال توليد است. داود منظور مودي مداري 
و مودي محوري را از اصول اوليه نظام مالياتي دانست و 
گفت: بخش قابل توجهي از فعالان اقتصادي، پرداخت 
ماليات را وظيفه قانوني خود دانسته و با خود اظهاري، 
كار وصول ماليات را تسهيل مي كنند. در همين راستا 
موديان خوش حس��اب از معافيت ها بهره مند شده و 
افرادي كه كتمان درآمد دارند جريمه شده و مشمول 
معافيت ها نخواهند شد. رييس كل سازمان امور مالياتي 
كشور با تاكيد بر شناسايي موديان جديد، اظهار كرد: از 
اين پس نظام مالياتي براي افرادي كه فعاليت اقتصادي 
دارند اما اظهارنامه مالياتي ارايه نمي كنند، اظهارنامه 
برآوردي توليد مي كند. طبق اعلام سازمان امور مالياتي، 
وي تصريح كرد: در اين راس��تا ب��راي اولين بار در نظام 
مالياتي كش��ور براي 3۵۰ هزار شخص حقوقي و سه 
ميليون شخص حقيقي كه براي عملكرد سال 1۴۰۰ 
اظهارنامه ارايه نكرده بودند بر اساس اطلاعات موجود در 

سامانه ها، اظهارنامه برآوردي درحال توليد است.

وزارتاقتصادازفهرستمظنونانجديدرونماييكرد

بازارجهانيدرانتظارفدرالرزروامريكا

مبارزهباپولشوييبدونافايتياف!

روزي نسبتا آرام براي سكه و دلار
سومين روز كاري هفته، روزي نسبتا آرام براي بازار ارز و طلا 
بود، روزي كه در آن قيمت ها تغييراتي را به ثبت رساندند اما 
لااقل در قيمت هاي اعلام شده نهايي، جهش قابل توجهي 
اتفاق نيفتاد. بازار طلاي اي��ران در كنار تاثيرات داخلي از 
تحولات بين المللي نيز تاثير مي گيرد و در بازار جهاني فعلا 
صبر سياست اصلي سرمايه گذاران و فعالان است. بهاي هر 
اونس طلا تا ساعت 7 و ۵۰ دقيقه صبح به وقت شرقي با 1.۶ 
درصد افزايش به 19۲9 دلار و 1۰ سنت رسيد و قيمت طلا 
در بازار معاملات امريكا نيز با ۰.۰۸ درصد افزايش به 193۰ 
دلار و 1۰ س��نت رسيد. معامله گران چشم انتظار نشست 
سياست گذاري فدرال رزرو در تاريخ 31 ژانويه تا اول فوريه 
هس��تند و بازار به طور كلي انتظ��ار دارد كه بانك مركزي 
ايالات متحده افزايش نرخ بهره را از ۵۰ واحد كه در دسامبر 
اعلام شده بود به ۲۵ واحد كاهش دهد. قيمت طلا در حال 
حاضر در آستانه نشست فدرال رزرو در محدوده اي تثبيت 
 Tastylive مي شود. ايليا اسپيواك، رييس كلان جهاني در
اظهار كرد كه تمركز اصلي روي سخنراني جروم پاول، رييس 
فدرال رزرو خواهد بود. طلا كه يك دارايي بدون بازده است، 
زماني كه نرخ بهره پايين است سود مي برد زيرا هزينه فرصت 
نگهداري ش��مش را كاهش مي دهد. داده هاي روز جمعه 
نشان داد كه هزينه هاي مصرف كننده ايالات متحده در ماه 
دسامبر كاهش يافت، در حالي كه تورم به كاهش ادامه داد كه 
مي تواند به فدرال رزرو اجازه دهد تا سرعت افزايش نرخ هاي 
خود را بيشتر كاهش دهد. بر اساس گزارش رويترز، اسپيواك 
افزود: با افزايش نگراني هاي رشد در اقتصاد ايالات متحده، 
دلار ممكن است افزايش يابد اما من انتظار ندارم طلا كاهش 
زيادي پيدا كند زيرا احتمالاً بازدهي آن پايين تر خواهد بود. 
بانك مركزي اروپا )ECB( و بانك انگلستان )BoE( نيز در 
اين هفته نشست هاي سياست گذاري دارند. فعالان بازار 
همچنين وضعيت كوويد را در بزرگ ترين مصرف كننده 
شمش در چين زيرنظر داشتند. در بازار ساير فلزات گرانبها، 
نقره با ۰.۴ درصد افزايش به ۲3.۶۵ دلار در هر اونس، پلاتين 
با ۰.۲ درصد افزايش به 1۰1۴ دلار و ۵3 سنت و پالاديوم با 
1.۲ درصد افزايش به 1۶3۸ دلار و ۴۵ سنت رسيد. در بازار 
داخلي نيز هرچند خبري از كاهش قيمت هفته گذشته با 
اعمال سياست هاي بانك مركزي نبود اما بازار افزايش قيمت 
جدي نيز ثبت نكرد. قيمت هر قطعه سكه تمام بهار آزادي 
طرح جديد، دهم بهمن ماه 1۴۰1 به ۲۴ ميليون ۴۰۰ هزار 
تومان شد. همچنين قيمت نيم سكه 1۴ ميليون ۴۰۰هزار 
تومان؛ قيمت ربع سكه 9 ميليون ۲۰۰ هزار تومان و سكه 

يك گرمي ۴ ميليون و 9۰۰ هزار تومان است.  هر گرم طلاي 
۲۴ عيار ۲ ميليون و ۸۰۰ هزار 97۸ تومان قيمت گذاري 
شد. همچنين هر اونس طلادر بازارهاي جهاني 19۲9٫1 
دلار به فروش مي رسيد. گفتني است، قيمت امروز مثقال 
طلا به 9 ميليون و 1۰۰ هزار تومان رسيده است. عيار واحد 
اندازه گيري خل��وص آلياژهاي طلا و ديگر فلزات گران بها 
است. هر چند كه براي ساير مواد هم به كار مي رود. عيار طلا 
معمولاً از واحد كامل ۲۴ بيان مي شود. براي مثال طلاي ۲۴ 
عيار طلاي خالص با حداقل 99٫9 درصد طلا، و طلاي 1۸ 
عيار از 7۵ درصد طلا و ۲۵ درصد فلز ديگر تش��كيل شده 
است. در كنار قيمت در بازار، عرضه ربع سكه از سوي بانك 
مركزي در ب��ورس كالا نيز ادامه پيدا كرد. ديروز پنجمين 
روز از دومين دور عرضه ربع س��كه توس��ط بانك مركزي 
در بورس بود كه طي معاملاتي كه از 9 صبح آغاز ش��د و تا 
ساعت 13 ادامه داشت، حدود 1۰ هزار قطعه ربع سكه به 
فروش رفت. اين س��كه ها امروز تا قيمت هشت ميليون و 
3۰۰ هزار تومان قيمت خورد. عرضه ربع س��كه در بورس 
پنج روز كاري ديگر نيز ادامه دارد و تمامي اشخاص حقيقي 
بالاي 1۸ سال داراي كد ملي مي توانند حداقل يك قطعه و 
حداكثر پنج قطعه ربع سكه طلاي بهار آزادي را خريداري 
كنند. البته متقاضيان بايد به اين نكته توجه داشته باشند كه 
اين بار برخلاف دور قبل قيمت توسط بانك مركزي تعيين 
نمي شود و فرآيند كشف قيمت جديد در عرضه مربوطه 
هم به صورت ثبت سفارش دفتري با قيمت هاي مختلف 
است. خريداران مي توانند پنج روز كاري بعد از خريد سكه 

در بورس كالا، به خزانه بانك رفاه مراجع��ه كرده و با ارايه 
اسناد مربوط به بورس، به صورت فيزيكي معادل سكه هاي 
خريداري شده را تحويل بگيرند. اواسط دي ماه بود كه بانك 
مركزي اعلام كرد از ۲۴ دي ماه تعداد ۵۰۰ هزار قطعه سكه 
طلاي ربع به��ار آزادي از طريق بورس كالاي ايران عرضه 
مي شود. در اين عرضه سه روزه، دامنه قيمت سفارشات و 
قيمت سفارش عرضه توسط بانك مركزي تعيين شد. اما 
در دور دوم عرضه كه از سه شنبه هفته قبل آغاز شده و قرار 
اس��ت طي 1۰ روز كاري ۴۵۰ هزار گواهي سكه در بورس 
عرضه ش��ود، نحوه تعيين قيمت فرق كرده است. اين بار 
ديگر قيمت توسط بانك مركزي تعيين نمي شود و داراي 
دامنه نوسان است. به همين دليل اگر يك متقاضي قيمت 
ربع سكه را بالاتر از قيمتي كه تعيين شده ثبت كند كالا را 
با آن قيمت خواهد خري��د. درواقع بر خلاف دوره قبل كه 
اگر فردي بالاتر از قيمت تعيين شده ثبت سفارش مي كرد 
بانك مركزي ربع سكه را با همان قيمتي كه خودش تعيين 
كرده بود مي فروخت، اين بار اگر فردي بالاتر از قيمت بانك 
ثبت سفارش كند )در حداكثر قيمت تعيين شده(، سكه را 
با همان قيمت بالاتر خريداري خواهد كرد. به نظر مي رسد 
برخي ثبت سفارش ها از سوي دلالان براي برهم زدن قيمت 
عرضه در كنار بي توجهي ي��ا بي اطلاعي برخي خريداران 
درباره روند درست خريد، باعث شده است در روزهاي اخير 
شاهد فروش ربع سكه در بورس كالا با قيمت هاي بالاتر از 
بازار باشيم. در اين روزها حتي شاهد خريد برخي قطعات 
ربع سكه 1۶ ميليون توماني هم بوديم، موضوعي كه برخي 

خريداران، معتقد بودند كارگزار بورس شان اطلاعات كافي را 
درباره نحوه خريد صحيح سكه در اختيارشان نگذاشته است. 
در كنار بازار طلا، بازار ارز نيز پس از اعمال تصميمات بانك 
مركزي ثباتي نسبي را تجربه مي كند. با تغيير سياست ارزي 
بانك مركزي و حذف دلار توافقي از معاملات بازار متشكل 
ارزي، نرخ فروش ارز به صورت اسكناس توسط صرافي ها در 
سايت بازار متشكل معاملات ارز ايران اعلام مي شود. صبح 
ديروز دوش��نبه 1۰ بهمن ماه با شروع به كار بازار متشكل 
ارزي، نرخ دلار صرافي ها ۴3 ه��زار و 19۴ تومان و قيمت 
يورو ۴۶ هزار و 93۵ تومان اعلام ش��ده است. طبق اعلام 
بانك مركزي، از روز 1۴۰1/11/۰۴ كليه صرافي ها مجازند 
نسبت به فروش ارز به صورت اسكناس با نرخ منتشرشده 
تحت عنوان »آخرين نرخ صرافي ها« در سايت مديريت بازار 
متشكل معاملات ارز ايران به آدرس www.ice.ir اقدام 
نمايند. به منظور تسهيل در تامين نيازهاي ارزي ضروري 
مردم، تا اطلاع ثانوي بازار متشكل معاملات ارزي همه روزه 
از ساعت 9 الي 19 فعال است. براين اساس تالار معاملات 
بازار متشكل معاملات ارز ايران هر 7 روز هفته فعاليت خواهد 
داشت. امكان برداشت ارز براي صرافي ها تا ساعت 1۵ وجود 
خواهد داشت و درخواست برداشت بعد ساعت 1۵ به روز بعد 
موكول خواهد شد. بانك مركزي در حالي از سياست هاي 
ارزي خود دفاع مي كند، كه در روزهاي گذشته برخي فعالان 
بازار ارز نسبت به تبعات تصميمات جديد هشدار داده اند. 
يكي از صرافان مي گويد: متاسفانه بساط ارزپاشي گسترده تر 
از قبل فراهم شده و اگرچه صرافي ها پيشنهاد داشتند كه 
كلا موضوع ارز سهميه اي در قالب ارز مسافرتي هم به عنوان 
يكي از آيتم هاي توزيع ارز ارزانتر از بازار آزاد برچيده شود، اما 
باز بانك مركزي در اين حوزه وارد فضايي شد كه مي دانست 
نتيجه و ثمره اي ندارد. او مي افزايد: مردم با كارت ملي خود 
از بانك يا صرافي ارز يارانه اي دريافت مي كنند و دقيقا چند 
متر آن طرف تر به دلالان مي فروشند تا از اين سهميه خود 
بهره مند شده باشند و سودي ببرند، اين در حالي است كه 
اگر حتي بنا را به اين بگذاريم كه ارز مسافرتي با بازار آزاد 
۲۰۰۰ تومان اختلاف داش��ته باشد، يك فرد با خريد ارز 
صرافي و فروش آن به قيمت ارز آزاد حداقل ۵ تا 1۰ ميليون 
تومان درآمد خواهد داش��ت. اين فعال بازار ارز مي گويد: 
متاسفانه دلالان بيشتر از صرافي ها در بازار ارز فعال بوده و 
نقش آفريني مي كنند؛ چراكه به هر طريق ممكن تلاش 
مي كنند كه ارز يارانه اي را با توجه به اختلافي كه در بازار 

وجود دارد با كارت ملي اجاره اي دريافت نمايند.



گلناز پرتوي مهر|
پوتين در سخنراني شهريور 1401 خود دلارزدايي از 
اقتصاد جهان را اجتناب ناپذيردانست. اين اظهار پوتين 
در پاسخ به اعمال تحريم هاي همه جانبه         و سخت گيرانه 
عليه روسيه در واكنش به عمليات نظامي اين كشور 
در اوكراين ايراد ش��د. به باور كارشناس��ان سياست 
بين الملل، تحت شرايط كنوني ژئوپليتيك حاكم بر 
دنيا، دلار امريكا با سرعت در حال از دست دادن نقش 
اثرگذار و محوري خود به عنوان ارز ذخيره جهاني است. 
در اين راستا در آينده با بروز تحركات بيشتر به هدف 
كاستن ارزش دلار در تجارت بين المللي انرژي )نفت 

و گاز( مواجه خواهيم شد. 
فرش��يد فرحناكيان، كارش��ناس حقوق نفت و گاز، 
در گفت وگو ب��ا خبرنگار »تعادل« ضمن بيان مطلب 
فوق اظهار داش��ت: تحت ش��رايط كنوني سياسي و 
اقتصادي حاكم بر دنيا، در سمت تقاضا، چين به دنبال 
تضعيف جهان روايي دلار امريكا با استفاده از ابزار مالي 
»پترويوآن« به جاي »پترودلار« است؛ به  همين دليل 
گروهي از توليدكنندگان نفت )ازجمله كش��ورهاي 
نفتي شوراي همكاري خليج فارس( به منظور دسترسي 
سريع تر و بي        واسطه به منابع مالي حاصل از فروش خود، 

به سمت پكن گرايش پيداكرده اند. 
وي تصريح كرد: به دنبال تحريم هاي س��خت گيرانه 
اتحادي��ه اروپا بر صادرات نف��ت و فرآورده هاي نفتي 
روسيه، اين كشور مدتي است با تغيير رويكرد صادراتي 
خود و با لحاظ كردن تخفيف ه��اي جذاب در رقابت 
با عربستان ش��ريان نفت خود را به سمت كشورهاي 
آسيايي تغيير مسير داد و جنگ روسيه عليه اوكراين 
باعث اس��تقبال بيش��تر از روبل و ي��وآن در تجارت 
بين الملل نفت و گاز ش��د كه در نوع خ��ود مي تواند 
مع��ادلات »پت��رودلار« در بازار جهان��ي نفت خام و 
فرآورده ه��اي نفتي را براي هميش��ه تغيي��ر داده و 

دگرگون كند.
وي بيان داش��ت: تمام تحريم هاي كشورهاي عمده 
صادركنن��ده نف��ت و گاز؛ ازجمله اي��ران، ونزوئلا و 
ليب��ي را مي توان تحت اين عنوان بررس��ي كرد؛ ولي 
در اين قس��مت تحريم نفتي روسيه به جهت اهميت 

تأثيرگذاري آن موردتوجه قرارگرفته است.
وي خاطرنش��ان ك��رد: در م��ورد عربس��تان اگرچه 
دلارزدايي با تحريم نفتي رخ نداده است؛ ولي در عمل 
با دلارزدايي مواجه هستيم؛ زيرا استقلال اخير انرژي 
امريكا سبب شده است كه عربستان به ناچار يا اختيار 
مجبور باشد شرايط پرداخت كشورهاي خريدار عمده 

نفت خود را بپذيرد.
وي با اشاره به اينكه برنامه »اعمال سقف قيمتي بر نفت 
و فرآورده هاي نفتي روسيه« در حالي از پنجم دسامبر 
2023 اجرايي شد كه كشورهاي اروپايي ماه ها روي 
آن به بحث وجدل پرداختند گفت: شرايط به گونه اي 
بود كه در يك سمت سالن نمايندگان اتحاديه اروپا، 
كشورهايي مثل لهس��تان به سبب وابستگي شديد 
به انرژي روسيه خواهان سقف قيمتي بيشتر بودند؛ 
درحالي كه در سمت ديگر كميسيون اروپا نمايندگان 
اوكراين براي سقف قيمتي »30 دلاري براي هر بشكه« 

چانه زني مي كردند.

فرحناكيان با بيان اينكه اين ائتلاف به طور رس��مي 
موافق��ت كرد كه در م��اه مارس 2023 ب��ه بازنگري 
تحريم اعمال سقف قيمتي براي نفت روسيه بپردازد 
عنوان كرد: به گفت��ه وزارت خزانه          داري امريكا تأخير 
در بازنگري تحريم روسيه به سبب بررسي تأثير اين 
سياس��ت بر بازار جهاني نفت بود. ائتلاف گروه هفت 
)امريكا، كانادا، اتحاديه اروپا، ژاپن، بريتانيا و استراليا( 
در 5 دسامبر 2022 تصميم گرفتند كه با تعيين سقف 
60 دلار براي هر بشكه نفت روسيه، محموله هايي كه 
بيش از اين بها خريداري ش��ده بودند را مورد تحريم 

قرار بدهند. 
وي در ادامه افزود: تحريم ها ش��امل محموله هاي 
نفتي است كه از راه دريا وارد مي شوند و درصورتي كه 
از س��قف قيمتي پيروي نكرده باشند شركت هاي 
بيمه غربي آنها را پشتيباني نمي كنند. اين تحريم ها 
بخش��ي از برنامه          اي اس��ت كه غرب براي مقابله با 
روس��يه در جنگ اوكراين و باهدف كاهش درآمد 

نفتي روسيه اجرا كرد. 
وي با بيان اينكه هدف كشورهاي غربي از اين برنامه، 
تحريم نفت روسيه و كم كردن درآمدهاي آن است، 
البت��ه درحالي كه صادرات همچنان جريان داش��ته 
باشد بيان داشت: به گزارش پولتيكو سقف قيمتي و 
تحريم هاي ائتلاف گروه هفت بر نفت روسيه هر دو ماه 
يك بار با محوريت »تضمين فروش نفت روسيه حداقل 

5 درصد زير بهاي بازار« بازنگري مي شود.
ب��ه گفت��ه فرحناكي��ان، همچنين اين گ��روه كه 
پيش ازاي��ن اعلام ك��رده ب��ود در 5 فوريه 2023 
تحريم هاي تازه          اي براي فرآورده هاي نفتي روسيه 
در نظر خواهد گرفت، اعلام ك��رد در بازنگري تازه 

براي فرآورده هايي كه بهايي بيشتر از نفت خام دارند 
مثل نفت گاز و بنزين مكانيس��مي جداگانه و براي 
محصولاتي كه نرخ كمت��ري دارند مثل نفت كوره 
نيز مكانيسم جداگانه          اي تعريف خواهد كرد. پس از 
ديدار والي اديمو؛ معاون وزير خزانه          داري امريكا، با 
اعضاي ائتلاف، روز جمعه وزارت خزانه          داري اعلام 
كرد: »با توجه به گس��تره قيمتي و بازار وسيعي كه 
محصولات پالايش          ش��ده دارند نمايندگان تصميم 

گرفتند اين نوع سازوكار كارآمدتر خواهد بود.«
وي مطرح كرد: الكس��اندر نواك؛ معاون نخست      وزير 
روسيه، اين اقدامات تحريمي را حركتي »پوپوليستي« 
خواند كه »مناسبات بازار« را به هم مي      ريزد. او گفته ما 
هيچ گونه مداخله اي را در بازار انرژي نمي پذيريم، زيرا 
درواقع تنها منجر ب��ه افزايش خطرات، كمبود منابع 
در بازار انرژي و افزايش قيمت ها مي ش��ود«. روسيه 
اقدامات تلافي      جويانه      اي را نيز در بخش گاز انجام داده 
اس��ت؛ هرچند معاملات گازي مشمول تحريم هاي 
اروپا نمي شود؛ اما روسيه خواستار پرداخت هزينه       آن 
با روبل شده است، امري كه خلاف توافقات قراردادي 
است. كرملين تهديد كرده كه در صورت عدم پرداخت 

به روبل عرضه گاز را قطع مي كند.
وي بيان داشت: درحالي كه ايالات متحده از تصميم 
عربستان سعودي براي كاهش توليد نفت خود دلخور 
اس��ت، روابط انرژي اين پادش��اهي ب��ا چين در حال 
بهبود است. عربستان با گسترش روابط خود با چين، 
مي كوشد تا در برابر فشارهاي احتمالي ايالات متحده 

نوعي اهرمسازي ايجاد نمايد.
وي با اشاره به اينكه از ديگر سو چين، آشفتگي در 
روابط دو متحد ديرين را فرصتي براي توسعه روابط 

با سعودي و كاهش اتكاي اين كشور به امريكا تلقي 
مي كن��د گف��ت: از زماني كه در ده��ه 70 ميلادي 
عربستان  سعودي به عنوان بزرگ ترين صادركننده، 
نفت خود را با دلار امريكا قيمت گذاري مي كرد، ريال 
رياض و دلار واشنگتن به هم پيوند خوردند؛ هرچند 
در سال هاي گذشته با توجه به مناسبات قدرت هاي 
سياسي و ش��رايط بازار، عربستان  سعودي در حال 

عميق تر كردن استراتژي خود با چين است. 
فرحناكيان خاطرنش��ان كرد: با عنايت به ش��رايط 
جدي��د ژئوپليتيك جهاني به      وي��ژه در حوزه نفت و 
گاز، دنياي امروز در شرف پوست      اندازي و خروج از 
سيطره همه جانبه سياسي و اقتصادي ايالات متحده 
و هم      پيمان��ان غربي آن اس��ت و جه��ان امروز در 
حال دگرديسي به س��مت نظام چندقطبي با ورود 
بازيگران جديد به صحنه تعاملات بين المللي است. 
وي مط��رح كرد: در اين ش��رايط بايد ديد سياس��ت 
مقابله        اي ايالات متح��ده در  برابر اين پديده نامطلوب 
دلارزدايي از تج��ارت بين الملل نف��ت و گاز بر كدام 
محور استوار خواهد بود. آيا واشنگتن دست به ريسك 
بزرگ زده و وارد كارزار نظامي با ارتش هاي قدرتمند و 
پيشرفته روسيه و چين خواهد شد؟ امري كه وقوع آن 

غيرمحتمل و بسيار دور از ذهن است. 
وي در پايان اظهار داشت: راه ساده        تر فراروي امريكا اما در 
پيش گرفتن ديپلماسي فعال بين المللي براي جلب توجه 
و حماي��ت دولت هاي ب��زرگ و تأثيرگ��ذار در عرصه 
اقتصادي براي كاهش دامنه تسلط چين و روسيه بر بازار 
جهاني خواهد بود. راهي كه هرچند پرفرازونشيب؛ اما 
معقول        تر و به        مراتب كم هزينه        تر از گزينه اول براي امريكا 

به نظر مي رسد؛ پس تا اطلاع ثانوي زنده باد تحريم.

تحليل

خبر
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3 .Tue  نفت و انرژی Jan 31. 2023  2423   سهشنبه 11 بهمن 1401    9 رجب 1444  سال نهم    شماره

قرارداد ۱۰ ساله تركيه
براي خريد گاز از عمان 

تركيه يك توافق 10 ساله با عمان براي خريد سالانه 
1.4 ميليارد مت��ر مكعب گاز طبيعي امض��ا كرد. به 
گزارش ايس��نا، فات��ح دونمز، وزير ان��رژي تركيه، در 
كنفرانسي در استانبول، با اعلام اين خبر، اظهار كرد: 
هياتي از شركت انرژي دولتي بوتاش براي اين توافق، 
در عمان به سر مي برد. دونمز همچنين اعلام كرد تركيه 
نشس��ت گازي در روزه��اي 14 و 15 فوريه به همراه 
كشورهاي تامين كننده گاز و كشورهاي مصرف كننده 
اروپاي��ي برگزار مي كن��د. وي گفت: ما كش��ورهاي 
تامين كننده از خاورميانه، مديترانه، خزر و آسياي ميانه 
ر ا با كشورهاي مصرف كننده از اروپا در يكجا گردهم 
مي آوريم. بر اساس گزارش رويترز، وزير انرژي تركيه 

گفت: اين نشست در استانبول برگزار خواهد شد.

رهبرانقلابدرديدارتوليدكنندگان
كارآفرينانوفعالانعرصههاي

دانشبنيانمطرحكردند

»علاج راه دراز و پ��ر پيچ و خم فرآيندهاي اداري« 
نكته ديگري بود كه حضرت آيت الله خامنه اي به آن 
اشاره كردند و افزودند: در زمينه پنجره واحد خدمات 
كارهاي خوبي انجام شده است كه در ساير بخش ها 
نيز بايد گسترش يابد البته مقررات زدايي به معناي 

مراقبت زدايي نيست .
ايش��ان مداخلات س��ليقه اي نهادهاي نظارتي و 
غيرنظارتي را از ديگر موانع بهبود محيط كس��ب و 
كار دانستند و افزودند: مداخله قانوني در موارد خلاف 
بايد انجام بگيرد، اما مداخلات سليقه اي و بي مورد و 
دخالت هايي كه برخي نهادها بدون الزامات قانوني 

در كار مردم مي كنند بايد رفع شود.
حضرت آي��ت الله خامن��ه اي، اهتمام ب��ه تامين مالي 
فعاليت هاي بخش خصوصي را نيز مورد تاكيد قرار دادند 
و خاطرنش��ان كردند: اساس تشكيل صندوق توسعه، 
براي كمك به بخش خصوصي بود، اما از بدو تش��كيل 
تاكنون، هر گاه كار دولت هاي مختلف گره خورده و مجوز 
قانوني براي برداشت از صندوق نداشته اند، براي استفاده 
فراقانوني به بنده مراجعه مي كنند كه اين كار، هم اشكال 

فنّي و هم اشكال نتيجه اي دارد.
رهبر معظم انقلاب پس از برش��مردن عوامل موثر در 
بهبود محيط كسب و كار، انضباط مالي در بودجه را الزام 
ديگري براي رش��د اقتصادي خواندند و گفتند: بودجه 
دچار مشكلات س��اختاري است و كسري بودجه يكي 
از مشكل سازترين مسائل براي اقتصاد كشور است كه 
از جمله اهداف جلسه شوراي عالي اقتصادي سران قوا 
حل همين مش��كل بود، اما هنوز برطرف نشده است. 
ايشان افزودند: در مساله كسري بودجه، موضوع تعهدات 
مالي بدون وجود منابع قابل اطمينان كاملا موثر است 
و بايد متوقف شود. البته گاهي اين تعهدات از طرف خود 
دولت داده مي شود، اما از آن بدتر خواسته هاي مجلس 
است كه موارد زيادي تعهد بدون منابع مطمئن به دولت 
تحميل مي شود. رفع موانع در واگذاري مديريت ها به 
مردم، پرهيز بخش دولتي از رقابت با بخش خصوصي 
و جلوگيري از واردات بي رويه، س��ه الزام ديگري بود كه 
رهبر معظم انقلاب براي تحقق رش��د اقتصادي به آنها 
اشاره كردند. حضرت آيت الله خامنه اي در بخش پاياني 
سخنان شان س��ه تذكر بيان كردند: 1- رقابت مثبت 
در بخش خصوص��ي پيش برنده اس��ت، اما بنگاه هاي 
اقتصادي خصوصي عرصه رقابت را از همكاري به ويژه 
در كارهاي اقتصادي خارج كشور جدا كنند و در كارهاي 
بزرگ با يكديگر هم افزايي كنند. 2- دستگاه هاي دولتي، 
شركت هاي كوچك و متوسط را كه نقش زيادي در ايجاد 
اش��تغال و ارزش افزوده دارند، مورد توجه قرار دهند و 
بنگاه هاي بزرگ در زنجيره توليد خود به آنها كمك كنند. 
3- مساله تعاوني هاي توليد مي تواند يكي از گره گشاترين 
كارها براي ايجاد اش��تغال و به خصوص ايجاد عدالت 
اقتصادي در كش��ور باشد. رهبر معظم انقلاب اسلامي 
در پايان سخنان ش��ان گفتند: مسوولان دولتي با همه 
وجود در حال كار و تلاش بسيار خوب هستند البته بايد 
جهت گيري ها و اقدامات را به گونه اي مراقبت كنند كه 
نتايج مطلوبي به دنبال داشته باشد. در اين ديدار 14 نفر از 
فعالان توليد و كارآفريني و عرصه هاي دانش بنيانِ بخش 
خصوصي در حوزه هاي تجهيزات پيش��رفته پزشكي، 
دندانپزشكي و داروس��ازي، خدمات فني و مهندسي، 
صنايع چوب و سلولزي، صنعت نوشت افزار، كشاورزي 
و صنايع آبزي پروري و آب شيرين كن، ساخت تجهيزات 
بخش انرژي هاي تجديدپذير و سلول هاي خورشيدي، 
صنايع نف��ت و گاز، محصولات پتروش��يمي، پردازش 
اطلاعات و هوش مصنوعي، كسب و كارهاي ديجيتال، 
صنع��ت فرش و نس��اجي به مدت يك س��اعت و نيم، 
گزارشي از موفقيت ها، دستاوردها و توليدات و همچنين 
برخي گلايه ها و مش��كلات حوزه هاي كاري خود ارايه 
و پيش��نهادهايي را نيز بيان كردند. ايجاد پنجره واحد 
خدمات دولتي به توليدكنندگان، ارتقاي شيوه تعامل 
دستگاه ها با شتابدهنده ها، تشكيل كنسرسيوم هاي 
دولتي و خصوصي به منظور اجراي پروژه هاي بزرگ و 
نيمه تمام، ايجاد ساختار واحد تصميم گيري و مديريت در 
حوزه صادرات خدمات مهندسي، اصلاح قوانين مربوط 
به امور واگذاري اراضي در بخش كشاورزي، تعيين برنامه 
جدي و ارتقاي سرمايه گذاري در زمينه فناوري هوش 
مصنوعي، ساماندهي فعالان غير رسمي حوزه صنعت، 
تشكيل كارگروه ملي نوشت افزار، حل مشكل سرمايه 
در گردش واحدهاي تولي��دي، پرهيز از قيمت گذاري 
دستوري در مواردي كه از ارز دولتي استفاده نمي شود، 
مديريت مصرف انرژي و تخصيص بهينه يارانه سوخت، 
تاكيد بر به رسميت شناخته شدن مالكيت معنوي به 
خصوص در فناوري هاي ديجيتال، بازسازي كارخانجات 
مادر در صنايعي همچون نساجي از جمله نظرات مطرح 

شده از زبان توليدكنندگان در اين ديدار بود.

كارشناسحقوقنفتوگازدرگفتوگوبا»تعادل«مطرحكرد

پوست اندازي حوزه نفت و گاز در جهان 

جهش صادرات و توليد نفت ايران

تهرانيها،مراقبسيلابهاياحتماليپيشروباشيد

صادرات نفت خام ايران در نوامبر سال 2022 ميلادي 
ب��ه حدود يك ميلي��ون و 300 هزار بش��كه و در ماه 
دسامبر هم به بالاترين سطح در 4 سال گذشته رسيد 
و آن طور كه مس��وولان اعلام كرده اند تا هشت سال 
آينده ظرفيت توليد به 5.7 ميليون بش��كه مي رسد 
موضوعي كه به گفته كارشناس��ان در صورت تحقق 

شرايطي مي تواند امكان پذير باشد.
به گزارش ايس��نا، در حالي كه بازارهاي جهاني نفت 
خام با چش��م انداز تحريم ها عليه روسيه تحت فشار 
بوده، روند رو به افزايش صادرات نفت خام ايران براي 
بازار جهاني نفت كه با چشم انداز تحريم ها عليه نفت 
روس��يه زير فشار است، تس��لي بخش خواهد بود. بر 
اساس داده هاي موسسه هاي ورتكسا و كپلر، بخش 
عمده اي از محموله هاي نفت خام ايران به مقصد چين 

بارگيري مي شوند.
 ،)FGE( موسسه مشاوره انرژي فكتس گلوبال انرژي 
پيش بيني كرد كه ف��روش محموله هاي نفت خام و 
فرآورده هاي نفتي ايران در سال 2023 ميلادي روزانه 
تا 200 هزار بشكه افزايش مي يابد. اين جهش در حالي 
رخ داده است كه تحريم ها عليه مسكو، عرضه نفت از 
سوي اين توليدكننده كليدي بازار را با چالش روبرو 
خواهد كرد. اين شرايط براي امريكا و متحدانش كه 
خواهان قيمت هاي پايين نفت هستند و در عين حال 
س��عي در محدود كردن صادرات نفت ايران با هدف 

فشار بر تهران دارند، پيچيده است.
چند بازرگان نفتي بر اين باورن��د كه ايالات متحده 

امريكا از تداوم افزايش فروش محموله هاي نفت خام 
ايران تا زماني كه به ثبات قيمت نفت كمك مي كند، 
خرس��ند اس��ت، ويتول اعلام كرده كه احتمال دارد 
واش��ينگتن اجازه دهد نفت خام اي��ران حتي بدون 

حصول توافق هسته اي افزايش يابد.
ارقام اداره گمرك چين نيز نشان مي دهد مقدار خريد 
محموله هاي نفت خام اين كش��ور آسيايي از سوي 
ايران در ماه دسامبر 2022 ركوردي تازه ثبت كرده 
اس��ت. اكنون ظرفيت توليد نفت كشور 3.۸ ميليون 
بش��كه اس��ت كه مدتي مي تواند ادامه داشته باشد، 
بخش��ي از اين افزايش توليد از محل احياي چاه هاي 
كم بازده و بخشي ديگر مربوط به توسعه ميادين جديد 
و بخشي مربوط به استفاده از روش هاي ازدياد برداشت 
است و آن طور كه حسن خجس��ته مهر، مديرعامل 
شركت ملي نفت اعلام كرده هشت سال آينده قادريم 

به توليد 5.7 ميليون بشكه نفت برسيم.
ب��ه گفته وي رق��م افزاي��ش توليد از مس��ير اجراي 
طرح هاي ازدياد برداش��ت ۹00 هزار بشكه است، از 
6000 حلقه چاه 750 حلقه را مميزي و غربال كرديم، 
ترجيح ما انتخاب چاه هاي آسان براي ارايه بوده است. 
كار وارد فرآيند اخذ مصوبه از شوراي اقتصاد شد و به 

ارزش 500 ميليون دلار به تصويب رسيد.
مديرعامل ش��ركت ملي نفت با بيان اينكه در مسير 
افزايش توليد مراحلي قرار دارد كه حلقه اول اكتشاف، 
حلقه دوم حفاري، حلقه س��وم توليد و بهره برداري و 
حلقه چهارم فرآورش است كه چالش ها در هر حلقه 

شناسايي ش��ده اس��ت، گفت: 16 مخزن عميق در 
مناطق نفتخيز جنوب با فش��ار بالا داريم كه تاكنون 

توسعه پيدا نكرده است.
محمد خطيبي، نماينده سابق ايران در اوپك در اين 
رابطه به ايسنا گفت: چند ماه است كه صادرات ايران 
بين 1.2 و 1.3 ميليون بشكه در تغيير است و تفاوت 
فاحش��ي نكرده كه فكر كنيم مي تواند ب��ازار نفت را 
تحت الش��عاع قرار دهد، افزاي��ش 100 يا 200 هزار 
بشكه تاثير قابل توجهي در بازار نفت نخواهد داشت.

وي با بيان اينكه اينگونه نيس��ت كه صادرات رش��د 
چشمگيري داشته باش��د، چندين ماه است كه عدد 
صادرات روي همين اعداد است، قطعا اين ميزان در 
بازار نفت تاثيرگذار نخواهد بود، گفت: علائم مثبت و 
منفي در بازار وجود دارد، علائم منفي اين است كه با 
گذر از فصل زمستان، تقاضاي فصلي كاهش مي يابد 
ضمن اينكه پيش بيني هايي را مبني بر ركود در اقتصاد 

جهاني به ويژه كشورهاي صنعتي مي بينيم.
اين كارشناس حوزه انرژي با تاكيد بر اينكه اين مساله 
خب��ر خوبي نيس��ت چراكه اگر اقتصاد كش��ورهاي 
صنعتي وارد ركود شود به ويژه در كشورهاي اروپايي 
مي تواند تاثير منفي روي ب��ازار بگذارد، ضمن اينكه 
گسترش كرونا نيز مي تواند روي بازار تاثير منفي داشته 
باشد، گفت: در كنار اخبار مثبت در راستاي افزايش 

تقاضا شاهد اخبار اينچنيني نيز هستيم.
خطيبي افزود: بايد وضعيت بازار ارزيابي شود، از همه 
مهم تر مديريت اوپك پلاس است كه بايد ديد بازار را 

چگونه مديريت مي كند، در ش��رايط فعلي مديريت 
تعادلي اهميت دارد، بايد شرايط به گونه اي باشد كه 
عرضه در شرايط متعادل باش��د، اگر اين مديريت از 
سمت اوپك پلاس صورت بگيرد مي توانيم به تداوم 
قيمت هاي فعلي اميدوار باشيم اما اينكه عرضه بخواهد 
در بازار افزايش پيدا كند، ب��ه دليل كاهش تقاضاي 
فصلي، احتمال ركود اقتصادي و شيوع مجدد كرونا 

مي تواند قيمت ها را تحت شعاع قرار دهد.
وي با اش��اره به صحبت هاي اخير مديرعامل شركت 
ملي نفت براي دستيابي توليد 5.7 ميليون بشكه طي 
هشت سال، گفت: ايران توانايي توليد بالاتر از مقدار 
فعلي را دارد اما شرط اينكه به چنين توليداتي دست 
يابيم بايد محقق ش��ود، يك سري شرايط بايد فراهم 
شود تا توليد رشد كند و به اين سقف برسد، اين شرايط 

ساده نيست اما غيرممكن نيز نخواهد بود.
نماينده س��ابق ايران در اوپك ب��ا بيان اينكه علاوه بر 
تحريم ه��ا، اي��ن مي��زان افزاي��ش تولي��د نيازمند 
سرمايه گذاري بسيار قابل توجهي است، گفت: ضمن 
اينكه ميادين بايد از تكنولوژي هاي روز دنيا استفاده 
كنند كه بتوانيم ضريب بازيافت را ارتقا دهيم، اگر اين 
شرايط محقق نشود بايد روي اين عدد بيشتر فكر كرد.

به گفته خطيبي تحقق اين شرايط نيازمند اقدامات 
متعددي اس��ت، س��رمايه گذاري بالايي نياز است، 
ضريب بازيافت بايد بالا نگه داشته شود و اين موارد 
مفروضات ساده اي نيست اما اگر شرايط محقق شود 

قطعا توليد مي تواند افزايش پيدا كند.

ش��ركت آب منطقه اي تهران نسبت به بارش باران 
و برف و س��يلابي ش��دن رودخانه هاي استان طي 
روزهاي پيش رو هش��دار داد و اعلام كرد كه تردد 
و اس��كان موقت در اط��راف رودخانه ه��ا ممنوع و 
ش��هروندان بايد مراقب باش��ند. به گزارش ايسنا، 
با توجه به هشدارهاي س��ازمان هواشناسي كشور 
و براساس هش��دار نارنجي رنگ اين سازمان مبني 
بر نفوذ و فعاليت س��امانه بارش��ي از بعدازظهر روز 

يكشنبه )۹ بهمن ماه( لغايت چهارشنبه )12 بهمن 
ماه( در استان هاي تهران و البرز، بارش باران و برف، 
رخداد مه، كولاك ب��رف و پديده بهمن پيش بيني 
ش��ده كه احتمال آبگرفتگي معابر، جاري ش��دن 
روان آب در رودخانه ه��ا و مس��يل ها وجود خواهد 
داشت. ش��ركت آب منطقه اي تهران، در كنار ساير 
ارگان هاي مرتبط براي مهار  سيلاب در حالت آماده 
باش بوده و رصد و پايش رودخانه هاي  استان تهران 

توسط اكيپ هاي گش��ت و بازرسي امورهاي منابع 
آب تابعه و اطلاع رس��اني هاي مكرر اين  شركت به 
منظور آگاه س��ازي مردم از شرايط جوي و احتمال 

وقوع سيلاب، انجام شده است.
هشدار احتمال وقوع  س��يلاب كاملا جدي است و 
شهروندان بايد توجه داشته باشند كه هرگونه تردد 
و اتراق در حاشيه  رودخانه و مسيل ها خطرآفرين و 
حتي مرگبار است. توقف و نصب نكردن چادرهاي 

مس��افرتي در اط��راف و بس��تر رودخانه ه��ا حتي 
رودخانه ها و مس��يل هاي خش��ك، عبور نكردن از 
عرض جريان هاي س��يلابي و ني��ز مراقبت در كنار 
جريان س��يلاب براي مش��اهده يا تصويربرداري و 
توجه جدي به هش��دارهاي دس��تگاه هاي اجرايي 
مربوطه، رسانه ها و مس��وولان و ماموران در هنگام 
وقوع س��يل، بايد مورد توجه جدي شهروندان قرار 

بگيرد.

عقبگرد نفت در آستانه
نشست اوپك پلاس و فدرال رزرو

قيمت نفت در معاملات روز دوش��نبه بازار آسيا، در 
آستانه نشست وزيران اوپك پلاس و بانك مركزي 
امريكا روند افزايشي كه در ابتدا داشت را معكوس كرد 
و كاهش يافت. بهاي معاملات نفت برنت با 20 سنت 
مع��ادل 0.2 درصد كاهش، به ۸6 دلار و 46 س��نت 
در هر بشكه رس��يد. بهاي معاملات وست تگزاس 
اينترمديت امريكا با 11 س��نت معادل 0.1 درصد 
كاهش، به 7۹ دلار و 57 س��نت در هر بشكه رسيد. 
اوپك پلاس كه شامل اوپك و متحدانش نظير روسيه 
است، چهارش��نبه هفته جاري براي تصميم گيري 
درباره اهداف توليد ماهانه ديدار مي كند. بعيد به نظر 
مي رس��د كه وزيران اوپك پلاس در جلسه مجازي 
كه اول فوريه برگزار مي ش��ود، سياست توليد فعلي 
خود را تغيير دهند. با اين حال، نش��انه هاي افزايش 
صادرات نفت روس��يه از بنادر اين كشور در درياي 
بالتيك در اوايل فوريه، باعث شد نفت برنت و وست 
تگزاس اينترمديت، پس از دو هفته رش��د متوالي، 
هفته گذشته با كاهش روبرو شوند. تحليلگران بانك 
ملي استراليا در يادداشتي نوشتند: هيچ تغييري در 
سياس��ت توليد اوپك پلاس در جلسه هفته جاري 
اين گروه، پيش بيني نمي ش��ود و انتظ��ار مي رود 
مواضع بانك مركزي امريكا، عامل تاثيرگذار بر روند 
كوتاه مدت بازار باشد. در آستانه نشست هفته جاري 
فدرال رزرو، بازار انتظار دارد بانك مركزي امريكا، روند 
افزايش نرخ بهره را از 50 واحد كه در دسامبر اعلام 
كرد، به 25 واحد تعديل كن��د. اين اقدام، نگراني ها 
نسبت به كندي رشد اقتصادي كه باعث ضعيف شدن 
رشد تقاضا براي سوخت در بزرگ ترين مصرف كننده 
نفت جهان خواهد شد را تا حدودي رفع مي كند. طبق 
گزارش شبكه تلويزيوني سي سي تي وي، هيات دولت 
چين روز شنبه اعلام كرد روند احياي مصرف را كه 
محرك بزرگ اقتصاد بوده و واردات را بالاتر مي برد را 
تقويت خواهد كرد. استفانو گراسو، مدير ارشد شركت 
8VanEdge در سنگاپور كه سابق بر اين، معامله گر 
نفت در شركت ايتاليايي انِي بود، گفت: ما روسيه را در 
بخش عرضه و چين را در بخش تقاضا داريم. هر دو 
مي توانند انتظارات بازار را بيش از يك ميليون بشكه 
در روز بالا يا پايين ببرند. به نظر مي رسد چين بازار را 
از اين نظر كه تا چه حد مي تواند به سرعت، سياست 
كوويد صفر را كنار بگذارد، متعجب كرده و روس��يه، 
بازار را از نظر تاب آوري صادراتش با وجود تحريم ها، 
شگفت زده كرده است. بر اساس گزارش رويترز، چين 
پس از تعطيلات سال نوي قمري، هفته جاري فعاليت 
را ازسرمي گيرد. تحليلگران موسسه مالي سيتي در 
يادداشتي با اش��اره به آمار وزارت حمل و نقل چين، 
نوشتند: تعداد مسافران پيش از اين تعطيلات، به بالاي 
سطح دو سال گذش��ته افزايش يافت اما همچنين 
كمتر از س��ال 201۹ اس��ت. روند احياي ترافيك 
جهاني مس��افران، تدريجي مانده و انتظار مي رود 
هنگامي كه تورهاي س��فرهاي خارجي در ششم 
فوريه ازسرگرفته مي شود، بهبود بيشتري پيدا كند.

افزايش۱۴۰ هزار بشكه اي توليد 
روزانه نفت ايران در سال ۲۰۲۲

اداره اطلاعات انرژي امري��كا از افزايش 140 هزار 
بش��كه اي توليد روزانه نفت ايران در سال ميلادي 
گذش��ته خبر داد. به گزارش خبرگزاري تسنيم، 
اداره اطلاعات انرژي امريكا در گزارشي موسوم به 
چشم انداز كوتاه مدت انرژي جهان از توليد 2 ميليون 
و 5۸0 هزار بشكه اي نفت خام ايران در آخرين ماه 
س��ال 2022 خبر داده اس��ت. توليد نفت ايران در 
دسامبر 2022 با افزايش 20 هزار بشكه اي نسبت 
به ماه قب��ل از آن و با افزايش 130 هزار بش��كه اي 
نسبت به مدت مش��ابه سال قبل از آن مواجه شده 
است. ايران در نوامبر سال 2022 بيش از 2 ميليون 
و 560 هزار بشكه در روز و در دسامبر 2021 افزون 
بر 2 ميليون و 450 هزار بش��كه در روز نفت توليد 
كرده بود. بر اساس اين گزارش، توليد نفت اوپك در 
دسامبر 2022 حدود 2۸ ميليون و ۹30 هزار بشكه 
در روز بوده كه اين رقم نس��بت به ماه قبل، روزانه 
1۹0 هزار بش��كه افزايش داشته است. توليد نفت 
عربستان، نيجريه، ليبي، عراق و آنگولا در دسامبر 
2022 افزاي��ش و توليد نفت گابن و كويت كاهش 
يافته است. توليد نفت الجزاير، كنگو، امارات، ونزوئلا 
و گينه نيز تغييري نداشته است. اداره اطلاعات انرژي 
امريكا همچنين متوسط توليد نفت ايران در سال 
ميلادي گذشته را 2 ميليون و 540 هزار بشكه در 
روز اعلام كرده است.  توليد نفت ايران در سال پيش 
از آن 2 ميليون و 400 هزار بشكه در روز اعلام شده 
بود كه بر اين اساس در سال 2022 كل توليد نفت 
ايران 140 هزار بشكه در روز نسبت به سال قبل از 
آن افزايش داشته است. افزايش توليد نفت ايران 
در حالي محقق ش��ده كه تحريم ها همچنان عليه 
صنعت نفت ايران وجود دارد. با اين حال دولت ايران 
تلاش كرده تا با بازارسازي براي نفت از روش هاي 
مختلف مانند توسعه پالايشگاه هاي فراسرزميني، 

توليد و صادرات نفت خود را افزايش دهد.

الزامات رشد اقتصادي



رقيه ندايي| 
شروع سال جديد براي بورس خوب بود و شاهد عرضه 
خودرو در بورس كالا بوديم؛ ارديبهش��ت ماه امسال 
اولين دور عرضه خودرو در بورس كالا آغاز شد اما در 
ميانه مسير به واسطه دخالت هاي مسوولان مختلف 
اين عرضه متوقف شد و دوباره از مرداد ماه جان گرفت 
و شاهد عرضه خودروهاي متنوع در بورس كالا بوديم.

وزارت صمت در وهل��ه اول با عرضه خودرو در بورس 
كالا مخالف بود اما يك باره در پاييز تغيير موضع داده و 
موافق عرضه خودرو در بورس كالا شد. اما داستان اين 
موافقت آنجايي جذاب مي شود كه اين وزارتخانه پس 
از اعلام عرضه خودروهاي وارداتي دربورس به جمع 
موافقين پيوست تا عرضه خودرو در بورس سودي ببرد.

اغب ش��ركت هاي وارد كننده خ��ودرو با دولت رابطه 
نزديك دارند و تنها 15 درصد س��ود حاصل از واردات 
خودور به اين گروه مي رس��د و 85 درصد باقي مانده 
آن به جيب دولت مي رود و اين س��ود 85 درصدي را 
مي توان علت موافقت وزارت صمت دانست. اما به نظر 
مي رسد كه اين موافقت وزارت صمت تنها براي حفظ 
ظاهر بوده و اكنون اين وزارتخانه بار مخالفت خود را به 

دوش شوراي رقابت انداخته است.
روز گذش��ته اميد قاليباف گفت: »واقعيت اين است 
كه طبق قان��ون وزارت صمت ديگ��ر اختياري براي 
عرضه اين خودروها ن��دارد اما پيش از اين بارها اعلام 
كرده ايم كه موضع وزارت صمت ادامه عرضه خودرو در 
بورس كالاست. در حال حاضر وزارت صمت در مورد 
قيمت گذاري و عرضه خودرو هيچ مس��ووليتي ندارد 
چرا كه تمام مسووليت هايي كه داشت يك ساله بود و با 
اتمام اين تاريخ در حال حاضر تمامي وظايف به شوراي 
رقابت برگشته است. درحال حاضر ريش و قيچي دست 
شوراي رقابت است، حتي مجوزهايي كه پيش از اين 
هم وزارت صمت داده اكنون در اختيار شوراي رقابت 
است و ش��وراي رقابت مي تواند در خصوص اجرايي 
شدن يا نشدن آن تصميم گيري كند و وزارت صمت 
ديگر اختيار و وظيفه اي ب��راي تصميم گيري در اين 

خصوص ندارد.«
اين اظهارات سخنگوي وزارت صمت نشان مي دهد 
كه اين وزارتخانه نيز در باطن مخالف عرضه خودرو در 
بورس است اما تنها براي حفظ ظاهر تا به امروز با عرضه 
موافقت كرده و اكنون بار مخالفت را به دوش شوراي 

رقابت انداخته است!
مساله اصلي س��ود و رانت نهفته در خودرو است؛ بازار 
خودرو متولي خاصي ندارد و هر نهاد و ارگاني به دنبال 
س��ود از بورس است اما مشكل همين جاست كه بازار 
خودرو مكان مناس��بي براي كسب سود نيست چرا 
كه با معيشت مردم درگير است. درحال حاضر زيان 
كارخانجات به هزاران ميليارد تومان رسيده و از سوي 
ديگر مردم خودروي گران اما اين مس��اله براي كسي 
مهم نيس��ت چراكه اين زيان و گران خريدن سودي 

ميلياردي براي افراد خاص دارد.
اما با عرضه خودرو در بورس كالا جلوي اين س��ودها 
گرفته مي ش��ود؛ يعني خودرو با يك قيمت مصوب 
در بورس كالا عرضه مي ش��ود و در نهايت متقاضيان 
خريد خودرو روي اين قيمت مصوب رقابت مي كنند 
و هر متقاضي بنا به نياز خود درخواست خريد خودرو 
مي دهد. در اين بين اگ��ر خودرويي با افزايش قيمت 
فروخته شود س��ود اين افزايش قيمت به تناسب به 
كارخانجات مي رسد كه به وسيله آن توليدكنندگان 
خودرو در بلندمدت مي توانند زي��ان خود را كاهش 
دهند. مس��اله همين جاس��ت كه با عرضه خودرو در 
بورس وضعيت اقتصاد كش��ور كمي با ثبات مي شود 
اما مخالفين اين عرضه به دنبال س��ود خود هستند و 
كاري به اقتصاد كشور، معيش��ت مردم و زيان سازي 

كارخانجات ندارند.

    درخواست حمايت از بورس
118 فعال بازار سرمايه با اشاره به نامه بدون هماهنگي 
و غيرمحرمانه دوم بهمن ش��وراي رقابت مبني بر لغو 
عرضه خودرو در بورس كالا و همچنين خبر 5 بهمن 
رييس سازمان بورس از اثر تصميم خلق الساعه شوراي 
رقابت بر افت 100 هزار ميلياردي ارزش بازار سرمايه 
و ضرر سهامداران، خواس��تار حمايت عملي ابراهيم 

رييسي شدند.
متن نامه به شرح زير است: 

هدف از نگارش اين نامه، حمايت همه جانبه از مسير 
ش��فاف و ضدرانت عرضه خودرو در بورس كالا است، 
چرا كه اين اقدام باعث ش��ده علاوه ب��ر جان گرفتن 
صنعت خودرو و رشد توليد براساس آخرين آمارهاي 
خودروسازان بزرگ به مرور استناد به قيمت هاي كاذب 
بازار غيررسمي خودرو كمرنگ شود و همه مردم براي 
دريافت قيمت هاي واقعي خ��ودرو به تابلوي بورس 
نگاه كنند، قيمت هايي كه در صورت حمايت دولت و 
افزايش حجم عرضه خودروهاي توليد داخل در بورس 
كالا، ظرف مدت كوتاهي آرام گرفته و مردم نيز پس از 
چند سال پرالتهاب بازار خودرو، شرايط متعادل و خريد 

به صرفه خودرو را تجربه خواهند كرد
در شرايطي كه صنعت اش��تغالزا و ارزشمند خودرو 
با اس��تفاده از ظرفيت هاي داخلي و بر پايه اصول علم 
اقتصادي در مس��ير اصلاح بازار قرار گرفته، نگذاريد 
عده اي با ايجاد حاشيه و جوسازي عليه شركت هاي 
خودروس��ازي و ب��ازار س��رمايه، كام توليدكنن��ده، 

سهامداران و مردم را تلخ كنند.
آمار رس��مي معاملات خودرو در بورس كالا، حمايت 
همزم��ان اي��ن اق��دام از توليدكنن��ده، س��هامدار و 
مصرف كننده را نش��ان مي دهد، به طوري كه نتيجه 
فروش 48 ه��زار و 844 خودرو در بورس كالا تا هفته 
اول بهمن ماه، انتقال 16.5 هزار ميليارد تومان سود از 
جيب دلالان به توليدكننده، مردم و دولت بود، از سوي 
ديگر استمرار عرضه چند مدل خودرو بيانگر كاهش 
قيمت كشف شده اين خودروها در عرضه هاي بعدي 
در بورس است كه درست از همين زمان فشارها براي 

توقف عرضه خودرو در بورس كالا قوت گرفت.
الته��اب بازار خ��ودرو به دليل اجراي سياس��ت هاي 
نادرس��ت از دولت هاي قبل تاكنون ادامه دارد و انواع 

روش ها براي س��ركوب بازار به نيت كنترل قيمت ها 
آزموده شده و نتيجه اي در پي نداشته است. از سپردن 
قيمت ها به ش��وراي رقابت تا شوراي سياست گذاري 
اقتصادي دولت و قرعه كشي هاي عجيب همه اقداماتي 
بوده كه سياست گذار با هدف كنترل بازار به كار گرفته 
اما اين دس��ت تلاش ها نه تنها به تع��ادل بازار كمكي 
نكرده بلكه براس��اس اعلام فع��الان صنعت خودرو 
رانت 250 هزار ميليارد توماني ناشي از قيمت گذاري 

دستوري را نصيب ويژه خواران كرده است.
همچني��ن طب��ق آمارهاي رس��مي، پديده ش��وم 
قيمت گذاري دستوري، صنعت خودرو را با زيان 120 
هزار ميليارد توماني مواجه ساخته كه اين مشكلات 
باعث ش��د تا مسير ش��فاف و قانوني به نام بورس كالا 
ب��راي رهايي اين صنعت از قيمت گذاري دس��توري 

انتخاب شود
واكاوي جزييات معاملات ب��ورس كالا از آغاز عرضه 
خودرو تاكنون )ارديبهشت ماه تا هفته اول بهمن ماه( 
حكايت از احياي سودآوري در صنعت خودروسازي 
و در مقاب��ل حمايت از مصرف كنن��دگان نهايي دارد 
كه با ادامه اين روند و البته رش��د عرضه خودروسازان 
در بورس كالا اين آمارها بهبود نيز خواهد يافت. اميد 
مي رود دولت سيزدهم طبق برنامه هاي اعلامي براي 
مبارزه با رانت و فس��اد از فروش بدون واسطه خودرو 
زير نورافكن هاي بازار س��رمايه حمايت كند. بررسي 
روند معاملات خ��ودرو در بورس كالا از ابتداي عرضه 
يعني 28 ارديبهش��ت ماه تا هفته اول بهمن ماه روند 
س��ودآوري خودروس��ازان و مصرف كنندگان نهايي 
را نش��ان مي ده��د. طبق آمار در مجموع 8 ش��ركت 
خودروسازي موفق به فروش 48 هزار و 844 دستگاه 
خودرو در بورس كالا ش��دند كه با احتساب اختلاف 
قيمت كارخانه با بازار آزاد، حدود 16.5 هزار ميليارد 
تومان منافع حاصل از فروش خ��ودرو در بورس كالا 
به خودروس��از، خريداران نهايي و دولت رسيد، از اين 
ميزان 9.37 هزار ميليارد تومان ناشي از اختلاف قيمت 
دستوري كارخانه و قيمت كشف ش��ده در بورس به 
خودروسازان، 7.1 هزار ميليارد تومان ناشي از اختلاف 
قيمت بازار غيررسمي و قيمت بورس به مردم به عنوان 
مصرف كنندگان نهايي و 840 ميليارد تومان به عنوان 
درآمد شناسايي شده از طريق ماليات بر ارزش افزوده 

به دولت رس��يد. اگر همين حجم محدود خودرو در 
بورس كالا معامله نمي شد، 16.5 هزار ميليارد تومان 
به دليل س��ازوكار سراسر نادرست قرعه كشي و اجبار 
خودروسازان به فروش با قيمت هاي دستوري به جيب 

عده اي واسطه روانه مي شد.
به واسطه عرضه خودرو در بورس، 6.83 هزار ميليارد 
تومان س��ود نصيب ايران خودرو شد و سود حاصل از 
فروش محصولات در بورس كالا براي بهمن موتور 1.4 
هزار ميليارد توم��ان، آرين پارس موتور 755 ميليارد 
تومان، سيبا موتور 152 ميليارد تومان، بهمن ديزل 
137 ميليارد تومان و سايپا 85 ميليارد تومان برآورد 
مي شود كه به معناي تزريق منابع مالي به چرخه توليد 
است. در مقابل مصرف كنندگان نيز از اين فرآيند سود 
برده اند و اين سود در خودروهاي مختلف متفاوت بود. 
بررسي ميزان سود همه خريداران خودرو از بورس كالا 
به جز يك محصول ايران خودرو و يك محصول گروه 
بهمن كه براي نخستين بار در بورس كالا عرضه شدند و 
قيمت بازار براي آنها موجود نيست، قابل محاسبه است 
و در مجموع خريداران خودرو معادل 7.1 هزار ميليارد 
تومان محصولات مورد نياز را ارزان تر از بازار غيررسمي 
خريده اند. بخش زيادي از افزايش قيمت خودرو ناشي 
از ممنوعيت واردات تا همين چند هفته گذشته است 
كه سياست گذار در حمايت از توليد داخلي وضع كرده 
بود، همچنين به دليل محاسبه تعرفه واردات براساس 
آخرين نرخ ارز لاجرم هزينه فرصت خريد خودرو در 
بازار آزاد با نرخ ارز فارغ از سازوكار عرضه نوسان خواهد 
كرد بنابراين بخشي از افزايش قيمت خودرو در بازار 
ناشي از اين مساله بوده اما حاميان رانت خودرو به دليل 
همزماني افزايش نرخ ارز با عرضه خودرو در بورس كالا 
طي چند هفته اخير به اشتباه يا آگاهانه سازوكار شفاف 

عرضه در بورس كالا را زير سوال مي برند.
نكته بعدي روند كاهش��ي قيمت خودروهايي است 
كه حجم بيش��تري از عرضه هاي ب��ورس كالا به آنها 
اختصاص يافته است. خودروي تارا دستي، پژو 207 
اتوماتيك و دستي ش��ركت ايران خودرو و خودروي 
شاهين شركت سايپا از محصولاتي هستند كه به دليل 
عرضه هاي منظم با كاهش قيمت ها در بورس و بازار آزاد 
مواجه شدند، اين روند به دليل ايجاد برخي موانع بر سر 

راه عرضه خودرو در بورس فعلًا متوقف شده است.
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قيمت گذاري دستوري خودرو 
توسط هيات وزيران بررسي مي شود

سايپانيوز| ابوالفضل ابوترابي  نماينده مردم نجف آباد 
در مجلس شوراي اسلامي پس از بازديد از خطوط توليد 
سايپا، اظهار كرد: اين بازديد بسيار اميدواركننده بود، 
چراكه در اين بازديد مشخص شد كه 8 محصول سايپا 
تا دوسال آينده آماده عرضه به بازار است كه در طول 40 
سال اخير بي نظير بوده است. ابوترابي افزود: خوشبختانه 
حجم بدهي و زيان انباشته سايپا حدود 10 هزار ميليارد 
تومان كاهش يافته است. همچنين با وجود تحريم هايي 
ك��ه در اين صنعت وجود دارد، س��ايپا با افزايش توليد 
توانسته در 10 ماه امس��ال از تيراژ توليد سال گذشته 
عبور كند كه عملكرد بسيار خوبي بوده است. او گفت: 
چندين ميز داخلي سازي قطعات از سال گذشته شروع 
شده و اغلب قطعاتي كه در گذشته از خارج كشور وارد 
مي شد، در داخل توليد شده است و بر اين اساس توليد 
سايپا به صورت عبور مستقيم و بدون نقص انجام مي شود 
كه اين فرآيند نياز به هماهنگي كامل در زنجيره تامين 
دارد و نويد آينده خوبي براي صنعت خودرو ي كشور و 
شركت سايپا است و اميدواريم كه سايپا بتواند افزايش 
تيراژي كه امسال داشته را در سال آينده هم ادامه دهد 
تا زيان انباشته اش كاهش يابد. ابوترابي تاكيد كرد: مواد 
اوليه توليد قطعات خودرو چون فولاد، پتروشيمي و... در 
بورس به قيمت جهاني عرضه مي شود، همچنين افزايش 
هزينه هاي جاري حقوق و دستمزد وجود دارد اما قيمت 
خودرو به صورت كاملا دستوري ثابت مانده و افزايشي 
نداشته است كه باعث ايجاد زيان براي خودروسازان شده 
و بايد قيمت گذاري دستوري خودرو توسط هيات وزيران 
مورد بررسي مجدد قرار گيرد. نماينده مردم نجف آباد 
در مجلس شوراي اسلامي گفت: قيمت خودرو در بازار 
سوداگري و دلالي قرار گرفته و خودرو به صورت كالاي 
سرمايه اي تبديل شده و بر اس��اس گزارش ارايه شده، 
حدود 200 هزار دستگاه خودرو به دليل عدم مراجعه به 
نمايندگي ها در پاركينگ ها قرار دارد او افزود: به منظور 
كنترل اين شرايط و خروج خودرو از كالاي سرمايه اي و 
تبديل به كالاي مصرفي بايد با وضع قوانيني چون ماليات 
عايدي بر سرمايه به سمتي برويم كه سرمايه گذاري بر 
روي خودرو براي افراد مقرون به صرفه نباش��د و صرفا 
مصرف كننده از آن استفاده كند و در اين صورت خودرو 
به دست مصرف كننده با قيمت مناسب تر خواهد رسيد. 
ابوترابي تصريح كرد: علاوه بر اين بايد امورات غيرفني 
چون حكمران��ي ريال، ماليات بر عايدي بر س��رمايه، 
رصد هوشمندانه و احتكار خودرو مورد نظر قرار گيرد تا 
خودروها به دست مصرف كننده واقعي برسد و از طرف 
ديگر هم بايد از نظر قيمت و كيفي��ت خودروها مورد 

بازبيني قرار گيرند تا رضايت مردم جلب شود.

راه دراز بازار سرمايه
براي جبران تورم

اكوايران| معامله گران بازار سرمايه دليل منفي هاي 
اين روزهاي بازار سهام را نامه رييس شوراي رقابت 
خطاب به رييس سازمان بورس مي دانند كه دستور 
توقف عرضه خودرو در بورس كالا را داده بود. عرضه 
خودرو در بورس كالا و استقبال از سهام خودرويي 
يكي از دلايل رشد بازار سهام و ايجاد روند صعودي 
در بازار س��رمايه بوده است كه با خبر توقف عرضه، 
افزايش اختلافات ميان طرف هاي موافق و مخالف 
و مشخص نشدن نتيجه اختلافات، بازار سرمايه به 
آتش س��هام خودرويي سوخت و خروج پول از بازار 
سرمايه شدت گرفت. حقوقي ها در صف هاي فروش 
خوب مي خرند ولي ترسي كه از اين شرايط در دل 
سهامدار خرد ايجاد شده باعث مي شود فعلا به بازار 
وارد نشود. شتاب منفي كاهشي در بازار سرمايه بايد 
كاسته شود و كف سازي در محدوده حمايتي جديد 
انجام شود تا اطمينان به بازار برگردد و خروج پول 
به ورود پول تبديل ش��ود. ولي آنچ��ه خروج پول از 
بازار سرمايه را براي بازار ارز حساس مي كند سطح 
ريسك هاي سياسي است. پول هاي خارج شده از بازار 
سرمايه براي نجات از آتش تورم بر ريال، براي ورود 
به هر بازار كه چراغ سبز نشان دهد عجله مي كنند و 
همين مساله نگراني ها براي بازار ارز كه در اين روزها 
مثبت هايش به منفي ها چربيده و براي خريداران 
سود بيشتري از بازار سهام داشته افزايش مي دهد. در 
صورتي كه در زمان اصلاح شاخص كل بازار سرمايه، 
نگاه ها به بازدهي بازار ارز مثبت شود مساله خروج 
پول از بازار سرمايه مي تواند به يك تهديد براي بازار 
ارز تبديل شود. اين روزها خبر بررسي قانون ماليات 
بر عايدي س��رمايه داغ اس��ت، اين قانون در زمان 
دولت حس��ن روحاني زماني ك��ه اميدها از احياي 
برجام به خاطر فش��ارهاي ترام��پ رنگ باخته بود 
در حال بررسي بود ولي پيروزي بايدن در انتخابات 
رياست جمهوري و كاهش س��خت گيري ها براي 
فروش نفت در آن زمان بررسي اين قانون را به حاشيه 
برد. حال تاريخ تكرار ش��ده و داغ شدن بررسي اين 
موضوع يادآور اين موضوع است كه اميدها از احياي 
برج��ام كاهش پيدا كرده اس��ت. ماليات بر عايدي 
س��رمايه مي تواند ورود پول به بازار خودرو، ماشين 
و تا حدودي سكه را تحت تاثير قرار دهد ولي براي 
بازار ارز ش��رايط فرق مي كند. دولت شايد جزييات 
معاملات دلار س��هميه اي را داشته باشد و بتواند از 
آن ماليات بگيرد ولي آنچه كه در ايران و كشورهايي 
كه معاملات بازار سياه ارز دارند بر قيمت بازارها اثر 
مي گذارد معاملات بازار آزاد يا بازار سياه ارز است كه 
شفافيت مالي ندارد و بررسي دقيق آن سخت خواهد 
بود. بازارها چون به دنبال حداكثر كردن سود خود 
هس��تند بالاترين نرخ را مبنا قرار مي دهند و چون 
حداكثر قيمت دلار به ب��ازار آزاد برمي گردد به طور 
طبيعي در طول زمان دلار آزاد مبناي قيمت گذاري 
در بازارها مي شود و اين اتفاق در شرايطي رخ مي دهد 
كه شفافيت مالي در اين بازار به خاطر محدوديتها و 
غيرقانوني بودن آن كم است و نمي توان با استفاده از 
قانون ماليات بر عايدي سرمايه اين بازار را منفي كرد. 

بخش خصوصي، خودروساز 
زيان ده نمي خرد!

س�نا| مهدي افناني عضو هيات مدي��ره كارگزاري 
ارديبهش��ت ايرانيان بيان كرد: فروش خودرو با روش 
قرعه كشي و مطابق آنچه در چند سال گذشته صورت 
مي گرف��ت، ب��راي توليدكننده، جامع��ه و همچنين 
سهامداران هيچ منفعتي نداشت. علاوه بر آنكه به لحاظ 
زيرساخت هاي اينترنتي در اين روش مشكلاتي وجود 
داش��ت، اختلاف فاحش قيمت فروش كارخانه با بازار 
آزاد، بي عدالتي و رانت زيادي هم ايجاد كرده بود. ضمن 
اينكه روش قيمت گذاري خودرو هم روش عجيب و البته 
مفسده زايي بود. در اين ميان اصرار عده اي معدود براي 
فروش خودرو با همان روش قرعه كشي از همه عجيب تر 
است! اين كارشناس بازار سرمايه اضافه كرد: مزيت خريد 
خودرو از طريق بورس اين اس��ت كه زيرساخت هاي 
معاملاتي لازم براي فروش خودرو از طريق بورس كالا 
وجود دارد و حتما عرضه خودرو با اين روش عادلانه تر 
از روش فروش از طريق سايت و قرعه كشي است. ضمن 
اينكه قيمت ها در بورس كالا بر اساس عرضه و تقاضاي 
بازار تعيين مي ش��ود و اي��ن روش قيمت گذاري هم 
منصفانه تر از قيمت گذاري هاي دستوري و رانتي است. 
در مجموع معتقدم حتي اگ��ر بورس كالا بهينه ترين 
روش براي عرضه خودرو نباش��د، در شرايط فعلي و با 
ساختارهاي كنوني، عرضه خودرو از طريق بورس كالا 
بهترين روش ممكن است و با افزايش عرضه ها در بورس 

كالا مي توان انتظار كاهش قيمت خودرو را نيز داشت.
اين كارش��ناس بازار س��رمايه در ادامه ضمن تاكيد بر 
تبعات قيمت گذاري دستوري براي خودروسازان اظهار 
كرد: قيمت گذاري دستوري در چند سال گذشته ضرر 
و زيان سنگيني به شركت هاي خودروساز تحميل كرده 
بود و عرضه خودرو در بورس كالا در شرايط فعلي تنها 
روشي است كه مي تواند خودروسازان را به سود برساند. 
كما اينكه براي اولين بار در چند س��ال گذشته، ايران 
خودرو در دوره 9 ماهه به سود رسيد. حتماً در ماه هاي 
آينده مي ت��وان آثار مثبت عرضه خودرو در بورس كالا 
را روي صورت هاي مالي دو خودروس��از بزرگ بورسي 
مشاهده كرد. وي افزود: افزايش كارايي، رقابت پذيري 
و ارتقاي كيفي محصولات در صنعت خودرو نيازمند 
واگذاري س��هام دولت در اين ش��ركت ها اس��ت. اين 
مهم اگرچه در چند سال گذش��ته بارها مطرح شده، 
اما قيمت گذاري هاي دس��توري، به نوعي سد راه اين 
واگذاري بوده اس��ت. با عرضه خ��ودرو در بورس كالا و 
سودآور شدن خودروس��ازان، انگيزه بخش خصوصي 
براي سرمايه گذاري در صنعت خودرو نيز افزايش خواهد 
يافت. اين كارشناس بازار سرمايه در خاتمه تصريح كرد: 
روش فروش خودرو در چند سال گذشته نه تنها موجب 
تحميل ضرر و زيان هنگفتي به خودروسازان شده، بلكه 
منافع دولت به عنوان بزرگ ترين سهامدار اين صنعت 
نيز تامين نشده است. قيمت گذاري دستوري مجال 
ارتقاي كيفي محصول هم به خودروس��ازان نداده و 
مردم نيز از شرايط ايجاد شده آسيب ديده اند. عرضه 
خودرو از طريق بورس كالا و سودآور شدن اين صنعت، 
هم فرصتي براي حذف زمينه رانت و فساد بوده و هم 
امكان ارتقاي كيفيت به توليدكنندگان خواهد داد. 
علاوه بر اين ها، به سبب مداخله ها در صنعت خودرو، 
منافع سهامداران عدالت به عنوان بخشي از ذينفعان 
صنعت خودرو نيز لحاظ نشده و اميدواريم با تداوم 
عرضه خودرو در بورس كالا، هم ش��اهد شكوفايي 
بيشتر اين صنعت باشيم و هم ذينفعان اين صنعت از 
جمله خود دولت و سهامداران عدالت، منتفع گردند.

همه عواملي كه بورس
رابه اين روز انداخت

تسنيم| اصل اول هر س��رمايه گذاري ايجاد اعتماد 
اس��ت، اين روزها از اخبار زرد و ضد و نقيضي كه مدام 
در خصوص بازار س��رمايه منتشر مي ش��د گرفته تا 
ابهاماتي كه سياست تثبيت تا نرخ گاز پتروشيمي ها 
كه در بودجه در خصوص آن بحث و تبادل نظر صورت 
مي گيرد، همگي تنها پالس بي ثباتي را به بازار سرمايه 
مي دهند.اولين ابهامي كه بي ش��ك اين روزها بيشتر 
از خودش، اخب��ار آن بازار را تحت الش��عاع قرار داده 
اس��ت، عرضه خودرو در بورس كالا اس��ت. فرآيندي 
كه جايگزيني آن با شيوه عرضه به صورت قرعه كشي 
توانسته بود، سودسازي ش��ركت هاي خودرويي را تا 
حد زيادي بهبود ببخش��د و از زيان هاي انباشته آنها 
تا حد خوب��ي بكاهد. اخيرا نامه اي از ش��وراي رقابت 
منتشر شده بود، كه جنجال بسياري به پا كرد كه شايد 
بتوان شروع ريزش بازار و بهم ريختن وضعيت سهام 
گروه خودرويي را از زمان ارسال آن نامه دانست. بانك 
مركزي، بعد از تغييراتي كه در سطح مديريتي خود 
ديد، در سياست هاي كلان خود نيز تغيير رويكرد داد. 
فرزين رياست جديد بانك مركزي، سياستي كه تحت 
عنوان سياس��ت ثبيتي اتخاذ كرد كه به واس��طه آن 
صادركنندگان بايد ارزهاي حاصل از صادرات خود را 
در سامانه نيما و با نرخ 28 هزار و 500 تومان به فروش 
برسانند، دومين عاملي است كه چندان به مذاق بازار 
سرمايه خوش نيامد. همچنين از ديگر عواملي كه شايد 
اين روزها ته دل سهامداران خالي مي كند زمزمه هايي 
مبني بر افزايش نرخ س��ود سپرده بانكي است كه در 
صورت وقوع مي تواند س��بب كاه��ش جذابيت بازار 
سرمايه نسبت به بازار پول شود. اين روزها كه لايحه 
بودجه س��ال آتي در مجلس چكش كاري مي شود، 
ابهاماتي در خصوص افزايش نرخ گاز صنايع، طرح هايي 
نظير ماليات بر عايدي سرمايه و ... در حال بررسي است، 
كه هر كدام از اين طرح ه��ا مي تواند تاثيرات مثبت و 
منفي بر بازار سرمايه داشته باشند. بنابراين مي توان 
گفت طبيعي بود كه در چنين ش��رايطي كه فضاي 
س��رمايه گذاري در بازار سرمايه تا اين حد غيرشفاف 
اس��ت و تصميمات آني و لحظه اي مي توانند به طور 
مستقيم و غير مستقيم روي آن تاثير بگذارند، خيلي 
از سهامداران ترجيح بدهند عطاي اين بازار را به لقايش 

ببخشند و ترجيح به نقد كردن سهامشان دهند.

»تعادل«گزارشميدهد

جاي پاي شوراي  رقابت در بورس كالا

مشوق ها و تخفيفات دولت براي خريداران بلوك ۵۱ درصدي سرخابي ها
س��ازمان خصوصي س��ازي به اس��تناد قانون اجراي 
سياس��ت هاي كلي اصل )44( قانون اساسي، مصوبه 
هيات واگذاري و س��اير قوانين و مق��ررات مربوطه، 
بلوك هاي 51 درصدي س��هام دو باشگاه استقلال و 
پرسپوليس را با رعايت »دستورالعمل اجرايي روش 
انتخاب مشتريان راهبردي )اس��تراتژيك( و احراز و 
پايش اهليت مديريتي در واگذاري ها« عرضه و واگذار 
خواهد كرد كه جزييات و زمان اين واگذاري در آينده 
نزديك اعلام خواهد شد. اين در حالي است كه براي 
اين واگذاري، مشوق هايي نيز در نظر گرفته شده است؛ 
به عنوان مثال خريدار در صورت احراز شرايط مقرر در 
شيوه نامه تشويق بخش خصوصي و تعاوني از مزاياي 

اين شيوه نامه به شرح زير برخوردار خواهد بود: 
الف( افزايش سقف كل زماني و مجموع تعداد اقساط 
براي خريداران بخش خصوصي تا ميزان يك س��وم و 
براي خريداران بخش تعاوني تا ميزان دو پنجم جمع 

مدت و تعداد اقساط مصوب.
ب( بازپرداخت پلكاني اقس��اط با شيب »10درصد« 
رشد س��الانه براي خريداران بخش هاي خصوصي و 
تعاوني، به مأخذ »100« براي رقم ميانه دوره اقساط.

ج( نرخ سود فروش اقساطي براي خريداران بخش هاي 
تعاوني و خصوصي واقع��ي به ترتيب معادل 15 و 16 

درصد و ساير خريداران معادل 18درصد
همچنين خريدار بلوك 51 درصدي دو باشگاه استقلال 
و پرسپوليس در صورت انجام اقدامات زير از تخفيفات 
مقرر در اين بند برخوردار خواهد بود: )اقدامات مربوط 
به جزءه��اي الف تا ج ب��ر مبن��اي صورت هاي مالي 

حسابرسي شده بررسي خواهد شد(: 

الف( در صورتي كه خريدار بتواند نسبت سود ناخالص 
به درآمد عملياتي را از سال دوم واگذاري به بعد حداقل 
در سطح 25 درصد حفظ نمايد از 10 درصد تخفيف 
در مبلغ سود فروش اقساطي براي هر سال برخوردار 
خواهد بود. در صورت افزايش اين نسبت به 30 درصد 
تخفيف قابل اعمال بابت آن س��ال معادل 15 درصد 

خواهد بود.
ب( در صورتي كه درآمد حاصل از برند، علائم تجاري 
و تبليغات محيطي طي 3 سال متوالي در طول قرارداد 
نسبت به سال قبل از آن حداقل 50 درصد افزايش يابد 
خريدار معادل 5 درصد از مبلغ يك قس��ط مشمول 
تخفيف خواه��د بود. اين تخفيف فق��ط يك بار قابل 

اعمال خواهد بود.
ج( در صورتي كه نسبت درآمد حاصل از فروش بازيكن 
ش��امل نقل و انتقال يا حق رش��د به كل درآمدهاي 
عملياتي شركت به طور متوس��ط طي 5 سال پس از 
واگذاري 30 درصد باشد، معادل 5 درصد از مبلغ يك 

قسط مشمول تخفيف خواهد بود.
د( در صورت كسب عنوان قهرماني در ليگ قهرمانان 
باشگاه هاي آسيا معادل 20 درصد يا كسب قهرماني 
در لي��گ برتر معادل 5 درصد تخفي��ف در مبلغ يك 
قسط بهره مند خواهد شد. شايان ذكر است سازمان 
خصوصي س��ازي در نظر دارد تعداد 5 ميليارد و 362 
ميليون و 657 هزار و 650 س��هم معادل 51 درصد از 
سهام شركت فرهنگي ورزشي پرسپوليس )سهامي 
عام( متعلق به وزارت ورزش و جوانان را به طور عمده 
و شرايطي از طريق بازار پايه فرابورس ايران در حالي 
به فروش برس��اند كه تاريخ اين عرضه روز يكش��نبه 

مورخ 1401/12/07 تعيين شده است. قيمت پايه هر 
سهم پرسپوليس براي اين مزايده معادل قيمت تابلو 
فرابورس در روز عرضه )معادل قيمت پاياني روز قبل 
از عرضه( به اضافه 110 درصد به شرط آنكه از 5106 

ريال كمتر نباشد، تعيين شده است.
همچنين تعداد سهام قابل عرضه، ضربدر قيمت پايه 
هر س��هم معادل قيمت تابلو فرابورس در روز عرضه 
)معادل قيمت پاياني روز قبل از عرضه( به اضافه 110 
درصد به شرط آنكه از قيمت 27 هزار و 381 ميليارد 
و 729 ميليون و 960 هزار و 900 ريال كمتر نباشد، 
هم براي قيمت پايه كل اين بلوك مديريتي گزارش 

شده است.
در خصوص سپرده ش��ركت در اين مزايده نيز، تعداد 
س��هام قابل عرضه، ضربدر 10 درصد، ضربدر قيمت 
پايه هر سهم معادل قيمت تابلو فرابورس در روز عرضه 
)معادل قيمت پاياني روز قبل از عرضه( به اضافه 110 
درصد به ش��رط آنكه از قيمت 2 هزار و 738 ميليارد 
و 172 ميليون و 996 هزار و 90 يال كمتر نباش��د، و 
كارگزار عرضه كننده ش��ركت كارگزاري بانك ملت 
اعلام ش��ده اس��ت. بلوك 51 درصدي سهام باشگاه 
پرسپوليس به صورت 20 درصد نقد و بقيه طي 6 سال 
به صورت قس��طي و با فاصله هر قس��ط 6 ماه و مدت 

تنفس يك ساله در فرابورس عرضه خواهد شد.
همچنين سازمان خصوصي سازي تعداد 5 ميليارد و 
503ميليون و 486هزار و 500 سهم معادل 51 درصد 
از سهام شركت فرهنگي ورزشي استقلال )سهامي عام( 
متعلق به وزارت ورزش و جوانان را نيز به طور عمده و 
شرايطي از طريق بازار پايه فرابورس ايران در حالي به 

فروش برساند كه تاريخ اين عرضه روز چهارشنبه مورخ 
1401/12/10 تعيين شده است.

بر اس��اس اين گزارش، قيمت پايه هر سهم استقلال 
براي اين مزايده معادل قيم��ت تابلو فرابورس در روز 
عرضه )معادل قيمت پاياني روز قبل از عرضه( به اضافه 
110 درصد به شرط آنكه از 4337 ريال كمتر نباشد، 

تعيين شده است.
همچنين تعداد سهام قابل عرضه، ضربدر قيمت پايه 
هر س��هم معادل قيمت تابلو فرابورس در روز عرضه 
)معادل قيمت پاياني روز قبل از عرضه( به اضافه 110 
درصد به شرط آنكه از قيمت 23 هزار و 868ميليارد 
و 620ميلي��ون و 950ه��زار و 500 ريال ريال كمتر 
نباش��د، هم براي قيمت پايه كل اين بلوك مديريتي 
گزارش شده است. در خصوص سپرده شركت در اين 
مزايده نيز، تعداد سهام قابل عرضه، ضربدر 10 درصد، 
ضربدر قيمت پايه هر سهم معادل قيمت تابلو فرابورس 
در روز عرضه )معادل قيمت پاياني روز قبل از عرضه( 
به اضافه 110 درصد به ش��رط آنكه از قيمت 2 هزار و 
386 ميليارد و 862 ميليون و 95 هزار و 50 يال كمتر 
نباشد، و كارگزار عرضه كننده شركت كارگزاري بانك 

تجارت اعلام شده است.
بنا بر اعلام اين س��ازمان، بلوك 51 درصدي س��هام 
باش��گاه اس��تقلال كه پنج ميليارد و 503 ميليون و 
486 هزار و 500 سهم اين باشگاه را شامل مي شود به 
ارزش كل پايه 23 هزار و 868 ميليارد و 620 ميليون 
و 950 هزار و 500 ريال، ب��ه صورت 20 درصد نقد و 
بقيه اقساط، در مدت 6 سال با فاصله هر قسط 6 ماه و 

مدت تنفس يك ساله در فرابورس عرضه خواهد شد.



گروه راه و شهرسازي|
آن گون��ه ك��ه از تازه ترين اظهارات رييس س��ازمان 
نوسازي ش��هر تهران مي توان استنباط كرد، فروش 
متري مسكن كه قرار است در بازار سهام عملياتي شود، 
طرحي جز »پيش فروش« متري واحدهاي در دست 
احداث متعلق به ش��هرداري تهران نيست. در واقع، 
ش��هرداري تهران با در اختيار داشتن زمين شهري، 
قدرت صدور پروانه هاي ساختماني و همچنين امكان 
اس��تفاده از وام 450 ميليون توماني س��اخت براي 
هر واحد مس��كوني در چهارچوب طرح نهضت ملي 
مسكن، تمايل دارد، در آينده نزديك بخشي از منابع 
ريالي مورد نياز براي تامين هزينه مصالح ساختماني 
و پرداخت دستمزد كارگران و مهندسان پروژه هاي 
خود را از طري��ق »پيش فروش« متري واحدهاي در 
دست ساخت يادشده تامين كند. در پايان عمليات 
احداث اين واحدهاي ساختماني، شهرونداني كه از 
طريق بازار سرمايه توانسته اند چند متر مسكن »پيش 
خريد« كنند، در اولويت واگذاري واحدهاي مسكوني 
قرار خواهند داش��ت و مي توانند ب��ا پرداخت مابقي 
قيمت يك واحد به نرخ روز، مالك آن ش��وند. به طور 
مثال، اگر شهروندي تا پيش از پايان عمليات احداث 
ساختمان هاي شهرداري )يعني تا حدود 3 سال ديگر( 
10 متر واحد مس��كوني خريداري كرده است و يك 
واحد 50 متري آماده فروش است، مي تواند با پرداخت 
قيمت 40 متر، صاحب آن خانه 50 متري ش��ود. اگر 
چه طرح »پيش فروش« متري مسكن تا قبل از سال 
1397 و پيش از آغاز نوسان هاي شديد قيمت مسكن 
و تورم مي توانس��ت براي مس��تاجران و به ويژه براي 
زوج هاي جوان راهگشا باش��د، اما با توجه به شرايط 
فعلي اقتصاد به نظر نمي رسد، جمعيت قابل توجهي از 
شهروندان عادي به اندازه اي تمكن مالي داشته باشند 
تا در اين طرح مشاركت كنند. از اين رو، بيم آن مي رود 
كه همچون پروژه مسكن مهر شهر پرديس، گروهي 
از دلالان روي اين پروژه ها س��رمايه گذاري كنند. در 
اين شرايط، اين پروژه اگر نفعي براي شهروندان عادي 
نداشته باش��د، براي دلالان و شهرداري تهران داراي 
منفعت است. چه آنكه ش��هرداري تهران مي تواند با 
دس��تيابي به منابع پولي جديد، بخشي از مشكلات 
مالي خود را حل كند و همچنين از محل س��اخت و 
ساز، سودي نيز به دس��ت آورد. چه آنكه تا سه سال 
آينده )البته استاندارد تحويل واحدهاي مسكوني 18 
تا 24 ماه است نه36 ماه( به اندازي تورم به قيمت اين 
واحدها خواهد خورد كه س��ودهاي كلاني را قسمت 

شهرداري بكند.
به گزارش »تعادل« بنا بر اعلام مراجع رس��مي، هم 
اينك متوسط قيمت مس��كن در شهر تهران حدود 
50 ميلي��ون تومان اس��ت. اگر ف��رض كنيم قيمت 
پيش فروش يك متر از واحدهاي در دس��ت احداث 
ش��هرداري تهران ك��ه قاعدتا در اين واقع ش��ده اند، 
20 ميلي��ون تومان باش��د، پيش ف��روش يك واحد 
50 متري در اين طرح، يك ميليارد تومان هزينه در 
بردارد. واحدي كه قرار اس��ت سه سال ديگر تحويل 
ش��ود و اين به معني اين است كه خانوار يادشده بايد 
طي 36 ماه آتي، كرايه منزل نيز براي اسكان در يك 
واحد اس��تيجاري نيز پرداخت كند. بديهي است كه 
در ش��رايط كنوني اقتص��اد كه ح��دود 50 درصد از 
خانوارهاي كش��ور زير خط فقر 18 ميليون توماني 
قرار دارند، توان پس انداز يك ميليارد توماني، تامين 
هزينه اجاره به مدت 36 م��اه و تامين هزينه روزمره 

خود را ندارند.

  جزييات فروش متري مسكن 
رييس سازمان نوس��ازي ش��هر تهران با بيان اينكه 
اقدامات اوليه براي فروش متري مس��كن در تهران 
آغاز شده است، گفت: طي 2 هفته آينده لايحه فروش 

متري مسكن آماده و به شورا ارايه مي شود. 
مهدي هدايت، رييس س��ازمان نوسازي شهر تهران 
در گفت وگو با ف��ارس، درباره جزييات فروش متري 
مسكن اظهار كرد: ما يكس��ري پروژه هايي خودمان 

در شهرداري داريم، زمين، سند و پروانه هم براي آن 
مي گيريم. البته در حال حاضر ب��راي فروش متري 
مسكن اقدامات اوليه انجام ش��ده است. آسيبي كه 
قب��لًا در فروش متري مس��كن رخ داد اي��ن بود كه 
پيش��رفت فيزيكي پروژه خوب نبود و منابع حاصل 
از ف��روش متري مس��كن در جاي ديگ��ري مصرف 
شد و به درس��تي مديريت نشد. اما تصميم داريم در 
طرحي كه قرار اس��ت اجرا كنيم تمامي عايدي ها از 
راه فروش متري مسكن صرف همين پروژه شود. در 
بورس هم تضاميني داده مي ش��ود و با اين كار منابع 
خرد ش��هروندان به سمت مس��كن حركت مي كند. 
حلق��ه مفقوده در بحث رونق مس��كن فروش متري 

مسكن است.
او اف��زود: ما لوايحي در اين زمينه داريم مش��اوريني 
گرفته ايم تا موضوع را به صورت كامل بررسي كنند. 
پروژه هايي كه در بورس عرضه مي كنيم براي ش��ان 
پروانه صادر مي ش��ود. ما استارت كار را زده ايم و فعلًا 
عرضه آغاز نشده اس��ت به محض اينكه طرح فروش 
متري مسكن در شوراي اسلامي شهر تهران تصويب 
ش��ود ما كار عرضه را آغاز مي كنيم. در فروش متري 
مسكن مدل هايي داريم. از بخش خصوصي استفاده 
مي كنيم و تأمين منابع صورت مي گيرد. اگر بتوانيم 
يك الگوي موفق در تهران داشته باشيم قطعاً در ساير 

كلان شهرها هم مي توان از آن استفاده كرد. 
به گفته هدايت، ش��هروندان مي توانند در طول سه 
س��ال از پروژه هاي مختلف خريد كنند.  او افزود: ما 
بازارگ��ردان داريم بعد از اتمام كار به ش��هروند اعلام 
مي شود كه مثلًا شما 10 متر خانه خريده ايد و واحد 
ما مثلًا 45 متري است اولويت خريد به قيمت روز با 
شما است. اگر فرد بخواهد مسكن را مي خرد اگر هم 
نخواست آن را مي فروشد. افراد فرصت دارند تا اتمام 
پروژه خريد كنندو شهروندان مي توانند يك متر يك 
متر صاحب خانه شوند و پول هاي سرگردان هم با اين 

كار به سمت مسكن سازي سوق مي يابد.

  هدف فروش متري مسكن
رييس سازمان نوسازي شهر تهران در پاسخ به اينكه 
هدف طرح فروش متري مسكن چيست؟ اظهار كرد: 
عموماً در ش��هر تهران تعداد مستأجرين زياد است؛ 
البته در ساير شهرها هم اجاره نشيني وجود دارد اما در 
تهران بيشتر است. فرقي كه بين مستأجرين تهراني 
با ساير شهرها وجود دارد اين است كه در تهران تورم 
مس��كن بالاتر است. تقريباً ما طي چند سال گذشته 
افزايش 30 درصدي قيمت اجاره را داش��ته ايم و هر 

سال هم اضافه شده اس��ت و مستأجرين نمي توانند 
به اي��ن افزايش اج��اره بي تفاوت باش��ند. به همين 
منظور س��اخت مسكن اس��تطاعت پذير در دستور 
كار قرار گرفته اس��ت. او افزود: طي بررسي هايي كه 
انجام داده ايم يكي از موضوعات مهم در تهران بحث 
مسكن است. در گذشته س��رمايه گذاران زيادي در 
حوزه مس��كن داش��تيم كه در حال حاضر راغب به 
سرمايه گذاري نيستند. براساس آمارها نشان مي دهد، 
در 40 سال گذشته بيشترين افزايش قيمت بر روي 
سكه، دلار و مسكن بوده است و افزايش قيمت مسكن 
از سكه و دلار هم بيشتر بوده است. البته اين موضوع 
دلايلي دارد. ما بايد به بحث سرمايه گذاري مردم در 

بحث مسكن توجه كنيم. 

    بي اعتمادي مردم به پيش فروش ساختمان
به گفته هدايت، مردم اعتمادي به بحث پيش فروش 
ساختمان چه به بخش دولتي چه خصوصي ندارند. 
آسيب هايي زيادي به اعتماد شهروندان در اين بخش 
وارد ش��ده است. به همين دليل شهروندان بيشتر به 
سمت دلار و سكه رفته اند. ما تقاضاي زيادي در بحث 
مسكن داريم در جامعه ما بيشترين نقدينگي وجود 
دارد و اين جريان نقدينگي به هر سمتي برود قدري 
باعث بروز مشكل مي شود و در برخي موارد به تهديد 

تبديل مي شود.
به گزارش »تعادل«، پيش از اين خليل محبت خواه، 
مديركل راه و شهرسازي استان تهران نيز در تاريخ 20 
دي ماه س��ال جاري با اشاره به ارتكاب 25 هزار مورد 
كلاهبرداري در حوزه پيش فروش س��اختمان طي 
نامه اي به مديران عامل شركت هاي ديوار و شيپور در 
خصوص انتشار آگهي پيش فروش ساختمان بدون 

اخذ مجوز هشدار داد.

  هدايت منابع خرد به سمت مسكن
او اظهار ك��رد: ما براي فروش متري مس��كن دلايل 
مختلف��ي داريم و مي خواهيم ك��ه منابع خرد مردم 
به س��مت مس��كن برود. اگر اين اقدام انجام ش��ود و 
اعتماد مردم در اي��ن زمينه به وجود بيايد مي توانيم 
مسكن استطاعت پذير ايجاد كرده و همچنين رونق 
ساخت وساز را ايجاد كنيم. ما به دنبال عرضه فروش 
متري مسكن در بورس هستيم. شهروندان به بورس 
اعتماد بيشتري دارند. در سازمان نوسازي شهر تهران 
در جهت مسكن استطاعت پذير و سوق دادن منابع 
خرد و ايجاد اميد بين مردم براي صاحب خانه شدن 

اقدام به فروش متري مسكن خواهيم كرد.

رييس س��ازمان نوس��ازي ش��هر تهران در پاسخ به 
اينكه در گذش��ته فروش متري مس��كن انجام شد 
اما موفق نبود، گفت: قبلًا اين اتف��اق رخ داده بود اما 
تجربه ناموفقي بود. ما نقاط قوت و ضعف طرح قبلي 
را درآورده و ت��لاش مي كنيم كه اين طرح موفق و به 
نفع مردم باش��د. طي دو هفته آين��ده لايحه فروش 
متري مسكن آماده و به شوراي اسلامي شهر تهران 

ارايه مي شود. 

   با همراهي شهرداري ها 
طرح جهادي مسكن نتيجه مي دهد

هدايت با بيان اينكه هيچ برنامه مس��كني در كشور 
بدون همراهي شهرداري ها موفق نبوده است، اظهار 
كرد: اگر طرح جهادي مسكن تا به امروز موفق نشد به 
دليل اين بود كه شهرداري ها همراهي نكردند. حتماً 
بايد شهرداري ها در بحث مس��كن همراهي داشته 
باشند. نبايد به شهروندان بي توجه باشيم. ببينيد به 
دليل افزايش اجاره بها مستأجرين از مناطق شمالي 
به سمت جنوب و بعد به حاشيه رانده مي شوند. مثلًا 
شهروندي كه مي توانست سال گذشته در غرب تهران 
خانه اي اجاره كند امسال به دليل افزايش نرخ اجاره بها 
ديگر نمي تواند هزينه ها را تأمين كند. او افزود: ما در 
تهران عموماً مسكن هاي اضافه مان در مناطق يك و 
دو كه جزو مناطق برخوردار است وجود دارد و مسكن 
در آنجا مصرفي نيست بلكه سرمايه گذاري است. ما به 

دنبال مسكن براي مصرف كننده هستيم. 
رييس سازمان نوسازي شهر تهران در پاسخ به اينكه 
قيمت هر متر مربع فروش متري مسكن چقدر است؟ 
ني��ز گفت: قيمت هنوز درنيامده اس��ت. قطعاً با نظر 

كارشناسان رسمي قيمت گذاري صورت مي گيرد.
هدايت همچنين با بيان اينك��ه جزييات پروژه را در 
سايت بارگذاري مي كنيم و ريزترين مشخصات هم 
داده مي ش��ود، اظهار كرد: اين كار در فضاي بس��يار 
شفافي انجام مي شود. حتي مشخصات شيرآلات هم 
داده مي ش��ود تا فرد در يك نگاه كامل و جامع اقدام 
به خريد كندو قطعاً به صورت هفتگي روند پيشرفت 

فيزيكي پروژه در دسترس خريدار قرار مي گيرد.
رييس س��ازمان نوسازي ش��هر تهران در پاسخ به 
اينكه در چه بازه زماني اين مس��كن ها تحويل داده 
مي ش��ود؟ اعلام كرد: پروژه حدوداً سه ساله است 
اما تلاش مي كنيم كه ظرف م��دت كمتري پروژه 
را واگ��ذار كنيم. اگر دولت حماي��ت كند در مقطع 
كنوني فروش متري مس��كن بس��يار خوب است و 

حتي در توليد و اشتغال هم كمك مي كند.
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 احداث اتاقك پسماند 
در مجتمع هاي مسكوني

مديرعامل سازمان مديريت پس��ماند شهرداري 
ته��ران از اب��لاغ دس��تورالعمل اح��داث جايگاه 
نگهداري و اس��تقرار مخازن ذخيره سازي پسماند 
در مجتمع هاي مسكوني بالاي 50 واحد در آينده 

نزديك خبر داد.
به گزارش فارس، رضا شرفي گفت: به منظور ايجاد 
تحول در سيستم ذخيره سازي پسماند با محوريت 
تفكيك پسماند در مبادي توليد و كاهش مخازن 
ذخيره س��ازي در سطح شهر و جلوگيري از پديده 
مذموم زباله گردي، دس��تورالعمل احداث جايگاه 
و اس��تقرار مخازن ذخيره س��ازي در مجتمع هاي 
مسكوني بالاي 50 واحد به زودي ابلاغ خواهدشد. 
وي افزود: به استناد به مصوبه طرح جامع مديريت 
پسماند و در راستاي برنامه پنج ساله سوم شهرداري 
تهران، سازمان مديريت پسماند با همكاري مركز 
مطالع��ات و برنامه ريزي ش��هر ته��ران و اداره كل 
معماري و س��اختمان معاونت شهرسازي نسبت 
به تدوين دس��تورالعمل احداث اتاقك پسماند به 
منظور اس��تقرار مخازن ذخيره سازي پسماند در 
مجتمع هاي مسكوني بالاي 50 واحد در سطح شهر 

تهران اقدام كردند.
ش��رفي با بيان اينكه پ��س از بح��ث و تبادل نظر 
كارشناسي با تمامي ذي نفعان و ذي مدخلان، اين 
دستورالعمل نهايي شده است، ادامه داد: ذكر اين 
نكته ضروري است كه پس از تدوين دستورالعمل 
مذكور، سازمان مديريت پسماند نسبت به طراحي 
هوشمند اين اتاقك ها به منظور اجرا و پياده سازي در 

سامانه هاي شهرسازي اقدام كرده است.
مديرعامل س��ازمان مديريت پسماند شهر تهران 
تصريح كرد: اين مهم در راس��تاي اجراي سيستم 
جمع آوري پسماند از درب منازل و حذف حداكثري 
مخازن 1100 ليتري از سطح معابر شهر تهران در 
راستاي سياس��ت هاي كلي طرح جامع مديريت 
پسماند صورت مي گيرد. همچنين، اين امر كمك 

شاياني به حذف پديده زباله گردي خواهدكرد. 
وي در پايان گفت: طرح جامع مديريت پس��ماند 
نقشه راه 20 ساله مديريت پسماند را در برش هاي 
پنج ساله و سالانه ترس��يم كرده كه مجموعه اي از 
اقدامات از قبيل افزايش زيرس��اخت هاي تفكيك 
پسماند در مبادي توليد، استقرار سيستم جمع آوري 
از درب منازل و مخازن هوشمند، احداث كارخانجات 
مديريت يكپارچه پسماند شهري )MRF( توليد 
كمپوست باكيفيت و استحصال انرژي از پسماند با 
رويكرد كاهش دفن را به دنبال خواهد داشت و در 
نهايت انجام اقدامات فوق كاهش آثار سوء محيط 

زيستي را در سطح شهر تهران رقم خواهدزد.

برخورد با پيمانكاران متخلف 
در به كارگيري كودكان

مديركل خدمات ش��هري ش��هرداري ته��ران در 
واكنش به انتشار فيلم به كارگيري كودكان در بخش 
خدمات شهري شهرداري تهران توسط پيمانكاران 
و تذكر عضو ش��وراي شهر تهران، گفت: پيگيري و 
برخورد ويژه با پيمانكاران متخلف براي به كارگيري 
كودكان در بخش خدمات شهري انجام خواهد شد.

عليرضا جعفري در گفت وگو با ايس��نا، در تشريح 
اقدامات ش��هرداري ته��ران ب��راي جلوگيري از 
به كارگيري كودكان توس��ط پيمانكاران در بخش 
خدمات ش��هري ش��هرداري تهران، اف��زود: براي 
جلوگيري از اين موضوع در ش��رايط پيمان يعني 
نظام نامه فني و اجرايي به پيمانكاران ابلاغ كرده ايم 

كه به كارگيري كودكان ممنوع است.
وي اف��زود: نظارت بر پيمانكاران در تهران بر عهده 
مناطق اس��ت ولي ما نيز اخطارها و ابلاغات لازم را 
داش��ته ايم و تاكيد بر عدم به كارگيري كودكان را 
داش��ته ايم و در صورت مشاهده اين موضوع حتما 

برخورد صورت خواهد گرفت.

افزايش ساعت كاري
مراكز معاينه فني شهر تهران

مديرعامل ستاد معاينه فني خودروهاي تهران اعلام 
كرد همه مراكز معاينه فني خودرو ش��هر تهران از 
ساعت 7 تا 18 فعال هستند. به گزارش ايلنا، شادي 
مالك��ي از افزايش دو س��اعت كاري در همه مراكز 
معاينه فني خودروهاي سبك در شهر تهران خبر 
داد. وي درباره ميزان مراجعات روزانه به مراكز گفت: 
در حال حاضر روزانه حدود 6500 دستگاه خودرو 
به مراكز معاينه فني شهر تهران مراجعه مي كنند 
كه ميزان مراجعات در مقايس��ه با ماه گذشته 30 
درصد رشد داشته است. از اين رو به دليل افزايش 
تقاضا به منظور ارايه خدمات شايسته به شهروندان 
ساعت كاري همه مراكز از روز يكشنبه 9 بهمن ماه 
افزايش يافته و همه مراكز معاينه فني از ساعت 7 تا 

18 فعال هستند.
مديرعامل ستاد معاينه فني ضمن اشاره به افزايش 
مراجعات در م��اه پايان��ي و ابتدايي س��ال افزود: 
متاسفانه اين باور اشتباه وجود دارد كه با جديد شدن 
سال همه خودروهاي نو بالاي چهار سال مشمول 
معاينه فني مي شوند و بايستي بلافاصله براي اخذ 
معاينه فني اقدام كنند. مطابق با قانون خودروها از 
زمان توليد به مدت چهار سال از انجام معاينه فني 
معاف بوده و شهروندان بايستي حتما به ماه توليد 
خودروي خود توجه كنند. هم اكنون خودروهاي 
توليد داخل بهم��ن 1397 و ماقبل و خودروهاي 
وارداتي ژانويه 2019 و ماقبل مشمول معاينه فني 
هستند. ضمنا معاينه فني وسايل نقليه به صورت 
مكانيزه با دوربين هاي سطح شهر كنترل مي شود و 
وسايل نقليه فاقد معاينه فني در صورت تردد روزانه 

مبلغ 50 هزار تومان جريمه مي شوند.

هشدار نارنجي درباره
وزش باد شديد 

سازمان هواشناسي نسبت به وزش باد شديد همراه با 
خيزش گردوخاك و احتمال تاخير در پروازها در روزهاي 
سه شنبه و چهارشنبه هشدار سطح نارنجي صادر كرد. 
به گزارش ايرنا، براساس پيش بيني سازمان هواشناسي، 
امروز سه شنبه در شمال فارس، جنوب اصفهان، يزد، 
نيمه شمالي كرمان، نيمه شمالي سيستان و بلوچستان، 
خراسان جنوبي، شرق خراس��ان رضوي و خوزستان 
باد ش��ديد خواهيم داشت. روز چهارشنبه نيز در نيمه 
شمالي فارس، يزد، جنوب اصفهان، كرمان، نيمه شمالي 
سيستان و بلوچس��تان، خراس��ان رضوي و خراسان 
جنوبي، همين شرايط آب و هوايي پيش بيني مي شود. 
اثر مخاطره نيز احتمال سقوط اشيا از ارتفاعات، احتمال 
خسارت به سازه هاي موقت و سست، احتمال سقوط 
تابلوهاي تبليغاتي، احتمال شكستن درختان كهن سال، 
احتمال كاهش كيفيت هوا، كاهش شعاع ديد و احتمال 
تاخير در پرواز اس��ت. هواشناس��ي نسبت به شرايط 
آب و هوايي پيش رو توصي��ه كرد در تردد، صعود به 
ارتفاعات، عدم توقف و پارك خودرو در اطراف درختان 
فرسوده و ساختمان هاي نيمه كاره و سست، استحكام 
سازه هاي موقت از جمله تابلوهاي تبليغاتي و پوشش 

گلخانه ها و فعاليت كويرنوردي احتياط شود.

پيش بيني افزايش ۱۵ درصدي 
سفرهاي جاده اي

رييس مركز ايمني حمل ونقل و مديريت بحران وزارت 
راه و شهرس��ازي از آماده سازي پايانه ها، نصب علائم، 
خط كشي و روكش آسفالت شبكه جاده اي و بهسازي 
ناوگان بخش ريلي و دريايي خبر داد و گفت: پيش بيني 
مي شود در نوروز 1402 حدود 10 تا 15 درصد افزايش 
سفر را نسبت به سال گذشته داشته باشيم. به گزارش 
ايرنا، رضا نفيسي، رييس مركز تدوين مقررات، ايمني 
حمل ونقل، پدافند غيرعامل و مديريت بحران وزارت راه 
و شهرسازي درباره تدابير انديشيده شده براي سفرهاي 
ن��وروزي 1402 با اعلام اينكه زمان اجراي طرح از روز 
24 اس��فند تا 15 فروردين اس��ت، گف��ت: با توجه به 
تقارن تعطيلات نوروزي سال 1402 با ايام ماه مبارك 
رمضان، پيش بيني مي شود سفرها در روزهاي قبل از 
ماه رمضان اوج بگيرد. وي گفته است: همچنين با توجه 
به ايام مبارك نيمه شعبان در 15 اسفندماه، پيش بيني 

مي شود شاهد آغاز سفرها همزمان با اين روز باشيم.

تراكم ۸  برابري تهران
نسبت به آنكارا

آنكارا پايتخت تركيه با 2 هزار و 767 كيلومتر مربع 
مساحت جميعتي در حدود 5 ميليون و 663 هزار 
نفر را در خود جاي داده است، در حالي كه تهران با 
يك چهارم اين ميزان مساحت بيش از 10 ميليون 
نفر جمعيت دارد كه به باور كارشناسان، مدل غلط 
شهرسازي نتيجه امروز خفگي شهري در پايتخت 
كشورمان و ديگر كلانشهرها است. به گزارش ايرنا، 
در مقايسه بين دوكلان شهر تهران و آنكارا مي توان 
به خوبي به اين باور رسيد كه آنكارا با وجود داشتن 
مساحت بيشتر نسبت به تهران اما از تراكم جمعيتي 
كمتري برخوردار بوده و از س��وي ديگ��ر در كنار 
مساحت زياد، به صورت طبقاتي و فشرده آن چيزي 
كه در پايتخت كشورمان شاهد آن هستيم ساخته 
نش��ده و از معابر و دسترسي هاي بسيار خوبي نيز 
برخوردار است. مجموع اين عوامل دركنار يكديگر 
موجب شده تا آنكارا كه از نظر مساحتي چهار برابر 
وسيع تر از تهران است، از فضاهاي شهري و محيطي 
8 برابر بازتر و از فضاهاي شهري دل بازتري نسبت 
به تهران برخوردار باشد كه بالطبع با برخورداري از 
چنين امكاناتي سطح رفاه نيز در آن بالاتر رفته است. 
اين در حالي است كه اعتقاد كارشناسان بر اين است 
كه مدل غلط شهرس��ازي، عدم رعايت فاصله بين 
محلات، توزيع نشدن عادلانه امكانات، خدمات و 
تمركز گرايي سبب شده تا امروز كلانشهر تهران با 
وجود مساحتي كمتر نسبت به آنكارا، اما جمعيتي 
2 برابر را نسبت به پايتخت تركيه در خود جاي داده 
و شاهد خفگي ش��هري و تراكم و فشردگي بسيار 
زياد در آن باشيم. فرشيد ايلاتي، كارشناس حوزه 
مسكن در گفت وگو با ايرنا عنوان كرد: آلودگي هوا 
كه امروز ب��ه صورت جدي دامن تهران را گرفته در 
كنار آلودگي ه��اي صوتي و ترافيك هاي روزافزون 
شهري از مهم ترين عوارض تراكم و فشردگي اين 
كلانشهر است. ايلاتي افزود: اين ميزان فشردگي 
كه به دلايلي از جمل��ه توزيع ناعادلانه خدمات و 
امكانات ايجاد شده سبب مي ش��ود تا در صورت 
بحران هاي احتمالي از جمل��ه زلزله، عدم امكان 
خدمات رساني به مناطق شهري را به دليل مدل 
غلط شهرس��ازي را ش��اهد باش��يم كه در نتيجه 
مي تواند ميزان خسارت هاي جاني و مالي ناشي از 
اين بحران ها را به ميزان بسيار زيادي افزايش دهد. 
اين كارشناس حوزه مس��كن بر اين باور است كه 
توسعه افقي كه به عنوان يكي از محورهاي اصلي 
دولت س��يزدهم براي اجرايي كردن نهضت ملي 
مسكن در حال پياده سازي است مي تواند به طور 
چشمگيري از تراكم و فشردگي شهرها به خصوص 
در كلانش��هر تهران جلوگيري كرده و در كنار آن 

ميزان رفاه عمومي در آن را نيز افزايش دهد.

شهرداريتهرانهمواردگودساختوسازشد

پيش فروش متري آپارتمان هاي تحويلي در 1404

عضوشورايشهرتهران:برخيمالكانباغهارارهاميكنندتامخروبهشوند

درخت كشي ِخاموش
عضو شوراي شهر تهران با تاكيد بر اينكه براي جلوگيري 
از روند خشك شدن باغات پايتخت بايد هرچه زودتر 
طرح جايگزين مديريت پايدار باغات شهري ارايه شود، 
گفت: شوراي شهر به دنبال آن است كه يك فرمول برد 
– برد را درباره نحوه تصميم گيري براي باغات شهري 
تعريف كند تا هم درختان موجود در باغات حفظ شوند 

و هم مالكان از حفظ باغات خود احساس زيان نكنند.
ناصر اماني، عضو كميسيون برنامه و بودجه شوراي شهر 
تهران به ايلنا گفت: در حال حاضر هنوز طرح پيشنهادي 
كميسيون شهرسازي و معماري براي تعيين تكليف 
باغات تهران تكميل نش��ده اس��ت و با توجه به اينكه 
پارلمان شهري پايتخت اكنون مشغول بررسي لايحه 
بودجه 1402 شهرداري است، بعيد است كه اين طرح 

تا پايان امسال به صحن شورا ارايه شود. 
اماني افزود: كميس��يون شهرسازي و معماري شوراي 
شهر تهران همچنان مش��غول تدوين طرح جايگزين 
مصوب��ه خان��ه – باغ اس��ت و اعضاي ش��ورا در تلاش 
هس��تند تا بتوانند يك فرمول برد – برد را درباره نحوه 
تصميم گيري براي باغات ش��هري تعريف كنند تا هم 
درختان موجود در باغات حفظ ش��وند و هم مالكان از 
حفظ باغات خود احس��اس زيان نكنند؛ زيرا اگر يك 

مالك احساس كند كه با تعريف شدن ملك او به عنوان 
باغ، ديگر نمي توان��د هيچ گونه بهره ب��رداري از ملك 
خود انجام دهد، ممكن اس��ت عمدا درختان باغ خود 
را بخش��كاند يا زمينه خشك شدن آنها را فراهم كند و 
عملا ملك خود را از حالت باغ بودن خارج كند تا راحت تر 

بتواند براي ساخت وساز در آن مجوز بگيرد. 
وي افزود: قرار اس��ت در طرح جايگزين شوراي شهر، 
محدودي��ت خاص��ي ب��راي ساخت وس��از در باغات 
پيش بيني شود تا عملا عمليات ساختماني در باغات 
شهري همچنان محدود بماند و كسي نتواند بيش از حد 
مجاز به حريم باغات تجاوز كند يا با انجام ساخت وساز 
گسترده باعث خشك شدن ريشه هاي درختان شود 
يا به بهانه ايجاد رمپ، س��اخت پاركينگ يا كندن پي 
س��اختمان، عملا به تمام درختان موج��ود در باغات 

آسيب وارد كند. 
اماني با تاكيد بر اينكه در مصوبه آينده ش��وراي شهر 
تهران حتما محدوديتي براي ساخت وس��از در باغات 
وج��ود خواهد داش��ت، عنوان ك��رد: ما باي��د در كنار 
تعيين محدوديت براي ساخت وساز در باغات شهري، 
مشوق هايي را هم در نظر بگيريم تا مالكان انگيزه داشته 
باشند كه باغات خود را حفظ كنند و باغات پايتخت به 

عنوان ريه هاي تنفسي شهر كه نقش مهمي در كاهش 
آلودگي هوا دارند، از بين نروند. 

عضو كميسيون برنامه و بودجه شوراي شهر تهران ادامه 
داد: اكنون بسياري از باغات تهران به دليل اينكه تكليف 
آنها مشخص نيس��ت و حفاظت از آنها براي مالكان به 
صرفه نيست، در حال خشك شدن هستند، بنابراين 
ما بايد هرچه زودتر طرحي جايگزين را براي مديريت 
پايدار باغات پايتخت و نحوه تصميم گيري درباره آنها 
ارايه كنيم كه در آن ه��م ضوابط لازم براي حفاظت از 
درختان وجود داشته باشد و هم حفاظت از باغات براي 

مالكان آنها توجيه اقتصادي داشته باشد. 
نماينده م��ردم تهران در پارلمان ش��هري تاكيد كرد: 

اكنون كه تكليف باغات تهران مشخص نيست، متاسفانه 
در برخي بازديدهاي ميداني از محلات مختلف تهران 
مشاهده مي كنيم كه در تعداد زيادي از باغات شهري 
پايتخت درختان يا قطع ش��ده اند يا خشك شده اند يا 
خشكانده ش��ده اند، به نحوي كه بعضا به نظر مي رسد 
كه خود مالكان عمدا باغات خ��ود را رها كرده اند تا به 
مخروبه تبديل شود و بعدا بتوانند براي ساخت وساز در 

آن از شهرداري مجوز بگيرند. 
وي تصريح كرد: در چنين ش��رايطي حتما بايد هرچه 
زودتر طرح جايگزين مديريت باغات تهران ارايه شود 
تا تكليف تمام باغات شهري پايتخت مشخص شود و 

بتوانيم جلوي روند تخريب آنها را بگيريم. 

سند کمپانی موتورسیکلت پالس مدل 1394   - رنگ مشکی 
NEODJGBEF00794  شماره موتور

N5P180A9410298  شماره شاسی
شماره پلاک ایران   32973 / ایران 643

متعلق به آقای علی احمدی فرزند طهماس به شماره ملی  4460109212 
مفقود واز درجه اعتبار ساقط می باشد.

مفقودی
برگ س�بز ماش�ین س�واري پ�ژو 207 هاچ بك م�دل 1401 
ب�ه ش�ماره انتظام�ي 92-968ص44 به رنگ خاكس�تري 
متالیك ش�ماره موت�ور 178B0107458 و ش�ماره شاس�ي 
NAAR02FE7NJ936851 به نام سعدي پورصفرركني گم و از 

درجه اعتبار ساقط مي باشد.

آگهي مفقودي



زهرا سليماني|هر سال با نزديك شدن به ماه هاي پاياني 
س��ال پرونده اي با عنوان »تعيين حقوق و دستمزد« در 
اتمسفر عمومي كشورمان باز و اظهارنظرهاي گوناگون 
در خصوص آن مطرح مي ش��ود. از سال 58 كه حداقل 
حقوق و دستمزدها برابر 1700 تومان بود تا سال 1401 
كه حداقل دستمزدها به رقمي حول و حوش 4 ميليون و 
17۹هزار و750 تومان رسيده، هرچند حداقل دريافتي 
افزايش��ي بيش از 2هزار برابري را تجربه كرده اما قدرت 
خريد حقوق بگيران به خصوص كارگران و بازنشستگان 

بسيار كاهش پيدا كرده است. 
امسال در ش��رايطي كه نرخ تورم عمومي كشور بيش از 
40درصد و تورم اقلام مصرفي و خوراكي ها رقمي بيش 
از 70 درصدي را تجربه مي كند، همچنين خط فقر هم بر 
اساس اعلام معاونت رفاه وزارت كار به بيش از 15ميليون 
تومان رسيده، دولت اعلام كرده است كه حداكثر افزايش 
دس��تمزدها در س��ال 1402، معادل 20درصد خواهد 
بود. عددي كه هيچ تناسبي با سبد معيشتي كارگران و 

ضرورت هاي زندگي آنان ندارد. 
در اين ميان، اس��تدلال مردان اقتصادي دولت براي اين 
تصميم، تلاش براي عدم رشد نقدينگي و نوسان تورمي 
در سال 1402 اس��ت. چهره هاي اقتصادي دولت مانند 
ميركاظمي )رييس سازمان برنامه و بودجه( و خاندوزي 
)وزير اقتصاد( با اشاره به ضرورت كاستن از هزينه ها براي 
پوشش كسري بودجه اعلام كردند، دولت با تعديل حقوق 
و دستمزدها به دنبال انضباط مالي بيشتر و كسري بودجه 
كمتر است. اما تحليلگران در نقطه مقابل اين رويكرد عنوان 
كردند، دولت به جاي كاستن از سبد درآمدي خانواده هاي 
محروم و حداقل بگيران، بهتر است، روند افزايش بودجه 
نهادهايي چون صدا و سيما و ساير نهادهاي غير ضروري 
را متوقف كند. نه اينكه از جيب حداقل بگيران به دنبال 
افزايش بهره وري در كشور باشد. از سوي ديگر، تحليلگران 
اقتصادي با اش��اره به اينكه اساسا تصميم سازي در اين 
حوزه ذيل اختيارات دولت نيست و اين شوراي عالي كار 
اس��ت كه بايد در اين خصوص تصميمات لازم را بگيرد، 
تصميمات دولت را از نوع بخشنامه هاي دستوري و دخالت 
در روند تصميم س��ازي هاي مرتبط با حقوق و دستمزد 
ارزيابي كردند. مهدي پازوكي اقتصاددان يكي از همين 
كارشناسان اقتصادي است كه در گفت وگو با »تعادل« 
ضمن مقايسه افزايش دستمزد كارگران و حداقل بگيران با 
افزايش دريافتي نهادهايي چون صدا و سيما و برخي ديگر 
از ارگان هاي فرهنگي، اين رويكرد دولت را باعث افزايش 
نارضايتي هاي عمومي در جامعه ارزيابي مي كند كه نهايتا 
منجر به افزايش فقر و متعاقب آن آسيب هاي اجتماعي 
در جامعه خواهد شد. در كشاكش اين بحث ها اما به نظر 
مي رسد، صداي كارگران و حداقل بگيران در رسانه ها به 
اندازه كافي بازتاب ندارد و كسي نمي داند كه اين گروه هاي 
زحمتكش با چه مصائبي ايام خود را سپري مي كنند يا چه 
مطالباتي دارند. با اين توضيحات خبرنگار تعادل با حضور 
ميداني در محافل كارگري و شهرك هاي صنعتي تلاش 
كرده تا گفت وگويي را با كارگران و اقشار حقوق بگير جامعه 
ترتيب دهد تا متوليان امر و تصميم سازان قبل از هر اقدامي 
بدانند كه اين قشر چه مشكلات، نيازها و مطالباتي دارند.

  روايت نخست: در جست وجوي جرعه اي 
آرامش در شهر

يكي از شهرك هاي صنعتي شهر كرج در محدوده جنوب 
شرقي شهر كرج، منطقه اي اس��ت كه دامنه وسيعي از 
شركت هاي صنعتي، كارخانجات و كارگاه هاي توليدي در 
آن قرار دارند. از شركت هاي مرتبط با توليد لوازم خانگي 

و قطعه سازي خودرو گرفته تا توليد مواد غذايي و پوشاك 
و...در اين شهرك صنعتي به فعاليت مشغول هستند.

يك��ي از كارگران فعال در مجموعه تولي��د لوازم غذايي 
كه خود را غف��ور.م معرفي مي كند در گفت وگو با تعادل 
مي گويد: »مسوولان دولت اعلام كرده اند، براي سال آينده 
20درصد افزايش حقوق خواهيم داشت. بايد از مسوولاني 
كه يك چنين تصميماتي را مي گيرند، پرسيد آيا خود شما 
با 6ميليون و 7ميليون تومان مي توانيد زندگي كنيد كه 
براي حقوق بگيران اين دستمزدها را تعيين مي كنيد؟ 
من 2فرزند دخت��ر دارم، يكي 25س��ال دارد و به زودي 
قرار اس��ت، ازدواج كند و ديگري هم 1۹سال سن دارد و 
دانشجوست. هر شب كه سر به بالين مي گذارم، كم مانده 
است كه از بغض سكته كنم. از آينده مي ترسم؛ فكر جهاز و 
شهريه دانشگاه و اجاره خانه و حمل و نقل و... امانم را بريده 
است. در اين شرايط كه نرخ تورم بالاي 50درصد است، 
كدام عقلي حكم مي كند كه دريافتي حقوق بگيران فقط 
20درصد افزايش پيدا كند؟ از اين افزايش ناچيز حقوق ها 
كفاف هزينه هاي زندگي ما را نمي كند اما كسي اهميتي 

به مشكلات ما نمي دهد.«
آقا غفور در ادامه صحبت هايش در پاسخ به اين پرسش 
كه مس��وولان معتقدن��د اين افزاي��ش حقوق ها به نفع 
كارگران خواهد بود و رش��د تورم را متوقف مي كند. اگر 
قرار باشد، تورم مهار شود، ش��ما با اين افزايش دريافتي 
موافق��ت مي كنيد؟ مي گويد: »خدا وكيلي چند س��ال 
است مس��وولان مي گويند، ديگه امسال جلوي گراني 
رو مي گيرند؟ آي��ا گرفتن؟ اين همه پول تو اين مملكت 
اختلاس ميش��ه، اين همه پول پخش ميش��ه بين نور 
چش��مي ها. باز هم چشمش��ون فقط ب��ه دوزار حقوق 
كارگراست. اگر مي خوان جلوي گروني رو بگيرن، بريز و 
بپاش آقازاده ها رو كم كنند. جلوي فساد نورچشمي ها رو 
بگيرن. جلوي خروج سرمايه از كشور رو بگيرن. يعني تنها 
راه مقابله با گروني، كم كردن حقوق كارگراست؟ديگه 

صبر ما داره تموم ميشه و ممكنه....«
اين كارگر بخش توليدي كشور ادامه مي دهد: »همين 
امروز هم حقوق ما ب��راي 10 روز تا دو هفته كفاف ميده 
و بعدش بايد با قرض و قول��ه و بدبختي ماه را بگذرونيم. 
نه پس اندازي، نه آين��ده اي، نه امي��دي.... تازه خيلي از 
كارخونه ها هس��تند همين حقوق ها رو هم س��ر وقت 
پرداخت نمي كنند. خدا رو شكر من جايي كار مي كنم كه 
حداقل هر ماه حقوق رو پرداخت مي كنند. تو اين شهرك 
كارگرايي هستند كه چند ماه چند ماه حقوق نمي گيرن.«

  روايت دوم: اسم مرا جايي صدا نكن 
صحبت هاي غفور درباره كارگراني كه چند ماه به چند 
ماه حقوق مي گيرند، توجهم را به خود جلب كرد. مقابل 
در يكي از كارخانه هايي كه به گفته غفور با تاخير حقوق ها 
پرداخت مي ش��ود، منتظر مي مانم تا با يكي از كارگران 
صحبت كنم. دقايقي بعد يك جم��ع 4 نفره از كارخانه 
خارج مي ش��وند. در مي��ان اين جمع زني تنها مس��ير 
كارخانه تا جاده را مي پيمايد، نزديكش مي شوم و خودم را 
معرفي مي كنم. مي گويد: »چه فايده داره ما حرف بزنيم، 
بالانشين ها هر تصميمي كه بخوان مي گيرن، به حرف من 
و شما كه كار ندارن.« اما در عين اين صحبت ها احساس 
مي كنم، بدش نمي آيد با يك همنوع درد دل كند. بعد از 
اندكي ترديد سفره دلش را اينطور باز مي كند: »اسمم را 
ننويس، نمي خواهم كسي متوجه شود. 36سال دارم و از 
شوهرم جدا شده ام. شوهرم اعتياد داشت و كار نمي كرد. 
دست بزن هم داشت. اينقدر عذاب كشيدم كه جدا شدم. 
اما جدايي تازه اول بدبختي هام بود. يك پسر 7ساله دارم؛ 
بعد از جدايي بايد پول اجاره خانه و هزينه هاي زندگي ام 
را مي پرداختم. هر كاري كردم از دستفروشي و كارهاي 
خدماتي در خانه مردم گرفته تا كارگري و ... اما هنوز هشتم 

گروي نهم است.«
اين بانوي كارگر در ادامه مي گويد: »دستفروش��ي برام 
سخت بود؛ هم سرمايه نداشتم و هم بلد نبودم مشتري 
رو ج��ذب كنم. اين بود كه رفتم س��راغ كارگري؛ الان 4 
ساله كارگري مي كنم. 2سال تو اين كارگاه كار مي كردم. 
بد نبود، محيطش خوب بود، اما ايرادش اينه كه حقوق 
رو س��رماه نمي دن. 4ماه،  5    ماه؛ ي��ه وقت هايي هم 6ماه 
حقوق ها به تاخير مي افتاد. اين براي من كه بايد اجاره خونه 
بدم و خرج بچه ام رو مي كشم، خيلي سخته. به سوپري 
محله و آشناهاي دور و نزديك و... بدهكارم. با اضافه كاري 
8ميليون و 500هزار تومان مي گيرم، اما مشكل اينه كه 
نميشه رو پولش هر ماه حساب كرد. به همين خاطر امروز 
اومدم، تسويه كردم برم يه جاي جديد. كارگاه جديدي 
بهم معرفي كردند كه حقوقش كمتره اما سرماه يا حداكثر 
دو ماه يه بار حقوق ميدن، ميرم اونجا.« آرام نزديك محل 
تاكسي ها در ورودي ش��هرك مي شويم، از او مي خواهم 
نظرش را درباره افزايش دستمزدها در سال آينده بگويد، 
نگاهي به صف تاكس��ي ها انداخت��ه و مي گويد: »حرف 
من و امثال من براي مسوولان كه اهميتي نداره، اونا كار 
خودشون را مي كنند. اما وقتي دارن تصميم مي گيرن، 
بدونن اگر به ضرر ما تصميم غي��ر عادلانه اي بگيرن، آه 

و نفرين ما دنبالش��ونه.« اين جمل��ه را مي گويد، لبخند 
تلخي مي زند و از من خداحافظ��ي مي كند و خودش را 
به نزديك ترين تاكس��ي مي رساند و به دنبال سرنوشت 

دشوار خود مي رود.

  روايت سوم: 
كودكاني كه ناگهان مرد مي شوند

سومين قهرمان اين گزارش، عجيب ترين روايت را دارد. 
كودكي كه در عين كم سن و سال بودن، بار سنگين يك 
زندگي را به دوش مي كشد. ابتدا تصور مي كنم براي بازي 
در كوچه پ��س كوچه هاي ش��هرك صنعتي مي پلكد، 
اما دقايقي بعد متوجه مي ش��وم كه رضا با 13 سال سن، 
كارگري مي كند تا بتواند هزينه هاي زندگي پدر بزرگ و 
مادربزرگ پيرش را تامين كند. هنوز پش��ت لبش سبز 
نشده و شور و ش��ر كودكي در چهره اش نمايان است. به 
محض اينكه متوجه مي شود در حال تهيه گزارش هستم، 
چشمانش برقي مي زند و مي گويد: »تو تلويزيونم پخش 
ميش��ه؟« برايش توضيح مي دهم ك��ه اين يك گزارش 
مكتوب است. مي گويد: »اونم خوبه، فقط عكس من رو 
بزن كنار عكس بازيكناي پرسپوليس.من عاشق بيرانوندم. 
همشهري ماست. لره، حاجي نزني كنار استقلاليا...« از 
او مي پرسم: »واقعا در كارخانه كار مي كني؟« مي گويد: 
»چيه مگه به من نمياد كار كنم؟ اگر كار نكنم، كي بايد 
پول كرايه خونه و غذا و دواهاي خونواده ام رو بده؟ ش��ما 
مي دي؟ خانوم من يه خونواده رو ن��ون ميدم...« غرور و 
صلابت عجيبي در صداي اين پس��ر بچه موج مي زند. با 
تعجب مي پرسم، چي كار مي كني؟ مي گويد: »تو يه كارگاه 
پلاستيك سازي كار مي كنم. البته به خاطر اينكه سنم 
پايينه، كمتر از كارگراي ديگه به من حقوق ميدن. تازه 
وقتي كه بازرس و ناظر هم مياد بايد يه جايي تو كارخونه 
مخفي شم تا پيدام نكنن. عين من زياده تو اين شهرك؛ 
خيلي از كارخونه دارا به خاطر حقوق كمتر به نوجوونا كار 
ميدن.« از او درباره خانواده اش مي پرسم. اخم هايش درهم 
مي شود و لبخند ثانيه هاي قبل در صورتش يخ مي زند: 
مي گويد: »پدر و مادرم ت��و يه تصادف فوت كردند و من 
با باباجون و مامان جونم )پدربزرگ و مادربزرگ( زندگي 
مي كنم. اونها هم پيرن و مريض. مجبورم كار كنم.« از او 
درباره مدرسه و درس و مشقش سوال مي كنم، مي گويد: 
»ديگه نشد، بايد مي رفتم س��ر كار. اولش شبا مي رفتم 
مدرس��ه، ولي بعدش ديگه نش��د. تا كلاس سوم درس 
خوندم و بعدش ديگه نشد. صاحب اين كارگاه هم با اصرار 
يكي از همسايه ها اجازه داده كه پيشش كاركنم. خانوم 
بنويس اوضاع كارگرا خيلي خرابه، حقوق ها كمه، سختي 
كار زياده و پول كارگري به هيچ جا نمي رسه. خداوكيلي 
مي نويس��ي اينا رو؟« حالا ديگه لحن آقا رضا، تلخ شده، 
انگار ياد مش��كلاتش افتاده. در همين حين دوستاش 
صداش مي كنن تا بره پيشش��ون. داد مي زنه: »حاجي 
وايسا، دارم مصاحبه مي كنم...« بعد ميگه »عزت زياد« 
و مي دود و به سمت دوستانش پر مي كشد.... اينها بخش 
اندكي از روايت ها، درددل ها و مطالبات قشري است كه 
اين روزها زير فشار معيشتي شديدي قرار دارند. اقشاري 
كه هر روز ساعت ها پش��ت دستگاه هاي بزرگ توليدي 
ايستاده و نشسته كار مي كنند تا از يك طرف ناني به سر 
سفره هاي شان برده شود و از سوي ديگر، چرخ توليد اين 
مملكت به چرخش خود ادامه دهد. آن دسته از مسوولان و 
متولياني كه پشت ميزشان نشسته اند و قرار است سرنوشت 
معيشت اين جماعت حداقل بگير را تعيين كنند،  اي كاش 
بدانند كه هر تصميم غلط و غيرواقعي آنان، ممكن است چه 

تكانه هايي در زندگي اين اقشار شريف ايجاد كند.
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مدير تيك تاك به كنگره امريكا 
فراخوانده شد

با ادامه تفح��ص قانون گذاران امريكاي��ي، مديرعامل 
اپليكيش��ن چيني تيك تاك، در برابر كميته انرژي و 
بازرگاني كنگره امريكا به اداي شهادت خواهد پرداخت. 
به گزارش ايسنا، كتي مك موريس راجرز، رييس كميته 
انرژي و بازرگاني كنگره در بيانيه اي اعلام كرد: شو زي 
چو، مديرعامل تيك تاك، 23 مارس در برابر اين كنگره، 
شهادت خواهد داد. اين خبر در حالي اعلام شد كه كميته 
امور خارجي مجلس قصد دارد ماه آينده بر سر نگراني هاي 
امنيتي، درباره لايحه مربوط به مسدود كردن اپليكيشن 
ويدئويي تيك تاك در امريكا راي گيري كند. مك موريس 
راجرز اظهار كرد: تيك تاك كه متعلق به شركت بايت 
دنس است، آگاهانه توانايي دسترسي حزب كمونيست 
چين به اطلاعات كاربران امريكايي را فراهم كرده است. 
امريكايي ها سزاوار هستند كه بدانند اين اقدامات چطور 
بر حريم خصوصي و امنيت اطلاعات آنها تاثير مي گذارد.

تيك تاك در اين باره اظهارنظر نكرد؛ اين اپليكيش��ن 
ويدئويي روز جمعه گفته بود درخواست ها براي ممنوعيت 
كامل تيك تاك، مبتني بر رويكرد تدريجي با استناد به 
امنيت ملي و رويكرد تدريجي به مسائل صنعت نظير 
امنيت داده، حريم خصوصي و آزار و اذيت آنلاين بوده 
است. در بيانيه رييس كميته انرژي و بازرگاني كنگره آمده 
است: در بحبوحه نگراني ها نسبت به محتواي مضرر و 
سوءاستفاده از خردس��الان در تيك تاك، مك موريس 
راجرز و س��اير قانونگذاران جمهوري خواه، خواس��تار 
اطلاعات بيشتر از اين پلتفرم درباره تاثيرش بر جوانان 
شده اند. بر اساس گزارش رويترز، تيك تاك پيش از اين 
اعلام كرده بود به ايمني كاربران خردسال و محدود كردن 

قابليت ها بر اساس سن، متمركز شده است.

 راه اندازي
چت بات هوش مصنوعي

در موتور جست وجوي بايدو
غول جست وجوي چيني بايدو سرگرم برنامه ريزي براي 
عرضه سرويس چت بات هوش مصنوعي مشابه برنامه 
 OpenAI ش��ركت )ChatGPT( چت جي پي ت��ي
است. به گزارش ايسنا، بلومبرگ به نقل از يك منبع آگاه 
نوشت: بايدو كه بزرگ ترين شركت موتور جست وجوي 
چين است، قصد دارد يك برنامه مشابه چت جي پي تي 
را در مارس عرضه كند و آن را در خدمات جست وجوي 
اصلي خود به كار خواهد گرفت. اين ابزار كه هنوز درباره نام 
آن، تصميمي گرفته نشده است، به كاربران اجازه خواهد 
 ،OpenAI داد درست مانند پلتفرم محبوب شركت
نتايج جست وجو را به سبك گفت وگو دريافت كنند. 
ارزش سهام بايدو در پي انتشار خبر بلومبرگ، حداكثر 
5.8 درصد افزايش يافت كه بزرگ ترين افزايش اواسط 
معاملات روزانه در حدود چهار هفته گذشته بود. بايدو، 
در تلاش چند ساله براي رفتن از بازاريابي آنلاين به سمت 
فناوري عميق ت��ر، ميلياردها دلار در زمينه تحقيقات 
هوش مصنوعي هزينه كرده است. به گفته اين منبع 
آگاه، سيستم ارِني اين شركت كه يك مدل يادگيري 
مشابه در مقياس بزرگ اس��ت و به مدت چند سال با 
استفاده از ديتا، تعليم ديده است، اساس و شالوده ابزار 
مشابه چت جي پي تي خواهد بود. اما نماينده بايدو در اين 
 ،OpenAI  باره اظهارنظر نكرد. ابزار هوش مصنوعي
از زماني ك��ه در نوامبر معرفي ش��د، اينترنت را به 
هيجان آورده است و ظرف مدت چند روز، بيش از 
يك ميليون كاربر پيدا كرد و به بحث درباره نقش 
هوش مصنوعي در مدارس، ادارات و خانه ها، دامن 
زد. شركت هايي نظير مايكروسافت، ميلياردها دلار 
براي آزمايش و توسعه اپليكيشن هاي دنياي واقعي 
سرمايه گذاري مي كنند، در حالي كه شركت هاي 
ديگر با بهره بردن از سر و صدايي كه چت جي پي تي 
به پا كرده است، اميدوارند تامين مالي جذب كنند.

بهره برداري رسمي همراه اول 
از سامانه بيسيم آواك

سامانه بيسيم هوشمند همراه اول با نام تجاري »آواك« 
رسما به بهره برداري رسيد تا امكان برقراري ارتباطات امن، 
سريع و باكيفيت را در اختيار كسب وكارها و سازمان ها 
قرار دهد. به گزارش اداره كل ارتباطات شركت ارتباطات 
سيار ايران، »سامانه بيسيم همراه اول« با عنوان تجاري 
»آواك« و مبتني بر تكنولوژي POC، به صورت رسمي 
در س��بد محصولات س��ازماني اپراتور اول تلفن همراه 
)همراه اول كسب و كار( قرار گرفت و آماده خدمت رساني 
به كسب و كارهاي س��ازماني شد. آواك زمينه برقراري 
ارتباطات بيسيم به وسعت شبكه امن و بروز همراه اول 
در ايران را فراهم مي آورد و مشتركان اين سرويس در هر 
مكاني تحت پوشش شبكه هاي 4G ،3G يا 5G همراه 
اول مي توانند تنها با فشردن يك دكمه، ارتباط )تماس 
يك به يك يا يك به چند( مس��تقيم صوتي، پيامكي يا 
تصويري برقرار كنند. برقراري ارتباط مشتركان بيسيم 
آواك مبتني بر تكنولوژي POC از طريق شبكه ديتاي 
اپرات��ور تلفن همراه صورت مي گيرد كه بس��تري امن، 
پرسرعت و پايدار است. اين امكان وجود دارد با استفاده از 
Getway ارتباط مستقيم و با كيفيت بين بيسيم هاي 
آواك )POC( و مخاطبان و ش��بكه هاي بيسيم سنتي 
ايجاد كرد و از ظرفيت هاي بالفعل اين سامانه در معادن، 
صنعت راه و ساختمان و زمينه هاي مختلفي مانند نفت، 
گاز و پتروشيمي، مراكز آموزشي، فروشگاه هاي زنجيره اي، 
گردشگري و توريسم، حمل و نقل هوايي، بنادر و صنايع 
ريلي و... استفاده مي شود. قرار گرفتن نرم افزار مركز كنترل 
براي مديريت و پايش كاربران اين سامانه نيز امكاني است 
كه علاوه بر پشتيباني كامل سرويس و تجهيزات ارتباطي، 
در نظر گرفته شده است. »ارتباطات رمزگذاري شده«، 
»عدم نياز به ايجاد زيرساخت شبكه و راه اندازي با هزينه 
كم«، »قابليت تماس بين گروهي فوري و عملياتي به دو 
صورت صوتي و تصويري به ص��ورت همزمان«، »عدم 
نياز به اخذ پروانه فركانس«، »محدوده ارايه س��رويس 
به گستردگي شبكه سراس��ري همراه اول« و »قابليت 
سازگاري و يكپارچه سازي با بيسيم هاي سنتي« از جمله 
مزيت هاي مهم سرويس آواك است. آواك شامل نرم افزار 
ارتباطي نصب شده بر روي تجهيزات بيسيم و سرور واسط 
است كه مانند سرويس هاي راديويي بيسيم امكان ارتباط 
 push to talk نيمه دوطرفه و گروهي تصويري و صوتي
را از طريق شبكه اختصاصي )APN( ايجاد مي كند. در 
كنار نرم افزارهاي كاربردي سمت كاربر نهايي، نرم افزار 
تحت ويندوز نيز به منظور استفاده در مراكز كنترل 
مديريت در اين سرويس در نظر گرفته شده است كه 
در آن امكان مديريت كاربران و ايجاد ارتباط صوتي 
تصويري و تبادل اطلاعات بين كاربران و مركز كنترل 
را فراهم مي كند، همچني��ن مركز كنترل مي تواند 

موقعيت مكاني كاربران بيسيم را مشاهده كند.

دهم اسفند آخرين مهلت 
استفاده از امتيازهاي شش ماهه 

دوم سال در آيگپ
امتيازات جمع آوري شده در نيمه دوم سال 1401 توسط 
كاربران آيگپ تا دهم اسفند ماه اعتبار دارد و پس از اين 
تاريخ، فقط يك ده��م اين امتيازات به بازه زماني بعدي 
منتقل مي شود. به گزارش روابط عمومي آيگپ، امتيازهاي 
كاربران كه ب��ه روش هاي مختلف در آيگپ جمع آوري 
مي شود، دوبار در سال منقضي شده و تنها يك دهم آنها 
به بازه زماني بعدي انتقال مي يابد. كاربران آيگپ بايد تا 
قبل از سررسيد زمان پايان اعتبار از امتيازات خود استفاده 
كنند. هنگامي كه صحبت از خ��رج امتيازات در آيگپ 
مي شود اين سوال براي بيشتر كاربران پيش مي آيد كه از 
اين امتيازات كجا و چگونه مي توان استفاده كرد و اساسا 
امتيازات جمع آوري شده در آيگپ به چه كاري مي آيند؟! 
لازم به ذكر است كه از امتيازات آيگپ مي توان براي خريد 
شارژ و بسته اينترنتي تا سقف 20% تخفيف، در بخش هاي 
مختلف خيريه تا سقف 10000 امتياز و همچنين براي 
دريافت كدهاي متنوع تخفيف در باشگاه آيگپي ها استفاده 
كرد. برهمين اساس، فرصت استفاده از امتيازات كسب 
شده در آيگپ، پيش از پايان سال و تاريخ دهم اسفند ماه 
است. امتيازات فقط تا تاريخ ذكر شده با ارزش واقعي قابل 
استفاده است و پس از آن با ضريب يك دهم به سال آينده 
انتقال پيدا مي كند. نكته قابل توجه در بحث جمع آوري 
و خرج امتيازات آيگپ، بازه زماني كسب و استفاده از اين 
امتيازها است. امتيازات در دو دوره اول فروردين تا اواخر 
شهريور ماه و مهر تا دهم اسفند ماه ذخيره شده و قابليت 
اس��تفاده دارد. به اين شكل كه امتيازات در حدود 6 ماه 
ذخيره خواهد شد و ارزش هر امتياز نيز معادل 10 ريال 
است و پس از پايان دوره 6 ماهه در صورت عدم استفاده 
از آن فقط يك دهم امتيازات هر كاربر به دوره شش ماهه 
بعدي منتقل خواهد شد. لازم به ذكر است كه جمع آوري 
امتيازات در آيگپ روش هاي مختلفي دارد كه هر كدام از 
آنها مقدار مشخصي را به امتيازات كاربران اضافه مي كند.

روايتخبرنگار»تعادل«ازمطالباتكارگرانيكهباحداقلدريافتيچرخهايتوليدرابهگردشدرميآورند

معما ي  افزايش  دستمزد و تورم

بررسيامكانراهاندازيسرويسماليبينالملل
بينايرانوعمان

در دومين روز سفر هيات پست عمان به ايران راهكارهاي 
توسعه تجارت الكترونيكي بين الملل در حوزه پستي بين 
دو طرف و بررسي امكان راه اندازي سرويس مالي بين الملل 
مورد بحث و تبادل نظر قرار گرفت. به گزارش ايسنا، دفتر 
ارتباطات و امور بين الملل ش��ركت ملي پس��ت، حسين 
غضنفري سرپرست معاونت توسعه فناوري اطلاعات، امنيت 
شبكه و هوشمندسازي س��ازي در نشست با هيات پست 
عمان به تشريح خدمات و سرويس هاي نوين پستي در بستر 
فناوري پرداخت. غضنفري با اشاره به اينكه صنعت پست در 
ايران همگام با ساير مجريان پستي در سراسر جهان با ايجاد 
تحول در سرويس پستي خود در مسير تجارت الكترونيك و 
هوشمندسازي خدمات حركت كرده تا پاسخگوي نيازهاي 
روزافزون مشتريان و ش��هروندان  باشد، گفت: پست ايران 

با بهره مندي از شبكه گسترده پس��تي، اقدام به راه اندازي 
سرويس  e_bazar )بازار الكترونيك( كرده است. وي افزود: 
در اين سرويس پستي، توليدكنندگان، عرضه كنندگان و 
مصرف كنندگان كالا بدون واسطه اقدام به خريد و فروش 
در بستر اينترنت مي كنند. سرپرست معاونت توسعه فناوري 
اطلاعات، امنيت شبكه و هوشمند سازي شركت ملي پست با 
تاكيد بر توسعه تجارت الكترونيك پستي در سطح بين الملل 
گفت: ب��راي تحقق اين امر بايد موان��ع موجود در فعاليت 
فروشگاه هاي اينترنتي ايراني به ويژه در صادرات كالا به عمان 
و نيز امكان خريد اينترنتي شهروندان ايران از پلتفرم هاي 
بين المللي و دريافت از طريق پست، شناسايي  و مرتفع 
شده تا بدين نحو مبادله مرسولات پستي ناشي از تجارت 

الكترونيك بين پست دو كشور به آساني صورت پذيرد.

شركت مجتمع گاز پارس جنوبي در نظر دارد اقلام مورد نياز خود را با شرايط ذيل بصورت برگزاری مناقصه عمومي دو مرحله ای از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )سامانه ستاد( تامين نمايد:

بديهی است کليه فرآيند برگزاری مناقصه الکترونيکی از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت )سامانه ستاد( به نشانی: WWW.SETADIRAN.IR انجام می پذيرد وبه 
پيشنهاد های خارج از سامانه ستاد هيچگونه ترتيب اثری داده نخواهد شد و مناقصه گران بايستی نسبت به ثبت نام در سامانه ستاد و دريافت گواهی امضاء الکترونيکی اقدام نمايند.

مناقصه گران مي توانند جهت كسب اطلاعات بيشتر به سايت WWW.SPGC.IR مراجعه و يا با شماره تلفن های 07731313989 تماس حاصل فرمايند.

آگهي فراخوان مناقصه عمومي دو مرحله ای

روابط عمومي شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

نوبت اول

2001097224000036 شماره فراخوان در سامانه ستاد ايران

R2 - 01/038مناقصهR2-0040123-RK  تقاضای شماره مناقصه و تقاضا 

ELECTRO MOTOR SIEMENS موضوع مناقصه/ شرح مختصر اقلام درخواستی

3/357/760/600  ريال مبلغ تضمين شركت در فرايند ارجاع كار

تضمين شركت در فرايند ارجاع كار بصورت يكي از تضامين قابل قبول وفق آيين نامه تضمين شماره 123402/ت50659 ه مورخ 94/09/22 هيات وزيران مي باشد. نوع تضمين شركت درفرايند ارجاع كار

67/155/212/000  ريال مبلغ برآوردي مناقصه

5 روز پس از درج آگهی در صفحه اعلان عمومی سامانه ستاد ايران می باشد. آخرين مهلت دريافت اسناد ارزيابي كيفي در سامانه ستاد 

ظرف مدت دو هفته پس از انقضای مهلت دريافت اسناد می باشد. آخرين مهلت بارگذاري و  ارسال مستندات ارزيابي كيفي )رزومه( در سامانه ستاد

پس از ارزيابی کيفی مناقصه گران، مستندات دريافت پيشنهاد فنی و مالی بهمراه برنامه زمانی از طريق سامانه ستاد ارسال می گردد. آخرين مهلت بارگزاری پيشنهادات فنی/ مالی در سامانه ستاد 

استان بوشهر- شهرستان عسلويه- شرکت مجتمع گاز پارس جنوبی- فاز2و3-ساختمان مديريت پالايشگاه دوم آدرس مناقصه گزار

شناسه آگهي : 1448189 شركت ملي گاز ايران
شركت مجتمع گاز پارس جنوبي

شرکت آب و فاضلاب استان البرز درنظر دارد اجراي عمليات حفاري يک حلقه چاه عميق به روش دوراني در شهرستان نظرآباد را از محل اعتبارات طرحهاي عمراني 
و از طريق مناقصه عمومي به پيمانکار واجد شرايط و داراي حداقل رتبه 5 در رشته کاوشهاي زميني واگذار نمايد.

کليه مراحل برگزاري مناقصه از دريافت اسناد مناقصه تا ارائه پيشنهاد مناقصه گران و بازگشايي پاکتها از طريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکي دولت )ستاد( 
به آدرس www.setadiran.ir با شماره فراخوان 2001005186000174  انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلي , مراحل ثبت نام 

در سايت مذکور و دريافت گواهينامه امضاي الکترونيکي را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند.
برآورد پروژه, مدت اجراي پروژه , نوع و مبلغ تضمين ش�رکت در فرآيند ارجاع کار : برآورد براس�اس فهارس بهاء ابنيه , تاسيس�ات برقي و چاه سال 1401, مبلغ 
20,911,810,835 ريال و مدت اجراي کار 2 )دو( ماه و مبلغ تضمين شرکت در فرآيند ارجاع کار 1,045,590,542 ريال بصورت يکي از تضامين ذکر شده در آيين نامه 

تضمين معاملات دولتي به شماره 123402/ت 50659/ه� مورخ 94/09/22 مي باشد.
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تعادل|
بر اساس اعلام مركز آمار ايران در ديماه امسال قيمت 
گوشت گوسفند با 15.3 درصد افزايش نسبت به آذرماه 
ركورددار افزايش قيمت ماهانه در ميان كالاهاي اساسي 
است. همينطور قيمت پياز هم در اين ماه نسبت به آذر 
44 درصد رشد داشته است. در حال حاضر گزارش ها از 
روند قيمت گوشت در بازار، از گراني گوشت تا رقم هايي 
بالاي 3۰۰ هزار تومان حكايت دارد و اين قيمت البته 
در مناطق مختلف متفاوت است. گزارش رسمي دولت 
از قيمت ها نيز تاييد مي كند كه قيمت گوشت قرمز و 
گوش��ت ماكيان در دي ماه در حدود 4.۸ درصد گران 
ش��ده و قيمت هاي كنوني البته ۷5 ۷ درصد گران تر 
از دي ماه پارسال اس��ت. به گفته مديرعامل اتحاديه 
مركزي دام سبك با افزايش قيمت هايي كه اخيرا اتفاق 
افتاده، ديگر مردم عادي و طبقه اي هم كه يك مقدار 

وضع بهتري داشتند، امكان خريد ندارند. 

    بيشترين افزايش قيمت از آن گوشت 
مرك��ز آمار اي��ران تغييرات متوس��ط قيم��ت اقلام 
خوراكي منتخب ب��راي گروه هاي مختلف كالاهاي 
خوراكي در مناطق شهري كش��ور در دي ماه امسال 
را اعلام كرد. بر اين اس��اس در گروه نان و غلات، برنج 
خارج��ي درجه يك با ٣.٨ درصد و رش��ته آش با ٢.٨ 
درصد بيش��ترين افزايش قيمت را نسبت به ماه قبل 
داشته اند. در گروه گوشت قرمز، سفيد و فرآورده هاي 
آنها نيز گوشت گوسفند با ١٥.٣ درصد، ماهي قزل آلا 
با ٧.٩ درصد وگوش��ت گاو يا گوس��اله با ٧.٠ درصد 
بيشترين افزايش قيمت و مرغ ماشيني با ٢.٧- درصد 
بيشترين كاهش قيمت را نسبت به ماه قبل داشته اند.

بيش��ترين افزايش قيمت نس��بت به ماه قبل در گروه 
لبنيات، تخم مرغ و انواع روغن هم مربوط به شيرخشك 
با ٣.٥ درصد و تخم مرغ ماش��يني با ٣.١ درصد است . 
همچنين در اين گروه بيشترين كاهش قيمت مربوط 
به روغن مايع با ١.٤-درصد بوده اس��ت. در گروه ميوه و 
خشكبار هندوانه با ٢٥.٥ درصد، موز با ٢١.٢ درصد و انار 
با ١٣.٠ درصد بيشترين رشد قيمت ماهانه را داشته اند. 
همچنين در اين گروه بيشترين كاهش قيمت نسبت به 
ماه قبل مربوط به پرتقال با ٥.٨- درصد است .بعلاوه پياز 
در گروه سبزيجات و حبوبات با ٤٣.٩ درصد بيشترين 
رشد قيمت ماهانه را داشته است. در اين گروه بادمجان 
با ٢٩.٥ درصد و كدو سبز با ١٦.٣ درصد افزايش قيمت 
داشته اند. همينطور در گروه قند و شكر، آشاميدني ها و 
ساير خوراكي ها چاي خارجي بسته اي و نوشابه گازدار با 

٣.١ درصد رشد قيمت نسبت به آذر داشته اند.

   توزيع كاميوني گوشت!
همزمان با ارايه اين آماره��ا، حاضر گزارش ها از روند 
قيمت گوش��ت در بازار، از گراني گوشت تا رقم هايي 

بالاي 3۰۰ هزار تومان حكايت دارد و اين قيمت البته 
در مناطق مختلف متفاوت است. گزارش رسمي دولت 
از قيمت ها نيز تاييد مي كند كه قيمت گوشت قرمز و 
گوشت ماكيان در دي ماه در حدود 4.۸ درصد گران 
شده و قيمت هاي كنوني البته ۷5 ۷ درصد گران تر از 

دي ماه پارسال است.
با اين حال، بنا به گفته فعالان بازار، گراني گوشت كه در 
بازار از دو ماه قبل آغاز شده دولت تاكنون اقدام عملي 
براي كنترل قيمت ها نداشته و حالا با وجود اين فضا، 
خبر داده مي ش��ود كه قرار است گوشت گرم وارداتي 

براي كنترل قيمت ها وارد بازار شود.
آن طور كه مديركل نظارت بر كالا هاي اساسي وزارت 
جهاد كشاورزي گفته، بار گوشت قرمز وارد كشور شده 
و در فروشگاه هاي تهران توزيع مي شود. مسعود امرالهي 
توضيح داد، هر كيلو ران و سردست گوساله كيلويي 
۲15 هزار تومان قيمتگذاري ش��ده است. همچنين 
گوشت گوس��اله مخلوط هر كيلو 1۹۲ هزار تومان و 
چرخ كرده هر كيلو 1۷۰ هزار تومان در ميادين اصلي 
شهرداري قابل تهيه است. هر كيلوگرم شقه گوسفند 

هم ۲۲۰ هزار تومان خواهد بود.
در اين شرايط، افشين صدردادرس، مديرعامل اتحاديه 
مركزي دام سبك در گفت وگو با »خبرآنلاين« درباره 
گراني گوشت در بازار و تاًثير عرضه گوشت گرم روي 

قيمت ها در بازار مي گويد: اگر گوش��ت گرم وارد بازار 
شود، به طور مسلم روي بازار اثر مي گذارد؛ به خصوص 
اينكه اگر اين توزيع در يك شبكه گسترده انجام شود 

و فقط در سازمان ميادين اين اتفاق نيفتد.
وي مي افزاي��د: اين گوش��ت اگر در فروش��گاه هاي 
زنجيره اي و شبكه تعاوني هاي توزيعي و در يك سطح 
گس��ترده اي چه در تهران و چه در س��اير استان ها و 
شهرستان ها عرضه ش��ود، حتما ما مي توانيم انتظار 

داشته باشيم روي كاهش قيمت ها اثر بگذارد.
مديرعامل اتحاديه مركزي دام سبك در پاسخ به اين 
پرس��ش كه قيمت ها تا چه س��طحي پايين مي آيد؟ 
عنوان مي كند: اص��لا نمي توانم در اين باره اظهارنظر 
كنم؛ به لحاظ اينكه هم اكنون رفتار بازار غيرطبيعي 
است و بستگي دارد به اينكه دولت چه مي خواهد كند.

صدردادرس متذكر مي شود: هنوز هم يك عمليات 
اجرايي آن چناني در بازار ش��روع نكردند و فعلا در 
حد وعده مسوولان است. انشااله اين وعده ها تحقق 
پيدا كند و عمليات اجرايي اش ش��روع شود كه در 
كاهش قيمت ها كمك كن��د. وي در توضيح رفتار 
غيرطبيعي تصريح مي كند: جهشي كه در طول دو 
ماه و نيم گذش��ته در بازار گوش��ت شاهد هستيم، 
اينگونه بوده ك��ه قيمت گوش��ت از كيلويي 1۸۰ 
هزار تومان به قيمت امروز رسيده است. مديرعامل 

اتحاديه مركزي دام س��بك ادام��ه مي دهد: دولت 
هم��ان زماني كه اين قيمت ها بالا رفت و رفتار بازار 
غيرطبيعي ش��د، بلافاصله باي��د اقدامات عملي و 
كنترلي را اجراي��ي مي كردند. اي��ن اتفاق تاكنون 
نيفتاده، ام��ا الان گفته اند كه داريم گوش��ت گرم 
مي آوري��م و اميدواريم زودت��ر عمليات اجرايي آن 

انجام شود تا يك نظمي به بازار بدهد.
صدردادرس مي گويد: در حال حاضر قيمت گوشت در 
مناطق مختلف متفاوت است، اما به طور متوسط بيش از 
3۰۰ هزار تومان در بازار قيمت دارد. صدردادرس با اشاره 
به كاهش مصرف گوشت در كش��ور، مي افزايد: به طور 
مسلم وقتي قيمت ها به اين شكل افزايش پيدا مي كند، 
مردم توان خريد را از دست مي دهند و همين طوري هم 
مردم مشكل خريد داشتند. مديرعامل اتحاديه مركزي 
دام س��بك عنوان مي كند: در طول دو س��ال گذشته 
براساس آنچه كه در مركز آمار ايران گزارش شده، سرانه 
مصرف گوشت كاهش پيدا كرده است. سرانه مصرف هم 
به اين دليل كاهش پيدا مي كند كه مردم قدرت خريد 
ندارند. وي تاكيد مي كند: با افزايش قيمت هايي هم كه 
اخيرا اتفاق افتاده، ديگر از ما بهتران مي توانند گوشت 
خريد كنند و ديگر مردم عادي و طبقه اي هم كه يك 
مقدار وضع بهتري داش��تند، ام��كان خريد ندارند. 

فقط ديگر از ما بهتران مي توانند گوشت بخرند.
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مركز تجاري ايران
در ارمنستان فعال شد

معاون ارتقاي كسب و كارهاي بين المللي سازمان 
توسعه و تجارت اظهار داش��ت: يكي از ابزارهاي 
سازمان توسعه تجارت براي ارتقاي روابط تجاري 
بهره گيري از دانش رايزنان بازرگاني اس��ت و بر 
همين مبنا تع��داد رايزن��ان بازرگاني به 1۸ نفر 
افزايش پيدا كرده اس��ت كه اين ع��دد در اوايل 
14۰۰، ۲ نفر ب��ود. به گزارش خبرنگار اقتصادي 
ايلنا، همايش معرفي خدمات و توانمندي مراكز 
تجاري ايرانيان در كشورهاي حوزه آسياي ميانه، 
قفقاز و روس��يه با  حضور احمدرضا علايي معاون 
ارتقاي كسب و كارهاي بين المللي سازمان توسعه 
و تجارت برگزار ش��د. علايي تعداد مراكز تجاري 
فعال را حدود 43 مركز دانست و افزود: اين مراكز 
تجاري محدود به كش��ورهاي حوزه سي اي اس 
نيست و اين پرسش مطرح اس��ت كه چرا مراكز 
تجاري در حال افزايش و به دنبال چي هستيم؟ 
وي با اش��اره ب��ه برنامه هاي دولت براي توس��عه 
صادرات محصولات غيرنفتي در 14۰4، تصريح 
كرد: عدد ۷5 ميليارد دلار از سوي دولت تعريف 
شده است و بخواهيم اين عدد را با 14۰۰ مقايسه 
كنيم متوجه خواهيم ش��د كه با شيب مناسبي 
صادرات در حال افزايش است. اين مقام  مسوول 
ادامه داد: از عدد ۷5 ميليارد دلار صادراتي بيش 
از سه چهارم آن در كشورهاي سي اي اس است و 
س��هم اين كشورها بيش از 5۰ درصد است. براي 
اينكه اين هدف محقق ش��ود نقش��ه راه توسعه 
تج��ارت را ترس��يم كرديم و بخش��ي از  متوليان 
اين مهم وزارتخانه صمت و كش��اورزي هستند. 
معاون ارتقا كسب و كارهاي بين المللي سازمان 
توسعه و تجارت با بيان اينكه يك سال است كه بر 
ترسيم نقشه راه متمركز شديم، تاكيد كرد: يكي 
از ابزارهاي س��ازمان توسعه تجارت براي ارتقاي 
روابط تجاري بهره گيري از دانش رايزنان بازرگاني 
است و بر همين مبنا تعداد رايزنان بازرگاني به 1۸ 
نفر افزايش پيدا كرده است كه اين عدد در اوايل 
14۰۰، ۲ نفر ب��ود و در يك س��ال و اندي تعداد 
رايزن��ان افزايش پيدا كرده و اولوي��ت ما نيز اين 
اس��ت كه تعداد رايزنان را در كشورهاي اولويت 
يك افزايش بدهيم و اميدواريم كه تا پايان س��ال 
۲ رايزن ديگر به تعداد رايزنان بيفزايم. وي با بيان 
اينكه رايزن بازرگاني  نماينده كشور است و دولت 
را در ح��وزه تجاري راهنماي��ي مي كند، تصريح 
كرد: چتر دولت در جاهايي كارس��از نيست و اگر 
بخواهيم واقع بين باشيم تنگناهايي كه در حوزه 
بين المللي براي ما ايجاد شده ممكن است ورود 
دولت در همه بخش ها كارس��از نباشد. علايي با 
اشاره به ظرفيت توس��عه تجارت از طريق مراكز 
تجاري، افزود: برنامه اين است كه در كشورهاي 
هدف رايزن و مراكز تجاري داش��ته باش��يم  و به 
مثابه دو بال پرن��ده عمل و تنگناهايي يكديگر را 
پوش��ش بدهند. اين مقام مس��وول با بيان اينكه 
در ارمنس��تان رايزن و مركز تجاري فعال شدند، 
خاطرنشان كرد: برنامه هاي ما براي مراكز تجاري 
اين اس��ت كه مش��وق هاي صادراتي را افزايش 
بدهيم و پيش فرض اين  اس��ت كه مشوق ها را بر 
اساس نظر مراكز تجاري تخصيص بدهيم و مراكز 
تجاري بر مبناي ابزاري كه در سازمان وجود دارد 
مجري آنها در كشورها شوند و ابرازهاي نظارتي 
و كنترلي ما بهره بگيرند. وي ادامه داد: بناس��ت 
روند صدور مجوز ب��راي مراكز تج��اري فعال را 
تسهيل كنيم و تشريفات ساده تري داشته باشند  
اين موضوع يكي از موارد مش��وق هاي صادراتي 
است و ما 14 مش��وق براي مراكز تجاري تعريف 
كرديم. يك��ي از انتظارات از مراك��ز تجاري اين 
است كه حوزه لجس��تيك را فعال كند به عنوان 
مثال اگر ي��ك مركز تجاري در قزاقس��تان فعال 
است يك خط منظم دريايي يا هوايي بين ايران و 
كشوري كه فعال است ايجاد كند چنين اقدامي 
در حوزه آفريقا اجرايي شده است و اميدواريم در 

كشورهاي حوزه درياي خزر هم داشته باشيم.
علايي تاكيد كرد: 5۶ خدمت را مي توان از طريق 
مراك��ز تجاري ارايه داد البت��ه الزامي بر ارايه اين 
خدمات از سوي مراكز تجاري وجود ندارد چراكه 

موقعيت جغرافيايي اين مراكز متفاوت است.

ثبت سفارش واردات چاي 
متوقف شد

 مديرعام��ل انجمن چاي و دمن��وش ايران گفت: 
از ي��ك ماه گذش��ته تمديد ثبت س��فارش و ثبت 
سفارش جديدي براي واردات چاي انجام نمي شود 
ت��ا وضعيت اختصاص ارز نيمايي به آن مش��خص 
شود. احمد رضا بخش��ي مديرعامل انجمن چاي 
و دمنوش اي��ران در گفت وگو با خبرنگار اقتصادي 
خبرگزاري تسنيم اظهار داشت: حدود يك ماه است 
كه وزارت جهاد كش��اورزي تمديد و ثبت سفارش 
جديد براي واردات چاي انجام نمي دهد. وي افزود: 
با توجه اينكه وضعيت چاي براي دريافت ارز نيمايي 
يا آزاد تعيين تكليف نشده است بانك مركزي ارزي 
اختصاص نمي دهد كه اين امر مي تواند تعادل بازار 
چاي در كش��ور را بر هم بزن��د. مديرعامل انجمن 
چاي و دمنوش ايران ادمه داد: اميد مي رود با تدبير 
مسوولان وزارت جهاد كشاورزي و ساير مسوولان 
دولتي از بر هم خوردن بازار چاي در ماه هاي آينده 
با توجه به مصادف بودن با ش��ب عيد و ماه مبارك 
رمضان جلوگيري به عمل  آيد. وي با بيان اينكه ارز 
مورد نياز واردات اين محصول در س��ال 3۰۰ تا 
4۰۰ ميليون دلار است كه رقم كمي در مقايسه 
با ساير مواد غذايي به حساب مي آيد تصريح كرد: 
چاي از پرمصرف ترين نوشيدني هاي جامعه است 
و در صورتي كه كمبودي در تأمين آن ايجاد شود 

مي تواند بعد رواني نامناسبي ايجاد كند.

مهدي كوهي مديرعامل 
ذوب آهن اصفهان شد

طي حكمي از سوي اميرحسين نادري مديرعامل 
تاصيكو مه��دي كوهي ب��ه عن��وان مديرعامل 

ذوب آهن اصفهان منصوب شد.
در اين حكم آمده اس��ت: نظر به تعهد و س��وابق 
ارزش��مند جنابعال��ي، ب��ه عن��وان مديرعامل 
ش��ركت ذوب آهن اصفهان منصوب مي ش��ويد 
تا با هماهنگي س��اير اعضاء محترم هيات مديره 
ضمن رعايت جوانب شرعي و قانوني و استفاده از 
نيروهاي ارزشمند و متخصص در راستاي تحقق 

اهداف شركت اهتمام ورزيد.
اميد اس��ت با اتكال به خداوند متعال و در سايه 
عنايات حضرت بقيه ا... الاعظم )ارواحنا له الفداء( 
با روحيه انقلابي، پاكدس��تي، فس��اد ستيزي و 
اهتمام به مفاد »عهدنامه مديران دولت مردمي« 
و تحق��ق »عدالت و پيش��رفت« و رف��ع »فقر و 
تبعيض« و ب��ه كارگيري تمام اس��تعداد و توان 
خود در پيشبرد اهداف و برنامه ها با رعايت اصل 
صرفه جوئي، ارتقاء بهره وري و افزايش كارايي و 
اثر بخشي، بازدهي حداكثري منابع وسرمايه هاي 
شركت، به لحاظ حفظ منافع واصل امانت داري، 
مصال��ح كليه س��هامداران خصوص��اً كارگران و 
بيمه ش��دگان عزيز در جهت نيل به پيش��رفت 
روز اف��زون و تعال��ي نظ��ام مق��دس جمهوري 
اس��لامي اي��ران موف��ق و مويد باش��يد.  مهدي 
كوهي داراي مدرك تحصيلي كارشناسي ارشد 
مديريت دولتي_مديريت تحول كه مديرعاملي 
شركت هاي پترو عمران مكران، هلدينگ توسعه 
معادن روي ايران، فولاد ش��رق كاوه، پترو غدير 
و ريي��س هيات مدي��ره هلدينگ كالس��يمين، 
بازرگاني صنعت روي، س��رمايه گذاري صنايع و 
معادن كوثر، توسعه و تجهيز معادن، خط لوله گاز 
مكران، پترو اوره آمونياك چابهار، فولاد سبزوار 

را در سابقه كاري خود دارد.

جايگاه هاي سوخت استان
در سرمايي بدون سابقه، بحران 

انرژي را طاقت  آوردند
جايگاه ه��اي س��وخت منطق��ه چهارمح��ال و 
بختي��اري در س��رمايي ش��ديد، همچنان فعال 
و مس��تمر در سوخت رس��اني به ش��هروندان و 
خودروه��اي عموم��ي، ترانزيت و حم��ل و نقل 
جاده اي، بحران انرژي زمستان امسال را طاقت 

مي آورند.
 به گ��زارش روابط عمومي ش��ركت ملي پخش 
فرآورده هاي نفتي منطقه چهارمحال و بختياري، 
ساسان تيموري مدير منطقه اظهار كرد: تأمين 
سوخت و ارس��ال س��ريع تر محموله هاي نفتي 
به جايگاه ها و فروش��ندگي هاي س��وخت مايع، 
دغدغه شبانه روزي مسوولان منطقه چهارمحال 
و بختياري است تا در اين شرايط نا مساعد جوي، 
تبعات ناش��ي از بحران انرژي در زمستان بسيار 
سرد امسال در اين استان سردسير از رنج روزهاي 

سخت سوخت رساني در جايگاه ها بكاهند.
 مدير منطق��ه چهارمحال و بختي��اري افزود: با 
تأمين و ارس��ال محموله هاي فرآورده هاي نفتي 
به جايگا ه ها ي اس��تان ازابت��داي فروردين ماه 
سال جاري تاسي ام دي ماه سال جاري. مصرف 
بنزين در استان بيش از 1۹ درصد رشد داشته و 
نفت گاز عرضه شده توسط مجاري عرضه سوخت 
به خودروها و ماش��ين آلات كش��اورزي حكايت 
از رش��دي ۶.۷ درصدي دارد. ساس��ان تيموري 
بيان داشت: سختكوشي وس��عه صدر كاربران، 
كارگران زحمتك��ش و متصديان خدوم مجاري 
عرضه س��وخت اس��تان چهارمحال و بختياري 
در روزهايي كه س��رما تا بن اس��تخوان كارگران 
روي س��كوها نفوذ مي كند آن هم در زمس��تاني 
كه ب��رودت هوا ت��ا ۲5 درج��ه س��انتيگرادزير 
صفر دراس��تان گزارش شده اس��ت و شاهد يخ 
زدن زاين��ده رود بوده ايم، مردان سوخترس��ان 
جايگاه هاي س��وخت اين منطقه، همچنان براي 
خدمت به ش��هروندان صبور ايستاده اند و تلاش 
و مقاومتش��ان جاي قدردان��ي دارد و اينچنين 
خدمات سوخترساني با تمام توان در جايگاه هاي 
استان با توجه به محدويت هاي موجود همچنان 

ادامه داشته است.
 مدي��ر منطق��ه اظهارك��رد: در آبان ماه س��ال 
14۰۰س��امانه هوشمند س��وخت شركت ملي 
پخ��ش فراورده هاي نفتي كش��ور در جايگاه ها، 
هدف حمله س��ايبري قرار گرفت كه در بدو امر 
منجر به توقف عرضه س��وخت در كليه مجاري 
عرض��ه كش��ور گرديد و ش��ركت مل��ي پخش 
فراورده هاي نفتي منطقه چهارمحال و بختياري 
در كوتاه ترين زمان ممكن بدوا نسبت به در مدار 
قرار دادن كليه جايگاه هاي سوخت بدون نياز به 
سامانه هوش��مند اقدام نمودو متعاقبا به عنوان 
اولين منطقه در سطح كشور موفق به راه اندازي 
س��امانه هوشمند س��وخت كليه مجاري عرضه 
خود گرديد. به گونه اي كه سوخت رساني در اين 
اس��تان با كمترين وقفه ممكن در نتيجه حادثه 

اشاره شده مواجه گرديد. 
تيموري گفت: در همين راستا يكي از فرايند هاي 
جاري جهت تداوم عرضه سوخت در جايگاه ها در 
قالب سامانه هوشمند سوخت تعمير يا تعويض 
قطعات معيوب مرتبط با س��امانه مي باش��د، بر 
اس��اس آمار موجود و در نتيجه پيگيري مستمر 
مس��وولان مربوط��ه در اي��ن ش��ركت، منطقه 
چهارمحال و بختياري يك��ي از بهترين مناطق 
كشور در زمينه به حداقل رساندن ميزان خرابي 
تجهيزات س��امانه هوش��مند و تعداد نازل هاي 

عرضه سوخت خارج از سرويس بوده است

مردمعاديوطبقهايكهقدريوضعبهتريداشتند،ديگرامكانخريدگوشتراندارند

گوشت ركورددار افزايش قيمت 

فعالاناقتصاديخواستارمديريتيكپارچهبازارداخليوتجارتهستند

نگرانيازسازمانجديدبازرگاني
فعالان اقتصادي خواستار مديريت يكپارچه بازار داخلي و 
سازوكارهاي تجارت هستند؛ اما از سازمان بازرگاني زيرنظر 
نهاد رياست جمهوري به دليل پاسخ گو نبودن به نمايندگان 
مجلس استقبال نمي كنند. تشكيل س��ازمان بازرگاني 
بعد از به نتيجه نرسيدن طرح تفكيك وزارت بازرگاني از 
وزارت صنعت و معدن در چارچوب لايحه اي از سوي دولت 
دنبال مي شود. بسياري از فعالان اقتصادي معتقدند كه از 
همان ابتدا نبايد اين ادغام اتفاق مي افتاد؛ اما امروز صحبت 
كردن درباره تفكيك اين دو وزارت خانه نيز نارست است و 
منجر به نتيجه دلخواه كه همانا تقويت تجارت و بازرگاني 
داخلي كشور است، نمي ش��ود. اين تفكيك هزينه هاي 
زيادي براي دولت خواهد داشت و بدون شك امروز زمان 
پرداخت اين هزينه ها نيست. با اين وجود وضعيت حاكم 
بر بازرگاني خارجي و داخلي كشور نيز قابل دفاع نبوده و 
نيازمند بازنگري و تقويت اس��ت، در اين راستا تعدادي از 

كارشناس��ان و فعالان اقتصادي، تمركز بر بخش تجارت 
وزارت صنعت، معدن و تجارت و تامين زيرساخت هاي لازم 
در اين حوزه را به جاي تفكيك دو وزارت خانه از يكديگر، 
پيشنهاد مي دهند. به باور آنها مي توان با تقويت اين حوزه، 
نيازهاي موجود در ب��ازار را تامين و مديريت يكپارچه اي 
براي اين بخش ايجاد كرد. در اين بين برخي موازي كاري 
بين سازمان بازرگاني و وزارت صنعت، معدن و تجارت را 
نقطه ضعف اصلي لايحه دولت مي دانند و با تكيه بر همين 
استدلال خواستار توقف بررس��ي اين لايحه در مجلس 
هستند. جمع كردن تمام توان و امكانات در يك نهاد براي 
بالا بردن ميزان قدرت در تصميم گيري و اجرا، آن چيزي 
است كه بخش بازرگاني كشور نياز دارد و اين مهم با همين 
ترتيبات موجود قابل تحقق است و نيازي به ايجاد سازمان 
يا نهاد جديدي ندارد. در مقابل برخي نيز با انتقاد از به حاشيه 
رفتن بخش تجارت در وزارت خانه موجود، تفكيك آنها از 

يكديگر يا ايجاد س��ازماني كه بتواند مديريت قدرتمند و 
جامعي بر بخش بازرگاني داخلي و خارجي داشته باشد را 
اميدواركننده ارزيابي مي كنند. در همين رابطه صدرالدين 
نياوراني نايب رييس اتحاديه ملي محصولات كشاورزي 
در گفت وگويي با »اتاق ايران آنلاين« ضمن انتقاد از تكه 
تكه شدن وزارت بازرگاني در طول چندين سال گذشته و 
اجراي ناموفق طرح هايي كه فقط روي كاغذ نوشته شدند، 
گفت: امروز در تنظيم بازار داخلي كشور دچار مشكلات 
و چالش هاي جدي هس��تيم. چون نهاد مسوول در اين 
بخش قدرت كافي براي اجراي برنامه  هاي خود نداشت. 
او ادامه داد: چنانچه س��ازمان بازرگاني با قدرت لازم براي 
مديريت جامع بازار داخلي و فعاليت هاي تجاري ش��كل 
بگيرد، مي تواند كارساز باش��د؛ اما اگر قرار است سازماني 
جديد ايجاد كنيم كه قدرت كافي را در اختيار نداشته باشد، 
اقدام بيه��وده اي خواهد بود. در همي��ن رابطه علي اصغر 

زبردست، رييس اتاق همدان و عضو كميسيون واردات 
اتاق ايران نيز در گفت وگو با »اتاق ايران آنلاين« تدوين 
چنين لايحه اي را با هدف ايجاد س��ازماني كه زيرنظر 
نهاد رياست جمهوري فعاليت خواهد كرد و پاسخ گوي 
نمايندگان مردم در مجلس نيست را مايه نگراني دانست 
و تاكيد كرد: چطور مي توان وظيفه تصميم گيري درباره 
موضوع مهم معيشت مردم را به سازماني محول كنيم 
كه به نمايندگان مردم در مجلس پاسخ گو نخواهد بود. 
بر اساس اظهارات او اگر قرار است بازرگاني را از صنعت و 
معدن جدا كنيم بايد در چارچوب وزارت خانه اتفاق افتد 
تا وزير آن از نمايندگان مجلس راي اعتماد گرفته و در 
صورت نياز نسبت به اقدامات خود پاسخگو باشد. سازمان 
بازرگاني زيرنظر نهاد رياست جمهوري به معناي عدم 
امكان رصد كافي و لازم روي فعاليت هاي آن بوده و بدون 

شك شرايط بازار و تجارت كشور را بهبود نمي بخشد.

گمركابلاغكرد

تعرفه  جديد واردات خودرو 
گم��رك ايران در بخش��نامه اي تعرفه ه��اي جديد 
واردات خ��ودرو را ابلاغ كرد.ب��ه گزارش خبرگزاري 
مهر، گمرك ايران در بخشنامه اي، تعرفه هاي جديد 
واردات خودروهاي مختل��ف با حجم موتور كمتر از 
1۲۰۰ سي سي تا ۲۰۰۰ سي سي كه از شش درصد 
تا 31 درصد تعيين شد را ابلاغ كرد. در اين بخشنامه 
كه هش��تم بهمن ماه ابلاغ ش��ده، آمده است: پيرو 
بخشنامه هيات وزيران درباره تغييرات و اصلاح سود 
بازرگاني، نامه وزير صنعت، معدن و تجارت و كارگروه 
اقتصادي واردات خودرو سود بازرگاني علي الحساب 
خودرو با حجم موتور كمتر از 1۲۰۰ سي سي تا ۲۰۰۰ 

سي سي از شش درصد تا 31 درصد تعيين شده است. 
در ادامه اين بخش��نامه آمده است: موارد مندرج در 
جدول به جاي مأخذ سود بازرگاني رديف هاي تعرفه 
مرتبط و متناظر ج��داول تعرفه منضم به آيين نامه 

اجرايي مقررات صادرات و واردات سال 14۰1 مبناي 
تعيين سود بازرگاني علي الحساب قرار مي گيرد. در 
خصوص ساير خودروهاي غير مرتبط با جدول فوق 
)همانند خودروهاي س��واري، برقي هيبريدي يا با 

حجم موتور ۲۰۰۰ سي س��ي و بالات��ر و... و بندهاي 
متناظ��ر در كتاب مقررات صادرات و واردات س��ال 
14۰1 مبناي تعيين س��ود بازرگاني علي الحساب 
خواهد بود. ضمناً با توجه به اينکه اعمال مأخذهای 
سود بازرگانی جدول فوق( به دليل قرار گرفتن دو يا 
بيش از دو مأخذ سود بازرگانی در يک رديف تعرفه(

در سامانه جامع گمرکی ميسر نيست جهت اجرای 
مأخذهای سود بازرگانی جدول فوق مقتضی است 
دستور فرمائيد مابه التفاوت مربوطه در خانه )۰4۹( 
اظهار نامه )خان��ه معافيت و تخفيف��ات( در گزينه 

»بخشودگی« و يا گزينه »ساير« اقدام شود.
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خبرروز

استفاده از ماسك به ۱۸ درصد كاهش يافت
ميانگين اس��تفاده از ماسك در شاغلان و خدمت گيرندگان به تفكيك اماكن عمومي استان هاي كشور از ۲۸ دي تا ۵ بهمن ۱۴۰۱، ۱۸ 
درصد بوده كه بيشترين ميزان رعايت در استان خراسان جنوبي با ۳۳ درصد و كمترين ميزان رعايت مربوط به همدان با ۶ درصد بوده 
است. در عين حال ميانگين ميزان رعايت بهداشت فردي در اماكن عمومي استان هاي كشور در بازه زماني ۲۸ دي تا ۵ بهمن ۱۴۰۱، حدود 
۴۵ درصد بوده، در اين شاخص بيشترين ميزان رعايت در استان لرستان با ۸۵.۵۱ درصد و كمترين ميزان رعايت هم در استان تهران با 
۳۳ درصد بوده است. ميانگين درصد رعايت فاصله گذاري در اماكن عمومي استان هاي كشور از ۲۸ دي تا ۵ بهمن ۱۴۰۱، ۳۰ درصد بوده 
كه بيشترين ميزان رعايت مربوط به استان خراسان جنوبي با ۴۷ درصد و كمترين ميزان رعايت مربوط به همدان با ۱۷درصد بوده است.

رويداد

رييس سازمان آموزش و پرورش استثنايي، از پوشش ۷۰ 
درصدي ۵۹ خدمت بيمه اي به دانش آموزان استثنايي 
خبر داد. حميد طريفي حسيني، روز دوشنبه در نشست 
خبري با بيان اينكه تعداد دانش آموزان استثنايي ۸۰۸۵۲ 
نفر بوده است كه امروز به بيش از ۸۲ هزار نفر رسيده اند، 
افزود: تلاش كرديم در مناطق صعب العبور دانش آموزان 
اس��تثنايي در كن��ار دانش آموزان ع��ادي به تحصيل 
بپردازند. او با بيان اينكه حدود صد و پنج مركز را به واسطه 
ماموريت هايي كه به مراكز داده شده توانستيم راه اندازي 
كنيم، گفت: در هر منطقه اي كه يك مركز ويژه يادگيري 
نداشتيم؛ اين مراكز ايجاد خواهد شد و قرار شد اين مراكز 
مراكز جامع يادگيري لقب بگيرند كه اختلال يادگيري 
و سنجش بدو ورود را داريم. همچنين انواع سنجش ها 
كه در زمينه هوش و يادگيري اين دانش آموزان اس��ت 
انجام خواهد شد. طريفي حسيني با اشاره به خدمات 
غربالگري و س��نجش س��ازمان آم��وزش و پرورش 
استثنايي، افزود: از سال آينده براي تمامي كودكان از بدو 
تولد همه سنجش هاي سلامتي و هوش را با همكاري 

سازمان تعليم و تربيت كودك انجام خواهيم داد.

     سنجش غربالگري به آينده موكول نشود
طرفي حس��يني افزود: علاوه بر مراكزي كه به صورت 
موقت در تابستان ها داير مي شود به برخي مراكز هم به 
صورت موقت مجوز خواهيم داد كه كودكاني كه از فرآيند 
سنجش و غربالگري باز مي مانند؛ سال آينده در تابستان 
مشكلي براي سنجش و غربالگري نداشته باشند. تمام 
كودكاني كه س��ال آينده در مهرم��اه يعني مهر ۱۴۰۲ 
در كلاس اول ابتدايي ش��ركت مي كنن��د؛ بايد از امروز 
اقدامات خود براي س��نجش و غربالگري را انجام دهند 
و انتظار ما اين است كه خانواده ها سنجش فرزندانشان 
را به سال آينده موكول نكنند. او با بيان اينكه بسياري از 
كودكان در برخي از مدارس پيش دبستاني ثبت نام خود 
را انجام داده اند، گفت: حدود ۶۰۰ هزار دانش آموز داريم 

كه در سامانه سيدا كار ثبت نام خود را در پيش دبستاني 
انجام دادند و با هماهنگي هايي كه انجام شده، مديران 
مراكز پيش دبستاني اطلاع رس��اني كنند و نوبت دهي 
را انجام دهن��د؛ يعني در همان مركز پيش دبس��تاني 
سنجش و غربالگري انجام ش��ود. توصيه ما اين است 
كه ب��راي خانواده هايي كه ابزار لازم و گوش��ي هاي 
هوشمند ندارند مدارس و مراكز پيش دبستاني اقدامات 
اطلاع رساني را انجام دهند و خودشان نيز ثبت نام هاي 
لازم را براي سنجش به صورت رايگان انجام دهند تا 
خانواده ها براي ثبت نام نيازي به كافي نت نداش��ته 
باشد. فرآيند ثبت نام بسيار ساده است و تنها از طريق 
يك گوشي هوشمند و به صورت الكترونيك مي توانند 
كار خود را انجام دهند. در حال حاضر س��امانه فعال 
است و هر كس كه كودك ۴ سال به بالا داشته باشد 
مي تواند مشخصات فرزند خود را در سامانه اعمال كند.

    عمل نكردن شهرداري به تعهدات خود
طرفي حس��يني با انتقاد از ش��هرداري تهران براي 
عمل نكردن به تعهدات قانوني خود در مورد اياب و 
ذهاب دانش آموزان استثنايي، گفت: اگر قرار است 
اياب و ذهاب دانش آموزان اس��تثنايي به مدارس را 
ما پيگيري كنيم بايد منابع لازم در اين زمينه به ما 
پرداخت شود و خانواده ها هم براي مطالبه به قانون 
مراجعه كنند. او در خصوص استخدام معلولان گفت: 
قانون حمايت از حقوق معلولان تكاليف دستگاه ها 
را مشخص كرده است. ما وظيفه داريم كه آموزش 
و پرورش با كيفيت عادلانه در دسترس را براي همه 
دانش آموزان اس��تثنايي فراهم كنيم كه مش��غول 
انجام اين وظيفه هستيم. براي اشتغال معلولين هم ۳ 
درصد از سهميه استخدامي در هر آزمون استخدامي 
متعلق به داوطلبان معلول در نظر گرفته شده است. 
در سازمان آموزش و پرورش استثنايي هم به اندازه 
خود افراد علاقه مند مي توانند وارد فرآيند ارزيابي 

ش��وند و افرادي ك��ه ويژگي ه��ا و صلاحيت هاي 
تخصصي و شايستگي هاي لازم براي معلم شدن 

را داشته باشند مي توانند معلم شوند.

    تاييد صلاحيت شرط استخدام معلمان 
رييس س��ازمان آموزش و پرورش اس��تثنايي افزود: 
قرار هم نيس��ت كه همه افراد داراي معلوليت تنها در 
آموزش و پرورش اس��تثنايي به كار گرفته شوند. اين 
افراد در بخش هاي مختل��ف وزارت آموزش و پرورش 
مي توانند وارد كار ش��وند مشكلي هم براي جذب اين 
افراد نداريم. در بس��ياري از مدارس خ��اص اين افراد 
استخدام شده اند؛ مثلًا در مدارس نابينايان از افراد نابينا 
به عنوان معلم استفاده مي شود يا در مدارس ناشنوايان 
يا در مدرس��ه ويژه دانش آموزان جس��مي حركتي از 
مددجويان خاص خود اس��تفاده مي كنيم. اين افراد 
براي قبولي تنها بايد در آزمون هاي مورد نياز شركت 
كرده و صلاحيت هاي لازم را داش��ته باش��ند. طرفي 
حسيني با اشاره به برنامه تحولي جديد وزارت آموزش 
و پرورش در ثبت نام و سنجش دانش آموزان پيش از 
ورود به مدرسه گفت: اميدواريم بتوانيم با بهترين شكل 
دوره گذار را انجام دهيم و با كمترين دردس��ر طرح و 
برنامه مد نظر خود را داشته باشيم. خانواده ها مي توانند 
فرزندانش��ان را با آغاز سن چهار سالگي به پايگاه هاي 
دايمي ما بياورند و همانند مراجعه به پايگاه هاي وزارت 
بهداشت براي انجام واكسيناسيون موضوع غربالگري 
و س��نجش كودكان شان نيز انجام ش��ود. با اشاره به 
اينكه ۱۰۰ كلاس درس در استان هاي كم برخوردار 
هوشمندسازي ش��د، گفت: در طرح جبران تثبيت 
يادگيري كه در تابستان جاري برگزار شد حدود ۹۳۰۰ 
دانش آموز ش��ركت كردند و ۹۰۰۰ نفر در پايگاه هاي 
اوقات فراغت تابستان حضور داش��تند. در حدود ۳۵ 
مدرسه دوره متوسطه دوم در كاردانش راه اندازي كرديم 

و ۲۳ رشته محل جديد را در مدارسمان ايجاد كرديم.

پوشش۷۰درصدي۵۹خدمتبيمهايبهدانشآموزاناستثنايي
رويخطخبر ادامهازصفحهاول

 رنج كارگران 
و معادله دستمزدها

 اين افزايش قيمت ارز نشان مي دهد كه معيشت 
براي حداقل بگيران دش��وار تر شده است و قيمت 
كالاها با تورم مواجه مي ش��وند. اي��ن موضوعات 
قدرت خريد مردم را كاهش مي دهد و فش��ار را بر 
خانواده ها بيش��تر مي كند. در اين ميانه دولت هم 
شمشير را از رو بسته است و تلاش مي كند، سلايق 
خود را به زور به كارگران تحميل كند. اين در حالي 
است كه قانون تاكيد دارد كه بايد با كارگران مذاكره 
ش��ود. قانون كار روند تعيين دستمزد را سه جانبه 
مي داند. اينكه دولت رقمي را پيشنهاد بدهد و بعد 
با نفوذ و قدرت خود بخواهد اين رقم را تثبيت كند، 
مشكل ساز مي ش��ود. نيروي كار ايران در صورت 
ادامه اين روند مهاجرت مي كند و باعث ايجاد خلأ 

در كشور مي شود.
۴( بر اس��اس اعلام مقامات ارشد، كش��ور بايد به 
سمت رونق بخش خصوصي حركت كند. با خروج 
ظرفيت هاي انساني، شك نكنيد بخش خصوصي 
آسيب هاي جدي مي بيند و رشد اقتصادي متوقف 
مي شود. متاسفانه در ايران به نيروي كار حداقل ها 
پرداخت مي شود. دولت بايد تلاش كند نص صريح 
قانون را در خصوص دس��تمزدها رعايت كند. اين 
روند سه جانبه است و از دل مذاكرات با نمايندگان 
كارگران، كارفرمايان و البته دولت به دست مي آيد. 
دولت بايد نگاه اشتباه خود را تغيير بدهد و صداي 

كارشناسان و نخبگان را بشنود.
۵( رقمي كه من پيشنهاد مي كنم، ۱۰ ميليون تومان 
براي حداقل بگيران )بازنشس��تگان و كارمندان و 
كارگران( است. اين عدد، با توجه به تورم، نوسانات 
بازار و... عدد بالايي نيست. وقتي كارمندان خودي 
حقوق هايي ۳۳ ميليون توماني دريافت مي كنند، 
چرا كارگران نبايد دس��تمزد حداقل ۱۰ ميليون 
تومان دريافت كنند؟ ما بر اساس منطق اقتصادي 
و مشكلات عديده اي كه كارگران و خانواده هايشان 
با آن دست به گريبانند، اين رقم را پيشنهاد كرديم. 
همه باي��د روي اين رقم پافش��اري كنند تا اندكي 
فش��ارها بر كارگران كاهش يابد. اگر قرار اس��ت، 
صرفه جويي صورت بگيرد بايد در ساير سطوح ها 
باش��د. نهادهايي كه بودجه ه��اي هنگفت بدون 
شفافيت و عملكرد مشخص دريافت مي كنند، در 

اولويت صرفه جويي قرار دارند، نه حداقل بگيران. 
۶( به  ط��ور كلي با توجه ب��ه رخدادهاي اخير بايد 
دس��تمزدهايي تعيين ش��ود كه كارگران بتوانند 
زندگي خود را به صورت حداقلي تامين كنند. اگر 
اولويت كشور معيشت باشد، دستمزدها مهم ترين 
گزاره در بهبود معيش��ت است. بايد به فكر مردان، 
زنان و كودكاني باشيم كه در كارگاه هاي اقتصادي 
كار مي كنند ت��ا كرايه خانه، معيش��ت خانواده و 
نيازهاي حداقلي خود را تامين كنند. خانم ها، آقايان؛ 

همه ما براي پيگيري اين بايدها مسووليم.

تداومبارشبارانوبرفدرتهران
اداره كل هواشناس��ي استان تهران از 
تداوم بارش باران و برف در تهران طي 
روزهاي آتي و كاهش تدريجي كمينه 
دما از پنجش��نبه )۱۳ بهمن ماه( خبر 
داد. با بررس��ي نقشه هاي هواشناسي 
تصاوير ماهواره اي و خروجي مدل هاي 
پيش يابي عددي تا صبح چهارشنبه 
)۱۲ بهمن ماه( با فعاليت متناوب سامانه 

بارشي، آسمان نيمه ابري تا ابري در بعضي ساعات 
بارش باران و برف و در ارتفاعات و مناطق سردسير 
ب��ارش برف پديده مه همراه ب��ا وزش باد و كولاك 
برف با احتمال رعد و برق و در نقاط مستعد بارش 
تگرگ كاهش ديد و لغزندگي سطح جاده ها و معابر 
پيش بيني مي شود. طي روزهاي پنجشنبه و جمعه 

)۱۳ و ۱۴ بهمن ماه( در بعضي ساعات 
بارش پراكنده ب��رف و باران به ويژه در 
ارتفاعات افزايش ابرناكي و بارش برف 
همراه با وزش باد دور از انتظار نخواهد 
بود. از صبح روز پنجشنبه روند كاهش 
تدريجي كمينه دما پيش بيني مي شود. 
آسمان تهران )۱۱ بهمن ماه( ابري، در 
بعضي ساعت ها همراه با بارش باران و 
برف، گاهي وزش باد با احتمال رگبار و رعد و برق با 
حداقل دماي ۳ و حداكثر دماي ۷ درجه سانتيگراد 
و طي چهارشنبه )۱۲ بهمن ماه( نيمه ابري، در بعضي 
ساعت ها بارش پراكنده، گاهي وزش باد و به تدريج 
كاهش ابر با حداقل دماي ۱ و حداكثر دماي ۸ درجه 

سانتيگراد پيش بيني مي شود.

»شكارچيان«بلايجان»بهشتپرندگانايران«
ريي��س اداره ذخيره گاه زيس��ت كره 
ميانكاله، ميانكاله را »بهشت پرندگان 
ايران«دانس��ت و گف��ت: مس��وولان 
انتظامي، امنيتي و قضايي بايد برخورد 
محكم تري با شكارچيان داشته باشند.

علي كلانه درباره حملات مكرر به اين 
منطقه اظهار كرد: حضور شكارچيان 
غيرمجاز موضوعي اس��ت كه به دليل 

ش��رايط فرهنگي موجود نه تنها در ميانكاله بلكه 
در ساير مناطق نيز از گذشته به صورت غيرقانوني 
اتفاق مي افتاده اس��ت. او به علت برجس��ته شدن 
آخرين مورد حمل��ه به آش��وراده در اوايل دي ماه 
اشاره كرد و گفت: برجسته شدن آن به علت رفتار 
و تخلفات غيرمعمول شكارچيان بوده است. رييس 
اداره ذخيره گاه زيس��ت كره ميانكاله درباره تلفات 
پرندگان اين منطقه گفت: طي دو سال اخير تلفاتي 
ناشي از شكارغيرمجاز پرندگان را نداشته ايم اما در 

سال گذش��ته نزديك به ۲۰۰ تا ۳۰۰ 
هزار پرنده به علت مس��موميت ايجاد 
شده در محيط آبي تلف شدند كه اين 
مورد نيز محصول بي توجهي انسان ها 
اس��ت. كلانه با بيان اينكه رفتارهاي 
هنجارشكنانه تبعاتي را به دنبال دارد، 
گفت: ضمن اينكه جمعيت پرندگان 
ميانكاله در چند سال اخير نرخ نزولي 
داشته است، اگر پرندگان مهاجر منطقه احساس 
امنيت خود را براي شرايط زيس��ت در ميانكاله از 
دست دهند، منطقه را ترك مي كنند. رييس اداره 
ذخيره گاه زيس��ت كره ميانكاله ادام��ه داد: حضور 
نابه هنگام ۱۵۰ ش��كارچي مس��لح با صورت هاي 
پوشيده و انجام رفتارهاي وحشيانه مانند تيراندازي 
به س��مت پرندگان و محيط بانان اتفاقي است كه 
نمي توان از محيط زيس��ت انتظار حل مش��كل را 

داشت چراكه اين حملات نوعي »شورش« است.

جمعآوريبزرگترينپاتوقمعتادانمتجاهردرشوش
شهردار منطقه ۱۵ از تخريب ملك سه 
طبقه رها ش��ده ناايمن در ش��وش كه 
تبديل ب��ه بزرگ ترين پات��وق معتادان 
متجاهر شده بود، خبر داد. محمد شيري 
با اش��اره به اهميت و موقعيت اين ملك 
در محله ش��وش گفت: بنايي رها شده 
در خيابان شهيد شاه تيموري بن بست 
گلستان در محله شوش تبديل به تشكيل 

پاتوق معتادان متجاهر در محل شده بود و آسيب هاي 
اجتماعي و نارضايتي هاي فراواني را براي اهالي ايجاد 
مي كرد كه با همكاري دس��تگاه هاي قضايي و حضور 
نماينده انتظامي و دادستاني تخريب شد. شيري اضافه 
كرد: اين ملك به عنوان دغدغه مردم مطرح مي شد؛ 

چراكه علاوه بر نداش��تن ايمني و امكان 
حادثه و بحران، موجب بروز آسيب هاي 
اجتماعي محله ش��ده بود. او در ادامه به 
تش��كيل منظم كميت��ه ايمني منطقه 
اش��اره كرد و افزود: اين كميته با حضور 
نماينده دادس��تان، مدير آتش نش��اني 
منطقه و نمايندگان دستگاه هاي مرتبط 
برگزار مي شود و باتوجه به مصوبات آن، 
تاكنون ۲۸ ملك ناايمن در سطح ناحيه يك شناسايي 
و دستورات قضايي لازم اخذ شده است. شهردار منطقه 
۱۵ گفت: در مرحله نخست نيز دستور تخريب ۸ ملك 
صادر شده و روند اجراي ۱۰ پرونده در حال انجام و نيز 

پرونده ۹ ملك ديگر در حال رسيدگي است.

خويهمچنانميلرزد

سرمااستخوانسوزاستومردمبيسرپناهماندهاند
گليماندگار|

تقريب��ا ۴۸ س��اعت از زلزل��ه خ��وي 
مي گ��ذرد، تاكن��ون ۶۶ پس ل��رزه در 
خوي اتفاق افتاده اس��ت. روز گذشته مسوولان از 
پايان امدادرساني به زلزله زدگان و بستري مصدومان 
در بيمارس��تان خبر دادند اما مس��اله تنها بستري 
كردن مصدومان و بر پا كردن چند دس��تگاه چادر 
و... نيس��ت. مساله اين است كه بسياري از افراد اين 
شهرستان و روس��تاهاي اطراف دو شب سرد را زير 
آسمان و كنار آتش سپري كرده اند.عده زيادي هنوز 
به كمك نياز دارند، امدادرساني اگر مردمي نباشد 
نمي تواند جوابگوي نياز هزاران نفري باش��د كه به 
انواع و اقس��ام امكانات نياز دارند، سرپناهي نيست، 
اقلام��ي كه از س��وي هلال احمر داده ش��ده كافي 
نيس��ت، اما تلخ تر از اين ماجرا اتفاقي است كه روز 
يكشنبه در مقابل ساختمان هلال احمر شهرستان 
خوي رخ داده است. مردمي كه براي دريافت كمك 
رفته بودند، با برخوردي غيراصولي مواجه شده اند، 
استفاده از ماشين آب پاش براي متفرق كردن مردم 
در دم��اي منفي ۶ درجه! چرا بايد چنين اتفاقي رخ 
بدهد، حتي اگر مردم عصباني هم بودند مسوولان 
حاضر در صحنه موظف بودند، ب��ا آنها مدارا كنند، 
اين مردم خانه و كاشانه ش��ان را از دس��ت داده اند، 
حالا در س��رماي استخوان سوز بي س��رپناه مانده و 
براي دريافت كمك به هلال احمر مراجعه كرده اند. 
اما چنين برخوردي چه پيامي مي تواند داشته باشد. 
در هيچ كدام از زلزله ها و س��يل هايي كه در كشور 
رخ داده دولت به تنهايي و بدون كمك هاي مردمي 
نتوانسته امدادرساني كاملي داشته باشد، اين مساله 
مربوط به امروز و ديروز نيست سال هاست كه وجود 
داشته اس��ت. مگر بازس��ازي خانه هاي كرمانشاه 
را دولت به تنهايي توانس��ت به پايان برس��اند، مگر 
بازس��ازي بم بعد از آن زلزله مرگبار با سرعت انجام 
ش��د، ما سال هاس��ت در اين زمينه ها با مشكلات 
عديده اي مواجه ايم. وقتي در لرس��تان سيل آمد و 
بسياري از خانه هاي مردم در پلدختر و ديگر شهرها 
به ويرانه اي تبديل ش��د، كدام بازس��ازي با سرعت 
توسط دولت انجام گرفت. در تمام اينها يك پاي كار 

نهادهاي مردمي بودند كه هميشه براي كمك رساني 
آمادگي داشتند، نهادهاي مردمي كه نه تنها حمايت 
نمي ش��وند كه گاه به دلايل نامعل��وم مورد توبيخ و 
توقيف هم قرار مي گيرند. مردم خوي در حال حاضر 
نياز به كمك دارند، امداد رساني به مصدومان اگر چه 
با موفقيت انجام شده اما زنده ها در سرما مانده اند و 
شرايط مناسبي ندارند، اين گزارش در تماس هاي 

تلفني با مردم اين شهر گرفته شده است. 

    شب را در كنار خيابان صبح كرديم
احمد و خانواده اش خانه ش��ان آسيب زيادي ديده 
اس��ت، به طوري كه نيمي از ديوارهاي بيروني خانه 
ريخته و نيمی هم از س��قف آوار شده، پدر احمد در 
بيمارستان بستري است به دليل آسيب هاي زلزله 
اما او به همراه همس��ر و دو فرزند و مادرش دو شب 
گذش��ته را در ميان خرابه هاي خانه شان با درست 
كردن آتش و پيچيدن پتو دور خودش��ان به صبح 
رسانده اند. او به »تعادل« مي گويد: تعداد چادرهاي 
هلال احمر كافي نيس��ت، اينجا خانواده ها اكثرا پر 
جمعيت هس��تند، يك چادر را به خان��واده ۷ تا ۸ 
نفري مي دهند، كسي ش��كايتي ندارد اما اينكه دو 
خانواده در يك چادر بخوابند اصلا ش��دني نيست. 
به خانواده ما چادر نرس��يد حتي ديروز هم كه براي 
گرفتن چادر مقابل هلال احمر رفتيم برخورد بدي 
با ما شد، مردم كه شروع كردن به سر و صدا ماشين 
آب پاش��ي كه از قبل آنجا ايس��تاده بود م��ردم را با 
پاشيدن آب متفرق كرد.  احمد مي افزايد: حق مردم 
مصيبت زده اين رفتارها نيس��ت، ما به اندازه كافي 
صدمه ديده ايم و از مسوولان توقع داريم كه به جاي 
آمدن و بازديد كردن و وعده دادن كار عملي انجام 
بدهند، در س��رماي منفي ۶ درجه چادر نمي تواند 
وسيله مناسبي به عنوان سرپناه باشد اما ما به همان 
هم راضي هستيم كه البته همين را هم به ما ندادند. 

    بچه دو ساله ام سرماي شديدي خورده است
فاطمه به همراه خانواده خودش و برادر همس��رش 
در يكي از چادرهاي هلال احمر ساكن شده است، 
آنه��ا ۸ نفر هس��تند، ۴ بچ��ه و ۴ زن و مرد، كودك 

دو س��اله فاطمه به دليل سرماي ش��ديد هوا دچار 
س��رماخوردگي سختي شده اس��ت، داروهايي كه 
پزش��ك تجويز كرده پيدا نمي ش��ود، شرايط براي 
او و خانواده اش بس��يار سخت است، او يك فرزند ۸ 
س��اله هم دارد و دو فرزند همسر برادرش هم دوقلو 
و ۵ س��اله اند. آنها هم حال خوشي ندارند. فاطمه به 
»تعادل« مي گويد: ش��رايط س��ختي داريم، هم از 
نظر سرپناه و هم از نظر مواد غذايي، زندگي كردن 
در يك چادر با ۴ بچه كم س��ن و سال و در حالي كه 
يكي از آنها سخت مريض است و آن بچه هاي ديگرم 
هم در معرض ابتلا قرار دارند كار س��اده اي نيست. 
اين چادرها جلوي س��وز س��رما را نمي گيرد. كدام 
مس��وولي حاضر است يك ش��ب را در اين چادرها 
كنار ما بگذراند. او مي افزايد: با هزار سختي فرزندم 
را پيش پزش��ك برده ام اما دارويي كه تجويز كرده 
پيدا نمي شود، همس��رم از صبح به هر داروخانه اي 
سر زده و ناچار شده پيش پزشك برود و از او بخواهد 
نس��خه را عوض كند. شما فكر مي كنيد زلزله آمد و 
امدادرساني ش��د و تمام. اما ما بايد زندگي مان را از 
زير صفر شروع كنيم، تا كي قرار است در اين سرماي 
س��خت در چادر بمانيم.  فاطمه در پايان مي گويد، 
شب گذشته به علت اس��تفاده زياد از برق به دليل 
اينكه به تمام چادرها هيتر برق��ي داده اند، براي ۲ 
ساعت برق قطع شد، كم مانده بود يخ بزنيم، با اين 

وضعيت اصلا معلوم نيست زنده بمانيم يا نه.

    دستور مي دهند اما اجرايي نمي شود
حسين يكي ديگر از اهالي خوي است كه خانه شان 
در زلزله بيش از ۵۰ درصد تخريب ش��ده اس��ت، او 
نيز در حياط خانه ويران ش��ده شان به همراه مادر، 
خواهر، همس��ر خواهر و س��ه فرزند او در يك چادر 
هلال احمر ساكن شده اند. او به »تعادل« مي گويد: 
آن شبي كه زلزله آمد و همه چيز خراب شد، كسي 
به داد ما نرس��يد يعني تا نيروهاي امداد و... بيايند 
نزديكي هاي صبح بود، اول صبح هم كه مس��وولان 
آمدند و دس��تورهايي را صادر كردند و رفتند. آنها 
دستور مي دهند اما نه امكاناتي براي اجرايي شدن 
اين دستورها هس��ت نه اراده اي. مادر من ناراحتي 

قلبي دارد، دارو مصرف مي كند، داروهايش زير آوار 
مانده و دو روز تمام اس��ت كه من به همراه همس��ر 
خواه��رم در به در پيدا كردن قرص هاي قلب مادرم 
هستيم. چند بار به هلال احمر مراجعه كرده ايم اما 
آنها جواب س��ربالا مي دهند، مي گويند ما مسوول 
تامين داروي ش��ما نيس��تيم. كس��ي نگفت��ه آنها 
مس��وولند، وقتي در داروخانه دارو پيدا نمي شود، 
بايد كسي باش��د كه به داد ما برسد. همين كه يك 
چادر و دو تا پت��و مي دهند، هزار منت به س��رمان 
مي گذارند، در حالي كه ما تم��ام عمر كار كرده ايم 
و مالي��ات داده ايم ك��ه در اين وقت ها ب��ه دردمان 
بخورد و دولت آن را خرج امداد رس��اني درست به 
ما بكند. حس��ين در مورد تامين مايحتاج خوراكي 
نيز مي گويد: بس��ته هايي كه كنسرو لوبيا و... در آن 
است به ما داده اند، آب به سختي پيدا مي شود، نان 
نيست، خلاصه اينكه اگر كمك هاي مردمي نرسد 
وضعيت مردم در خوي بسيار بدتر از چيزي است كه 

در اخبار مي بينيد و مي خوانيد. بعضي از خانه ها در 
پس لرزه هاي بعد از زلزله اصلي ش��دت خرابي شان 
افزايش پيدا كرده اس��ت، به هرحال خيلي از مردم 
شرايط سختي دارند و س��رماي استخوان سوز هم 
مزيد بر علت ش��ده و اصلا ممكن است همين سرما 

تعداد تلفات را افزايش دهد.

    امدادرساني از دستور تا وظيفه
اين اولين بار نيس��ت كه افراد زلزله زده در ش��رايط 
سخت گرفتار مي ش��وند، زلزله به خصوص اگر در 
نيمه شب اتفاق بيفتد مي تواند تلفات بي شماري به 
جاي بگذارد، كه البته در مورد زلزله خوي اين اتفاق 
خوش��بختانه رخ نداد، اما كابوس ديگر وقوع زلزله 
در زمستان اس��ت آن هم در مناطقي كه سردسير 
هستند، چند س��ال پيش كه در اهر و ورزقان زلزله 
رخ داد و خانه هاي روس��تايي بيشتر از همه آسيب 
ديدند، امدادرساني هاي مردم تا حد زيادي توانست 

كم و كسري هاي امدادرساني دولتي را پوشش دهد. 
اين بار در خوي نيز بايد امداد رساني مردمي صورت 
بگيرد، امدادرساني دستوري دولت نمي تواند تمامي 
خواسته هاي مردم زلزله زده را برآورده كند، حداقل 
امكانات كافي براي تامين نيازهاي اوليه هم وجود 
ندارد. به همين خاطر اس��ت كه ب��از هم اين مردم 
هستند كه بايد دست ياري به سوي هموطنان خود 
دراز كنند و تحمل اين شرايط سخت را تا حدودي 
برايش��ان فراهم سازند. ش��ب را به صبح رساندن در 
دماي منفي ۶ درجه و زير بارش برف اصلا كار ساده اي 
نيست، به خصوص براي سالمندان و كودكان كه بسيار 
آسيب پذيرتر هستند. در اين شرايط بد اقتصادي اوضاع 
سخت تر هم مي شود، بسياري از اين افراد ديگر توان 
تامين معاش خود را هم ندارند. بسياري از آنها كسب 
و كارش��ان را از دست داده اند، به تمامي اين كمبودها 
بايد توجه شود. دولت اگر نمي تواند كه قطعا نمي تواند، 
مردم بايد دست ياري به سوي هم ميهنانشان دراز كنند.

گزارش


